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تـالار شیشه ای
 لـزران تـر ازهمیشـه

دلیل عدم اقبال مردم به بازار ســرمایه چیســت؟
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خزر در گرداب دو ابرچالش   
 در سال های اخیر، بسیاری از کارشناسان و صاحب نظران حوزه 
آب و مسائل زیست محیطی، هشدارهای جدی را در مورد شرایط 
نــه چندان مطلوب دریــای خزر به ویژه از منظر آلودگی آبِ این 
دریا )به واسطه فعالیت های انسانی( و همچنین پسروی آب دریای 
خــزر مطرح کرده اند. به گزارش »نقش اقتصاد«؛چالش هایی که 
مقام های مسوول در کشورمان نیز به آن ها اشاره داشته اند با این 
حال، هنوز راه حل موثری برای مخاطب قرار دادن آن ها اندیشیده 
نشده است. موضوعی که البته تا حدی تحت تأثیر ماهیت فراملی 
چالش های مذکور است و همکاری با دیگر کشورهای حوزه دریای 
خزر را می طلبد. در این راستا، از یک سو، بحث آلودگی آب دریای 

خزر از دو منبع مهم مورد اشــاره و تاکید بوده اســت. اول اینکه 
جمهــوری آذربایجان فعالیت های گســترده و قابل توجهی را با 
محوریــت صنعت نفت و گاز خــود در آب های دریای خزر انجام 
می دهد و به طور خاص بخش قابل توجهی از آلودگی نفتی این 
کشور، وارد آب های سرزمینی کشورمان می شود. در این رابطه، 
"محمــد ابراهیم رئیســی" کارشــناس حــوزه آب در گفتگو با 
خبرگزاری ایلنا گفته است که: "جهت گردش آلودگی در دریای 
خزر خلاف جهت عقربه های ســاعت اســت و این یعنی اینکه اگر 
هنگام برداشــت نفت آذربایجان، آلودگی نفتی وارد دریا شــود به 

طور طبیعی وارد سواحل ایران می شود"...

»نقش اقتصاد« از آلودگی و پسروی آب در دریای خزر گزارش می دهد؛

امیرحسن کاکایی
کارشناس خودرو 

 مانع توسعه صنعتی
 ایـران

هاشم اورعی
کارشناس انرژی

ساسان کریمی
تحلیل گر سیاست خارجی

 راه سخـت 
عراقچی

»نقش اقتصاد« از وضعیت بد بازار اجاره بها 
گزارش می دهد

سقفی فقط بـرا ی خواب

میدان داری بازیگران تازه نفس در قره باغ 

 ایران و آذربایجان
 روی خط تعامل

 باوجود انتقادها برکناری شهردار تهران
 به محاق رفت

ماندگاری شهردار   پرحاشیه؟!

در سایه غفلت آمریکا رخ داد

 نفوذ پوتین در قاره سیاه

ا تـابک در گرداب خودرو می افتد؟

  پوست موز زیر پای 
وزرای صمت

مدیرکل بهزیستی استان تهران  در گفتگو با »نقش اقتصاد«:

عدالت در توزیع یارانه ها را باید 
در دستور کار قرار دهیم

 از تقویت معیشت کارگران تا اصلاح نظام دستمزد

یر کار پزشکیان چه وعده هایی داد وز

مدیرکل بهزیستی استان تهران در گفتگو با 
»نقش اقتصاد« درباره نظام پرداخت 

یارانه ها گفت: نظام پرداخت یارانه مبتنی 
بر قانون یعنی قانون هدفمندی یارانه ها 

است که هرسال این قانون مصوبات 
جدیدی را در مجلس شورای اسلامی دارند 

و به واسطه آن هم سازمان هدفمندی 
یارانه ها شکل گرفته است.
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بازار اجاره بها به روزهای پرچالشی رسیده است 
افزایــش بی رویه قیمتها در این بازار به معضلی 
بزرگ برای مســتاجران تبدیل شــده است.به 
گــزارش »نقش اقتصاد«، طی  ســالهای اخیر 
وضعیت اسفبار بازار اجاره بها نه تنها باعث حاشیه 
نشــینی مردم شــده بلکه در شــهرهای بزرگ 
همچون پایتخت وضعیت اجاره به پشــت بام و 
انباری و اشــتراکی ختم می شود.مسکن یکی از 
اساسی ترین مسائل زندگی است که مستقیماً با 

معیشت مردم گره خورده است؛ دولت ها...
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امین کاوه 
کارشناس انرژی 

وی تکمیل  چالش های پیش ر
وده زنجیره ارزش افز

گره کور بنزین 
در ایـران

8 8 8 2

نوبت اول)) رانندگان، زحمتکشان بی ادعا در جاده ها ((

روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه

کارفرما: اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه
 موضوع خرید خدمات مشاور: نظارت عالیه و کارگاهی بر ۱- اجرای بهسازی و آسفالت راه های روستایی شهرستان اسلام آباد غرب و گیلان غرب )زرور انجیر در میان، عاشقان 

عابدین و موسی...( ۲- اجرای بهسازی و آسفالت راه های روستایی شهرستان کرمانشاه )شیرعلی، کاروانه علیا، رحیم آباد..( 
مدت اجرا : ۱۸ ماه شمسی

 مبلغ برآورد: ۳۱/۵۲۲/۰۹۱/۴۰۳ ریال
 تاریخ درج در سامانه ستاد جهت دریافت اسناد مناقصه مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۳۱ می باشد.

 شرایط مناقصه گر: مشاوران دارای گرید حداقل پایه ۳ در گروه راه و ترابری با تخصص راه سازی باشد.
 مهلت دریافت اسناد: متقاضیان می توانند حداکثر تا روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۶/۰۵ ساعت ۱۳:۰۰ جهت دریافت اسناد مناقصه به نشانی سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
)ســتاد( به آدرس WWW.setadiran.ir مراجعه کنند. )لازم اســت مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ،مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای 

الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند(
 مهلت تحویل اسناد تکمیل شده: تا روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۶/۱۳ ساعت ۱۳:۰۰ جهت ارائه اسناد به نشانی سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( مراجعه نمایند.

 تاریخ بازگشایی پاکتهای ارزیابی کیفی: ساعت ۸ صبح روز پنجشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۶/۱۵
 اطلاعات دســتگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات و ارائه پاکت الف )ضمانتنامه شــرکت در مناقصه(: کرمانشــاه -بلوار بنت الهدی صدر- روبروی فرمانداری- اداره کل 

راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه- طبقه همکف- دبیرخانه- تلفن۰۸۳-۳۸۲۴۹۹۱۲-۱۴
 اطلاعات تماس سامانه ستاد: جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: مرکز تماس۴۱۹۳۴-۰۲۱  دفتر ثبت نام ۸۸۹۶۹۷۳۷ و ۸۵۱۹۳۷۶۸ 

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۵/۳۱ - تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۶/۰۳

 آگهی انتخاب مشاور عمومی به صورت همزمان 
)چاپ در دو نوبت به شماره 2۰۰3۰۰۱۱۱۱۰۰۰۰47( 

سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای
 اداره کل راهداری

 و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه

)یک مرحله ای - حراج حضوری - نوبت دوم(

شرکت مخابرات ایران ) منطقه خوزستان(

شرکت مخابرات ایران )منطقه خوزستان( در نظر دارد: پایه های فلزی آهنی را از طریق مزایده به فروش برساند. 
 متقاضیان جهت کســب اطلاعات بیشــتر به ســایت مخابرات ایران به آدرس tci.ir و مخابرات منطقه خوزســتان به آدرس

 kz.tci.ir مراجعه کنند. 

آگهی مزایده عمومی شماره 4/م/4۰3

)نوبت اول-آگهی دوم(

دهیاری ناصریه

دهیاری ناصریه در نظر دارد  آســفالت  معابر ناصریه به متراژ ۱۰هزار متر اســفالت )تامین قیر توســط بنیاد(و۵۰۰متر مربع به صورت ازاد را با مبلغ  برآورد اولیه 
۱۷.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران صلاحیت دار و واجد شــرایط واگذار نماید.واجدین شــرایط می توانند از تاریخ ۱۴۰۳/۰۵/۲۹ لغایت 
۱۴۰۳/۰۶/۰۷ جهت دریافت اســناد مناقصه با ارائه مجوزهای لازم و صلاحیتهای کاری به دفتر دهیاری روســتای ناصریه  مراجعه نمایند. دهیاری در رد یا قبول هر یک از پیشــنهادها 

مختار است و هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

آگهی مناقصه عمومی

)نوبت اول-آگهی دوم(

دهیاری هرمز آباد

دهیاری هرمزآباد آباد در نظر دارد زیرسازی و آسفالت  معابر هرمزآباد را با مبلغ  برآورد اولیه ۲۷.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران صلاحیت 
دار و واجد شرایط واگذار نماید.

واجدین شرایط می توانند از تاریخ ۱۴۰۳/۰۵/۲۹ لغایت ۱۴۰۳/۰۶/۰۷ جهت دریافت اسناد مناقصه با ارائه مجوزهای لازم و صلاحیتهای کاری به دفتر دهیاری روستای هرمزآباد واقع 
در خیابان مفتح مراجعه نمایند. دهیاری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است و هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

آگهی مناقصه عمومی

بازار طلا و ارز تهران دیروز تحت تاثیر رکورد تاریخی 
اونــس قرار گرفــت و در ابتدا بصورت هیجانی بالا 
رفت. اما دلار با تغییر مســیر خود، به عنوان لیدر 
عمل کرد و بازارها را از مســیر افزایشی به کاهشی 
هدایت کرد. دیروز قیمت دلار هرات با گپ منفی 
120 تومانی نسبت به آخرین معاملات پشت خطی 
در 58 هزار و 500 تومان بازگشایی کرد و با افزایش 
تا 58 هزار و 680 تومان بالا رفت، ولی این افزایش 
ادامــه پیــدا نکرد و دلار هرات با تغییر روند، نزولی 
شد و تا 58 هزار و 200 تومان هم پایین آمد و در 
میانه کانال 58 هزار تومان قرار گرفت. قیمت دلار 
تهران نیز دیروز را با گپ مثبت 150 تومانی نسبت 
به آخرین معامله روز گذشــته، در 58 هزار و 650 
تومان آغاز به کار کرد و همچون دلار هرات در 58 
هزار و 400 تومان معامله شد. به عقیده معامله گران، 
در شــرایط فعلی اگر قیمت دلار هرات  بالای 58 
هزار و 600 تومان قرار بگیرد؛ هدف بعدی آن مرز 
60 هزار تومان خواهد بود؛ همان طور که پایان سال 
1402 دلار بــا قیمــت 60 هزار تومان به کار خود 

پایان داد.
تحلیلگــران معتقدند تــراز نرخ دلار با نرخ تورم تا 
پایان سال باید یکسان شود؛ به عبارتی، جدا از اخبار 
مربــوط بــه جنگ و تحریــم و... ارزش ذاتی دلار 
هم اکنون با نرخ تورم 40 درصدی به 84 هزار تومان 
و با سود بانکی 23 درصد به 73,800 تومان می رسد. 
بــا توجه به اینکه نــرخ فعلی دلار 58,700 تومان 
است، بهترین سرمایه گذاری در شرایط فعلی دلار 

و طلا خواهد بود.
دیروز در سمت رسمی بازار قیمت ها صعودی بود 
و دلار نیمــا و دلار مــزون بــر مدار افزایش حرکت 
کردنــد. قیمت دلار نیما بــا افزایش بیش از 100 
تومانی به 45250 رســید و قیمت دلار در ســایت 
بانک مرکزی با رشــد به یک قدمی کانال 41 هزار 
تومان نزدیک شد. برخی از فعالان بازار ارز می گفتند 
بازارساز به جای آنکه دلار نیما را از 45 هزار تومان 
با افزایش، به 55 هزار تومان برساند؛ یک بازار جدید 
بــا نرخ 55 هزار تومان درســت می کنند و کم کم 

مشــتری های نیما با خروج از این بازار به بازار ارز 
توافقی منتقل کنند. بر اســاس اعلام مرکز مبادله 
ایــران هر دلار دیروز 49101 تومان قیمت گذاری 
شد و حواله دلار با گپ مثبت 83 تومانی هم 45249 
تومان خرید و فروش شد. همچنین یورو مبادله ای 
دیروز با افزایش 315 تومانی 54355 تومان قیمت 
خورد و ارزش حواله یورو هم با افزایش 382 تومانی، 
به کانال بالاتر و 50096 تومان رسید. درهم امارات 
هــم در مرکز مبادله، 13370 تومان ارزش گذاری 
شد و درهم حواله نیز 123220تومان قیمت خورد.

دیــروز قیمت درهم امــارات با کاهش 20 تومانی 
نســبت به آخرین قیمت روز گذشته در 16 هزار و 
80 تومان شروع کرد و در ابتدا با افزایش تا 16 هزار 
و 120 تومان بالا رفت. این اســکناس در ادامه با 

روندی نزولی به 16 هزار 90 تومان رسید.
بازار طلا و سکه دیروز شاهد رکورد تاریخی اونس 
طلا بود. قیمت طلا در بازار جهانی برای اولین بار 
در تاریخ به بالای 2500 دلار در هر اونس رسید و 
امیدواری ها نسبت به کاهش نرخ های بهره از سوی 
فــدرال رزرو آمریکا را افزایش داده اســت. قیمت 
اونــس تــا 2525 دلار افزایــش پیدا کرد که با این 
افزایش، یک رکورد تاریخی جدید ثبت کرد. برای 
اولین بار در تاریخ، ارزش یک شــمش طلا به یک 
میلیــون دلار رســید.قیمت طلای آبشــده روز 
معاملاتی خود را با کاهش 15 هزار تومانی نسبت 
به معاملات پشــت خطی، در 15 میلیون و 405 
هــزار تومــان آغاز کرد و در ابتدا تحت تاثیر رکورد 
قیمتی اونس، افزایشی شد و تا 15 میلیون و 520 
هــزار تومان صعود کــرد و در ادامه به دلیل پایین 
بودن قیمت دلار، کاهشی شد و 15 میلیون و 390 
هــزار تومــان قیمت خورد. هر گرم طلای 18 عیار 
هم دیروز در 3 میلیون و 577 هزار تومان و حوالی 
آن معامله می شــد.همچنین قیمت ســکه امامی 
دیروز همچون بازگشــایی روزهای گذشته، بدون 
تغییر نســبت به دیروز در 42 میلیون و 200 هزار 
تومان شــروع کرد و این فلز گرانبهای داخلی هم 
تحــت تاثیر افزایش قیمــت تاریخی اونس، تا 42 
میلیــون و 300 هــزار تومان رفت و ادامه معاملات 
را در پله دوم کانال 42 میلیون تومان معامله شد. 
معاملــه گــران بر این باورند که اونس طلا ســقف 
تاریخی را شکســته و پایین نمی آید و هیچ یک از 

بازارها به اندازه دلار و طلا تا پایان سال سود خوبی 
نخواهد داد.

افزایــش خوش بینی به تســهیل پولی، خریدهای 
کلان بانک های مرکزی از جمله دلایلی هستند که 
قیمت طلای جهانی را در سال جاری به میزان 20 
درصــد افزایــش دادند. همچنین، کارشناســان 
می گویند افزایش تهدیدات ژئوپلتیکی مانند تنش 
در خاورمیانه و جنگ روسیه با اوکراین تقاضا را برای 
طلای جهانی به عنوان یک دارایی مطمئن بیشــتر 
کرده است.به نظر معامله گران اتفاقاتی که تا پایان 
سال می تواند بر نرخ دلار و طلا تأثیر بگذارد عبارتند 
از »ناآرامی های منطقه ای و احتمال حمله ایران به 
اســرائیل و بالعکس«، »نتایــج انتخابات آمریکا«، 
»کسری شدید بودجه و تعیین نرخ بودجه 1404 
در آذرماه«، »تسویه حساب با شرکت های خارجی 
در آذر و دی ماه«، »احتمال افزایش نرخ بنزین« و 
»افزایش نرخ طلای جهانی« با توجه به شکســت 
ســقف تاریخــی. این عوامل می توانند به شــکل 
مستقیم یا غیرمستقیم بر قیمت ها تأثیر بگذارند و 
باید به دقت مورد بررســی قرار گیرند. به گزارش 
اقتصادنیوز، معامله گران با این عوامل نتیجه گرفتند 
که پتانسیل افزایش، نسبت به کاهش در میان مدت 
7 ماهه به مراتب بالاتر است.خبر دیگر تداوم عرضه 
ارز اربعین تا سوم شهریور بود. فروش حضوری ارز 
اربعین به زائران که از 8 مرداد ماه شروع شده تا روز 
شنبه سوم شهریور ماه از طریق 7 بانک عامل معرفی 
شــده از سوی بانک مرکزی ادامه دارد. همچنین، 
بازار هرات روز چهارشنبه تعطیل است و معاملات 

فردا با نرخ فردایی تسویه خواهند خورد.
در روز سه شــنبه خبــر آغاز تزریــق 10 همت به 
صندوق تثبیت بورس مورد توجه معامله گران بود. 
از هفته گذشته جو خبری درمورد حمایت از بازار 
سهام شکل گرفته اما با توجه به ورود و خروج پول 
و ارزش معامــلات بــورس همچنان بی اعتمادی 
نســبت به بازار ســهام موج می زند. معامله گران 
معتقدند پول بلوکه شده در بانک ها برای ثبت نام 
ایران خودرو میزان قابل توجهی است که اگر بورس 
گزینه ورود فعالان نباشــد، این پول ها می تواند به 
ســمت بازار طلا و ارز بیاید. باید ببینیم تحرکات 
شــکل گرفته در بورس، این بازار را احیا می کند یا 

نه.

بازار ارز تحرکات بورس را زیر نظر گرفت

 دلار لیدر بازار شد

روزنامه  نقش اقتصاد  از سراسر کشور نمایندگی فعال می پذیرد

شماره تماس :۰9337۱9۰88۱

وحید حاتمی
روزنامه نگار



 نفوذ پوتین در قاره سیاه
در سایه غفلت آمریکا رخ داد

گروه بین الملل: کرملین در بخش های وسیعی از آفریقا مانور می دهد. در 
ماه آوریل، پنتاگون خروج نیروهای نظامی آمریکا از چاد و نیجر را اعلام 
کرد، از همین رو دو شــریک اصلی ایالات متحده برای داشــتن کمکهای 
امنیتی جهت تداوم عملیات ضد تروریســتی در ســاحل به روسیه روی 
آورده اند. در مورد نیجر، یکی از چهره های نظامی که سال گذشته با کودتا 
قدرت را به دست گرفت، به پرسنل آمریکایی دستور داد پایگاه هواپیماهای 
بدون سرنشین 100 میلیون دلاری را ترک کنند. در همین حال، کرملین 
در شــش ماه گذشــته مزدوران، نیروهای نیابتی و تجهیزات را به لیبی 
ســرازیر و حضورش را در این کشــور تقویت کرده اســت. لیبی اکنون به 
نقطه اتصال مهم روســیه در دریای مدیترانه و یک ســکوی پرتاب برای 
عملیات در سایر نقاط آفریقا تبدیل شده است. درهمین راستا فارن افرز 
نوشت: رشته کودتاها در سراسر آفریقا از سال 2020 به مسکو اجازه داد 
تا موقعیت خود را در قاره سیاه تقویت کند. آن هم در شرایطی که کرملین 
منابــع نظامــی و اقتصادی گســترده ای را در جنگ اوکراین هزینه کرده 
است. افزایش حضور نظامی، سیاسی و اقتصادی روسیه در طیف متنوعی 
از کشورهایی که اکنون شامل بورکینافاسو، جمهوری آفریقای مرکزی، 
مالی و ســودان می شــود نیز بر خلاف انتظاراتی است که آنتونی بلینکن، 
وزیر امور خارجه ایالات متحده، در ژوئن بدان اشاره کرد. او تاکید داشت 
که حمله روســیه به اوکراین نفوذ این بازیگر در قاره های دیگر را کاهش 

خواهد داد.
حالا با گذشــت بیش از دو ســال از جنگ در اوکراین، روســیه به وضوح 
می تواند از فرصت ها برای گسترش دامنه نفوذ خود در آفریقا و سایر نقاط 
جهــان اســتفاده کنــد. با توجه به بحران هایی کــه توجه دولت بایدن را 
می طلبد، بی توجهی به پیشرفت های روسیه در آفریقا آسان نخواهد بود، 
به ویژه به این دلیل که کرملین با بسیاری از دیکتاتورهای مستقر در این 
قاره ها هم صدا شــده اســت. علاوه بر این، موفقیت های اخیر روســیه به 
ترکیبی از بدتر شدن پویایی امنیت منطقه ای و تاریخ پسااستعماری این 

قاره دامن می زند. برای مثال، در ســاحل، روســیه توانایی خود را برای 
کمک به دولت ها در واکنش به خشونت های فزاینده و تهدیدهای رادیکالی 
نشان می دهد و در عین حال فرانسه، قدرت استعماری سابق، را به دلیل 
سابقه طولانی در سیاست های سخت گیرانه و شکست خورده اش به چالش 
می کشد.ســؤال کلیدی برای ایالات متحده این اســت که چگونه اهداف 
سیاســی واقع بینانه ای را شناســایی کند که با نقاط قوت واشــنگتن، 
ارزش های ایالات متحده، و پتانســیل عظیم آفریقا که دیگر بازیگران به 
دنبال آن هستند، منطبق است. دولت های دموکرات و جمهوری خواه به 
طور یکسان اغلب مقابله با روسیه را به عنوان هدف اصلی شان تلقی کرده 
و تقاضای رقابت قدرت های بزرگ را توجیهی برای اقدام در هر کشوری 
می دانند که مســکو جای پایی به دســت می آورد. سیاستگذاران ایالات 
متحده باید رویکرد انتخابی تری داشته باشند. واشنگتن به جای تلاش 
برای رقابت بر سر دریافت تمایل رهبران آفریقایی که گاه بیش از دارایی 
برای ایالات متحده به سان بدهی است؛ باید به شرکای فعلی اش کمک 
کنــد تــا حکومتداری خــوب و فرصت های اقتصــادی و امنیت را برای 
شهروندانشــان فراهــم نمایند. چنین کمک هایــی می تواند هم زندگی 
آفریقایی های معمولی را بهبود بخشــد و هم احتمال عطش دولت های 
مســتقر در این ســرزمین ها به کمک های روسیه را کاهش دهد. در مورد 
کشورهایی که پیشتر دست به دامان مسکو شده اند، واشنگتن باید بپذیرد 

که در بسیاری از موارد مثمر ثمرترین سیاست - عقب نشینی است.
چرایی تمایل قاره سیاه به روسیه ��

روسیه از عقب نشینی های دموکراتیک و تحکیم پایه های استبدادی در 
سراســر این قاره ســود می برد. کودتا چندین دولت متمایل به غرب در 
مستعمرات سابق فرانسه مانند بورکینافاسو، چاد، مالی و نیجر را سرنگون 
کرده است. این فرایند ریشه های عمیقی دارند. با پایان حکومت استعماری 
اروپا، از دهه 1950 تا 1970، بسیاری از کشورهای آفریقایی، مانند سنگال 
و تانزانیا، از انتخابات چند حزبی استقبال کردند، اما برخی دیگر، از جمله 

بروندی و جمهوری آفریقای مرکزی، به دیکتاتوری های مســتعد کودتا 
تبدیل شــدند. مستعمرات سابق فرانسه با توجه به ساختارهای سیاسی 
بســیار متمرکز که توســط اســتعمارگران و حمایت پاریس از حاکمان 
قدرتمند به ارث رسیده بود، مستعد اقتدارگرایی بودند. در مبارزه با افراط 
گرایان خشن در دهه های پس از 11 سپتامبر، واشنگتن و پاریس افسران 
نظامی را در ســاحل آموزش دادند که اغلب مرتکب نقض جدی حقوق 
بشر می شدند. سال ها بعد، برخی از این افسران کودتاهای نظامی از جمله 
کودتاهای بورکینافاسو، مالی و نیجر را به راه انداختند یا از آنها حمایت 
کردند. ایالات متحده و فرانسه نیز غالباً این واقعیت را نادیده می گرفتند 
که ســازمان های ســتیزه جو در ســاحل به واســطه حمایت های آنها از 
ساختارهای داخلی قدرت می گرفتند. واکنش غرب به قیام لیبی در سال 
2011 اوضــاع را بدتــر کــرد. پس از مداخله ناتو در حمایت از انقلابی که 
دیکتاتور دیرینه معمر قذافی را سرنگون کرد، کشور در هرج و مرج فرو 
رفت.تکه تکه شــدن لیبی دریچه ای برای مداخله روســیه ایجاد کرد و 
کشورهای جنوب آن را بی ثبات ساخت. شرایط امنیتی در لیبی پس از 
خروج ایالات متحده در ســال 2012 و با شــروع جنگ داخلی در ســال 
2014 وخیم تر شد و مسکو از خلاء قدرت ناشی از آن استفاده کرد. روسیه 
در سال 2018 شروع به ایجاد یک پل ارتباطی در لیبی برای فعالیت های 
خــود در جنــوب صحرای آفریقا کرد. کرملین هزاران جنگجو را از گروه 
شبه نظامی واگنر، یک گروه مزدور ظاهراً خصوصی که توسط دولت روسیه 
کنترل می شود، به همراه سربازان عادی روسی، تسلیحات پیشرفته اعزام 
کرد. اگرچه این تلاش ها شکست خورد، اما نیروهای روسیه به مرور زمان 
به بسیاری از پایگاه های هوایی لیبی و بعداً بنادر کلیدی دسترسی پیدا 
کردند که اکنون از آنها برای حمل سلاح و جنگنده به بورکینافاسو، چاد، 
مالی و ســودان اســتفاده می کنند. حضور روســیه در لیبی همچنین به 
کرملین اجازه می دهد تا از قاچاق ســوخت، طلا، مواد مخدر و مهاجران 

سود ببرد.

ابهامات لایحه حجاب برطرف شد

حجت الاسلام موسی غضنفر آبادی درخصوص آخرین وضعیت لایحه حجاب و عفاف با توجه به اینکه سخنگوی 
شورای نگهبان در آخرین نشست خبری خود از 2 ابهام شورای نگهبان پیرامون این لایحه سخن گفته بود، ابراز 
داشــت: بله شــورای نگهبان نســبت به این لایحه 2 ابهام داشــت که این ابهامات در چند روز اخیر رفع و لایحه به 
شــورای نگهبان ارســال شــد.عضو کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس ادامه داد: اکنون لایحه ارسال شده و منتظر 
اعلام نظر شورای نگهبان در این زمینه هستیم، اگر این لایحه مجدداً با ایراد یا ابهامی مواجه نشود، به تأیید خواهد 
رسید و اجرایی خواهد شد.لایحه عفاف و حجاب با نام کامل لایحه حمایت از خانواده از طریق ترویج فرهنگ عفاف 
و حجاب، توسط قوه قضاییه تهیه و در 9 اردیبهشت 1402 به دولت سید ابراهیم رئیسی ارسال شد. هیئت دولت 

نیز در 27 اردیبهشت آن را تصویب و به مجلس شورای اسلامی فرستاد.

هیچ نماینده ای برای مخالفت با صالحی، وزیر پیشنهادی ارشاد ثبت نام نکرد

مجتبی یوسفی عضو هیات رییسه مجلس در جلسه علنی مجلس و در جریان بررسی صلاحیت سید عباس صالحی 
وزیر پیشنهادی فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: با توجه به اینکه نماینده ای در مخالفت با وزیر پیشنهادی صحبت 
نمی کند، وزیر پیشنهادی به تشریح برنامه ها می پردازد.بر این اساس با توجه به اینکه وزیر پیشنهادی فرهنگ و 
ارشاد اسلامی مخالفی نداشت، طبق آیین نامه مجلس موافقی هم صحبت نکرد و بلافاصله بعد از قرائت گزارش 
کمیسیون، وزیر پیشنهادی به دفاع از برنامه های خود پرداخت.احمد راستینه سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس 
نیز ضمن قرائت گزارش این کمیسیون درباره عباس صالحی وزیر پیشنهادی فرهنگ و ارشاد اسلامی اعلام کرد 
که کمیســیون فرهنگی موافق صالحی برای وزرات فرهنگ و ارشــاد اســلامی است.پیش از این در جریان بررسی 

صلاحیت علیرضا کاظمی وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش نیز، نماینده ای در مخالفت با او سخن نگفته بود.

ساسان کریمی
تحلیل گر سیاست خارجی
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ماه ژوئیه، 
آذربایجان 
سفارت خود در 
ایران را بازگشایی 
و بدین طریق 
پس از سه سال 
تنش، فرایند 
مصالحه با تهران 
را تکمیل کرد. با 
انتخاب مسعود 
پزشکیان به 
عنوان رئیس 
جمهوری ایران، 
رهبران دو کشور 
با یکدیگر تماس 
تلفنی داشتند و 
با اشاره به 
ریشه های 
مشترک مذهبی 
و فرهنگی، 
دوستی و برادری 
بر گسترش 
روابط تهران و 
باکو تاکید کردند
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جه

 و 
ان

ایر یادداشت

راه سخت عراقچی

در حال حاضر خیلی ها دوســت دارند مانند رفرنســی که آقای 
ظریف داد مذاکرات پیش رفته، آمریکا را بارها در مجمع عمومی 
و در شورای عالی امنیت ملل متحد شکست داده و همه دنیا را 
مجبور کند تا علیه آمریکا در جهان رأی دهند، این ها دستاوردهای 
کمی نیســت. بنابراین برای آقای عراقچی، در راه آقای ظریف 

بودن بسیار پرافتخار است.
مســأله دوم اینکه بین هر دو آدم حتماً تفاوت هایی اســت و اگر 
تفاوتی وجود نداشــته باشــد همه آدم ها در دنیا یکی هســتند. 
بنابرایــن بیــن همــه آدم ها حتی آدم هایی کــه در رویکردها، 
روش هــای انجام امور، درک هــا، قابلیت ها، توانایی ها، روابط با 
ارکان مختلف داخلی و خارجی، شهرت در محیط بین المللی و 
سیاست خارجی، خیلی با هم نزدیک هستند، تفاوت هایی وجود 
دارد و این موضوع بین آقایان عراقچی و ظریف هم صدق می کند. 
اگر منظور دوســتان از تفاوت اختلاف است، خیر چنین چیزی 
نیست. اما اگر منظور تفاوت باشد و نشان بدهد آقای عراقچی، 
عراقچی و آقای ظریف، آقای ظریف اســت قطعاً تفاوت وجود 
دارد، بسیار هم خوب است. چون در همان دوران برجام هم که 
آقای ظریف وزیر بود، این تفاوت ها بسیار سازنده بود و همدیگر 

را کامل می کرد.
در حال حاضر آقای ظریف در سیاست خارجی کشور نقش مؤثر 
ندارد و آقای عراقچی به عنوان وزیر، با توانایی ها و مشــخصات 
خــاص خــودش نقش مســتقیم را ایفا خواهد کــرد ربطی به 
مشخصات آقای ظریف ندارد. طبیعتاً ایشان نقاط قوت دیگری 
دارد و نقاط قوت آقای ظریف هم به شــکل دیگری بوده اســت. 
امــا بــه نظــرم اگر به عنوان یک الگو در هر کشــوری که در هر 
موضوعی توفیق پیدا کرده، عقلانیت پشــت عقلانیت گذشــته 
بیاید، نتیجه مثبتی خواهد گرفت. یعنی مهم افراد نیستند که 
با هم عیناً مطابقت داشته باشند، اما مهم این است که آدم ها با 
توانایی های مختلف شان بتوانند عقلانیت را در امتداد عقلانیت 
گذشــته قرار دهند و خســارت هایی را که خروج از این عقلانیت 
برای کشور به بار آورده جبران کند. آقایان هنوز صدای شان بلند 
شده و رگ گردن شان برآمده است، باید کسی بیاید که با عقلانیت 
بتواند سنگی که 20 سال پیش در چاه انداختند و هنوز نتوانستیم 
با این همه تقلا و هزار عاقل بیرون بیاوریم، چاره کند و بتواند از 
انداختن ســنگ های بیشــتر در چاه جلوگیری کرده و بتواند 
سنگ هایی که دوستان به اعماق چاه انداختند را بیرون بیاورد.

درباره توافق هســته ای هم مســأله ایشان این است که برجام به 
آن شکلی که در زمستان 99 قابل احیا بود و یک امضا تا احیای 
آن باقی مانده بود اما به هرشــکلی اجازه داده نشــد، دیگر به آن 
ســهولت نیســت و ایشان بسیار تأکید دارد که کشور، اقتصاد و 
ســایره حوزه ها این تفکر را نداشــته باشد که اگر عراقچی امروز 
وزیر امورخارجه می شود، فردا برجام احیا می شود و آن معادلات 
برجامی که 3 ســال پیش می توانســت با یک امضا احیا شــود، 
بازمی گردد و فکر کنند مذاکرات در همان نقطه است، خیر آن 
نقطه نیست. در صورت رأی اعتماد آقای عراقچی، 14 ماه بسیار 
دشواری پیش روی ایشان است. اسنپ بک، غروب برجام در اکتبر 
2025 و مسأله انتخابات آمریکا از جمله مسائل متعددی است 
که پیش روی ایشــان قرار دارد که باید با آن دســت به گریبان 

باشد.

بازتاب

پرونده چای دبش به کجا رسید؟

اصغر جهانگیر، ســخنگوی قوه قضاییه درباره آخرین وضعیت 
پرونــده چــای دبش، گفت: تاکنون 65 تا 70 نفر احضار و برای 
آن ها قرار تأمین صادر شــده اســت. پرونده مدیران و کارمندان 
وزارت جهاد کشــاورزی، بانک مرکزی، سازمان ملی استاندارد، 
گمرک، ســازمان غذا و دارو و شــبکه بانکی نیز در حال تکمیل 

است.
به گفته او در حال حاضر، یک نفر از وزارت جهاد کشاورزی، یک 
نفر از بانک مرکزی و سه نفر از کارمندان چای دبش در بازداشت 

به سر می برند.
جهانگیــر افزود: اکبــر رحیمی، متهم ردیف اول این پرونده، به 
اتهام اخلال در نظام اقتصادی، قاچاق ارز و کالا و رشوه و ارتشاء، 
بــه دلیــل ناتوانی در تودیع وثیقه 157 هزار میلیاردی همچنان 
در بازداشــت اســت. علت طولانی شــدن روند رسیدگی، عدم 
همــکاری متهــم ردیف اول در مرحله تحقیقات اســت، اما این 

موضوع مانع از ادامه تحقیقات نخواهد شد.
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره اقدامات دادستانی 
برای روشــن شــدن ابعاد ماجرای وارد کردن آسیب به خانم ها 
نفس حاجی شریف و آرزو بدری از سوی نیروی انتظامی و نحوه 
برخورد با مقصرین حادثه گفت: درباره خانم نفس حاجی شریف 
بلافاصله شعبه ویژه بازپرسی در دادسرای نظامی تهران تشکیل 

شد و با فوریت تمامی ادله جمع آوری و مستندسازی شد.
 اصغــر جهانگیــر ادامه داد: تاکنون در این پرونده مجموعاً 8 نفر 
احضار شدند، بازجویی لازم از این افراد انجام شده و پرونده در 
مرحله تکمیل تحقیقات است که به موقع اطلاع رسانی خواهد 

شد.
وی گفت: براساس گزارش فراجا اساساً موضوع مرتبط با مساله 
حجاب نبوده و آنچه در فضای مجازی عنوان شده یک فضا سازی 
رسانه ای است. موضوعی که مطرح بوده عدم توجه به هشدارهای 
پلیس و فرار از صحنه بوده و تعقیب و گریزی که رخ داده است، 
درایــن رابطه با توجه بــه اقدامی که مأمور انجام داده بلافاصله 

ضارب دستگیر شده است.

ایران و 
 آذربایجان
 روی خط تعامل

 میدان داری بازیگران تازه نفس
 در قره باغ

تحولات قره باغ، زمینه هایی را برای هم صدایی ایران و 
آذربایجان فراهم کرده است؛ هرچند گزاره های چون 
رقابــت قدرت هایی چون ترکیــه در کنار تنش ها در 
خاورمیانه می تواند برای هر دو بازیگر چالش ساز باشد.
ایــران و آذربایجان؛ همســایه شــمال غربی اش، در 
ســال های اخیر چرخه کاملی از تحولات ژئوپلیتیکی 

را پشت سر گذاشته اند.
مانورهــای نظامی و تهدید به قطع روابط دیپلماتیک، 
حواشی ادعایی را به دنبال داشت. اما حالا این دو بازیگر 
بیش از هر زمان دیگر به یکدیگر نزدیک شده اند. ماه 
ژوئیه، آذربایجان سفارت خود در ایران را بازگشایی و 
بدین طریق پس از ســه سال تنش، فرایند مصالحه با 
تهران را تکمیل کرد. با انتخاب مســعود پزشــکیان به 
عنــوان رئیــس جمهوری ایران، رهبران دو کشــور با 
یکدیگر تماس تلفنی داشــتند و با اشاره به ریشه های 
مشــترک مذهبی و فرهنگی، دوســتی و برادری بر 

گسترش روابط تهران و باکو تاکید کردند.
تلاش ها برای بهبود روابط پیش از شــهادت ابراهیم 
رئیسی رئیس جمهور ایران در ماه مه آغاز شد. در آن 
بــازه زمانــی وزرای امور خارجه ایران در ســفرش به 
آذربایجان با همتای خود رایزنی داشت و دو کشور در 
بــاب موضوعــات مختلف چون احداث ســد ذخیره 
مشترک بر روی رودخانه ارس که به عنوان مرز مشترک 
تلقی می شود، توافق کردند. به دنبال آن، ماه می نشست 
مشترکی برگزار شد که هدفش افتتاح تاسیسات برق 

آبی در روخانه ارس بود.

مزایای تعامل تهران و باکو ��
به نوشــته مرکز مطالعات سیاســی اروپا امروز ایران و 
آذربایجان از بهبود روابط ســود خواهند برد. یکی از 
مشــوق های اصلــی تعامل میــان دو بازیگر، کریدور 
حمل ونقل بین المللی شمال-جنوب )INSTC( است 
که از بنادر بالتیک و خزر روسیه به ایران و هند می رود 
و به آذربایجان به عنوان منطقه ترانزیت کلیدی متکی 
اســت.در حالی که مســیرهای جایگزین وجود دارد، 
آذربایجان کلید رشد ترافیک است. براساس آمارهای 
اخیر، گسترش این کریدور نشان می دهد که تجارت 
بین روســیه و ایران در چهار ماهه اول ســال 2024 
نســبت به ســال قبل 48 درصد رشــد داشته است. 
همچنین رشــد روابط تجاری آذربایجان-روســیه و 

آذربایجان-ایران نیز گزارش شده است.
همچنین در فرایند راه آهن رشت-آســتارا، راه آهن 
مــورد نیاز بــرای اتصال سیســتم های ریلی ایران و 
آذربایجان، پیشــرفت هایی حاصل شده است. آشتی 
تهران و باکو با اهداف گسترده تر سیاست خارجی ایران 
برای تقویت روابط دوســتانه تر با کشورهای همسایه، 
مطابقت دارد؛ سیاســتی که در قابش ســازش ایران با 
عربستان سعودی در مارس 2023 و تلاش های مشابه 
با دیگر کشورهای عرب خلیج فارس، قابل تبیین است.

بازی بازیگران تازه نفس در قره باغ ��
با این حال به ادعای این موسسه مطالعاتی، ایران نگران 
اســت کــه پیــروزی آذربایجان در مناقشــه قره باغ 

کوهستانی موازنه قدرت منطقه ای را تغییر دهد.

شکســت ارمنســتان برای ترکیه که اکنون مشــتاق 
بازگشــایی کریــدور زنگزور اســت -کریدوری که از 
مرزهای این کشور از طریق منطقه نخجوان آذربایجان، 
در سراســر ارمنســتان و آذربایجان امتداد دارد- یک 
موهبت بود. این مســیر از طریق خطوط حمل و نقل 
شــمال به جنوب ارمنســتان به ایران از شرق به غرب 
می گذرد. این کریدور از منظر اســتراتژیک قابل تأمل 
اســت زیرا یک قدرت متخاصم می تواند پیوند زمینی 
ایران را با بخش عمده ای خاک ارمنســتان، متحدش، 
قطع کند.به ادعای این موسســه مطالعاتی، مســئله 
اسرائیل نیز مشکل ساز است. با افزایش تنش ها میان 
تل آویو و تهران حتی پیش از جنگ غزه، تعامل باکو و 
تل آویــو بالاخــص در حوزه انرژی به عنوان یک عامل 
تحریک کننده برای تهران عمل کرد. اسرائیل نه تنها 
تسلیحات حیاتی برای جنگ قره باغ تهیه کرده، بلکه 
طبق گزارش ها در ســال 2010 به پایگاه های هوایی 

آذربایجان نیز دسترسی پیدا کرده است.
پس لرزه های جنگ در غزه ��

زمانی که ادعا شد مسعود پزشکیان، هدف قرار دادن 
دارایی های اســرائیل در آذربایجان را به عنوان راهی 
برای پاســخ به ترور اســماعیل هنیه پیشــنهاد داده، 
اســرائیل از پرســنل خارج از وظیفه خود خواست تا 
بلافاصله گرجستان و آذربایجان را ترک کنند. باکو نیز 
فــوراً هرگونه حضور نظامی اســرائیل را تکذیب کرد. 
شــاهدی وجود ندارد که نشــان دهد نزدیکی ایران و 
آذربایجان بر روابط باکو و اسرائیل تأثیر خواهد داشت.

در عــوض، ایران واقعیت های منطقه ای را به خوبی به 
رسمت شناخته است. به ادعای ناظران با بازپس گیری 
قره باغ توسط آذربایجان در ماه سپتامبر، ایران به دنبال 
آن اســت تا با باکو زمینه های بیشتری برای همکاری 
تعریف کرده و همزمان تعاملش با این کشور همسایه 
را تقویت کند.. این امر به ویژه در بازه زمانی کنونی که 
ایران بر جنگ در غزه و لبنان متمرکز شده، قابل توجه 
است؛ جایی که رقابت با اسرائیل ممکن است به نقطه 
خطرناکی برسد. این امر مستلزم انحراف منابع عظیم 

دیپلماتیک و اقتصادی است.
برای آذربایجان، بهبود روابط با ایران ممکن اســت به 
متعادل کردن روابط تیره خود با کشورهای غربی مانند 
فرانســه که به ارمنســتان تسلیحات می دهد و به طور 
گســترده تر با اتحادیه اروپا )EU( کمک کند. هر دو 
کشــور در محدود کردن نفوذ غیرمنطقه ای در قفقاز 
جنوبی علاقه دارند و هر دو از طرح موســوم به 3+3 
حمایت می کنند که شامل سه کشور قفقاز جنوبی و 
همسایگان بزرگتر روسیه، ایران و ترکیه است.از زمان 
پایان اتحاد جماهیر شوروی، روابط ایران و آذربایجان 
ترکیبی از همکاری و تنش بوده است. با این وجود، به 
نظر می رسد که مصالحه کنونی حداقل در حال حاضر 
روی زمین محکمی تعریف شــده اســت. پروژه های 
منطقه ای و بی ثباتی حاکم بر خاورمیانه، تهران و باکو 
را بــه هم نزدیک تر می کند. البته تا مادامی که در باب 
مسائلی چون صلح با ارمنستان و تنش های بلندمدت 

و فزاینده با اسرائیل راهی بلند مدت داشته باشند.

ساناز نفیسی
روزنامه نگار

مسعود پزشکیان رئیس جمهور شامگاه دوشنبه در دیدار با جمعی 
از نماینــدگان جدیــد الورود مجلس دوازدهم، با بیان اینکه دولت 
چهاردهم در مواجه با مشکلات کشور به دنبال یافتن مقصر نیست، 
بلکه برای رفع مشــکلات و چالش های مبتلابه کشــور با تمام توان 
تلاش خواهد کرد، اظهار داشــت: قدم اول در مســیری که ما برای 
دولت ترســیم کرده ایم، جلب رضایت مردم و تکریم ارباب رجوع 

در همه ادارات و دستگاه های اجرایی خواهد بود.
وی در ادامه با تاکید بر ضرورت اجرای ســند چشــم انداز کشور به 
عنوان یکی از اولویت های دولت در مسیر پیشرفت کشور تصریح 

کرد: این سند به لحاظ علمی، از جمله اسناد قابل دفاع و ارزشمندی 
اســت کــه اجرای آن نیازمند بهره گیــری از توان مدیران کاردان، 
کارشناس و با تجربه است و امیدواریم با کمک نمایندگان محترم 
و رأی اعتمــاد بــه همه وزرای کابینــه بتوانیم این هدف را محقق 

کنیم.
رئیس جمهور گفت: یقین بدانید اگر صادقانه، با همدلی و به دور از 
اختــلاف و رویکردهــای حذفی به میدان بیاییم و برای خدمت به 
کشــور و مردم تلاش کنیم، خدای متعال هم به ما کمک خواهد 

کرد.

پزشــکیان تصریح کرد: امروز مهمترین دغدغه دولت کاســتن از 
فاصله مردم و حاکمیت و تأمین رضایت مردم است و برای هر فرد 

هم فکر و هم عقیده با ما در این مسیر، میدان خدمت باز است.
وی همچنین با تاکید بر اهمیت تعامل مجلس با دولت در تسریع 
خدمت رسانی به مردم افزود: هیچ یک از وزرای پیشنهادی بدون 
مشــورت با ســطوح عالی کشــور به مجلس معرفی نشــده اند و 
هماهنگونه که دولت به شعار وفاق ملی عمل کرد، اکنون از مجلس 
و نمایندگان نیز انتظار می رود پایبندی به وفاق را در عمل نشــان 

دهند.

پزشکیان: هیچ وزیری بدون مشورت با سطوح عالی کشور به مجلس معرفی نشده است



 از تقویت معیشت کارگران تا اصلاح نظام دستمزد
وزیر کار پزشکیان چه وعده هایی داد

گروه اقتصادی: وزیر پیشــنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی مهم ترین اهداف 
برنامه خود در حوزه روابط کار را بررسی و رفع مشکلات جامعه کارگری، تعیین 
مزد عادلانه، حل اختلافات کارگری و کارفرمایی و کاهش حوادث و آسیب های 
شــغلی عنوان کرده اســت.در بررسی برنامه احمد می دری در حوزه روابط کار 
اهدافی همچون سیاستگذاری و برنامه ریزی به منظور تنظیم روابط کار، بهبود 
روابط کارگری و کارفرمایی با بهره گیری از ســاز و کارهای ســه جانبه گرایی، 
گسترش تشکل ها و کیفی سازی آن ها، امنیت سرمایه و شغل و تثبیت شغل و 
پایدارسازی بنگاه های اقتصادی دیده می شود.از نگاه وی ضعف در تعیین حداقل 
دستمزد متناسب با معیشت در چارچوب قانون کار و با رویکرد سه جانبه گرایی، 
ســهم بالای اشتغال غیررســمی در اقتصاد کشور و فراگیری قراردادهای غیر 
رسمی و عدم استفاده بهینه از ظرفیت های تشکل های کارگری و کارفرمایی 

از جمله چالش های حوزه روابط کار در کشور است.
عدم تناســب نرخ دســتمزد با نرخ تورم و کاهش قدرت خرید و رفاه  ��

کارگران
می دری در برنامه خود از پایین بودن نرخ بهره وری نیروی کار و عدم وجود 
برنامه مشــخص برای ارتقاء فرهنگ کار ســخن گفته و معتقد است عـــدم 
اســـتفاده کافـی از ظرفیـت های تشـــکل های کارگـری و کارفرمایـی در 
سیاسـتگـذاری ها، عدم تناسب نرخ مزد با نرخ تورم و کاهش قدرت خرید و 
رفاه کارگران و عدم توجه به پرداخت مزد براســاس نوع شــغل، ویژگی های 
مشــاغل، کارایی و عملکرد با توجه به اجرای طرح طبقه بندی مشــاغل از 
چالش ها حوزه روابط کار اســت.از نگاه وی عدم توجه به پایین بودن ســهم 
دستمزد کارگر به عنوان اصلی ترین عامل تولید در قیمت نهایی محصول و 
شراکت در سود تولید به شمار می رود.وی همچنین عدم نظارت بر سیستم 
بازرسی کارگاه های مشمول و مطلوب نبودن ضریب ایمنی کارگاه های مشمول 

قانون کار، فقدان انگیزه کافی کارگران و کارفرمایان جهت فعالیت در قالب 
تشکل ها به دلیل نبود مشوق های اجتماعی کافی، پاییـــن بـودن تعاملـات 
بیـن المللـی به ویژه با سـازمان جهانی کار در حـوزه اجـرای مقاولـه نامـه های 

بیـن المللـی کار را از دیگر چالش ها برشمرده است.
نامشخص بودن سهم کارگر در بسته های حمایتی دولت و یارانه مسکن  ��

و درمان!
در برنامه وزیر پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی به مشخص نبودن سهم 
کارگر در بسته های حمایتی دولت، یارانه مسکن و درمان اشاره شده است.

می دری مشــارکت پایین اجتماعی و عدم همگرایی ســه بخش دولت، کارگر 
و کارفرما را ناشــی از عدم توســعه تشــکل های کارگری دانسته و دلیل بروز 
حوادث و بیماری های ناشــی از کار در بنگاه های اقتصادی را عدم توجه به 
مقوله ایمنی و بهداشت کار از جانب کارگران و کارفرمایان عنوان کرده است.

چالش های پیش روی روابط کار از نگاه گزینه پیشنهادی وزارت کار ��
وزیر پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی در زمینه مواجهه با چالش های حوزه 
روابط کار نیز راهکارهایی ارائه کرده است که اجرای طرح طبقه بندی مشاغل 
در تمام کارگاه های مشمول، اجرای نظام مزد منطقه ای، ایجاد وحدت رویه در 
تدوین قراردادهای کار، سالم سازی کارگاه های دارای مشاغل سخت و زیان آور 
و افزایش بازرسی از صنایع و معادن پرخطر از جمله این راهکارهاست.می دری 
همچنین از ساماندهی و بهبود نظام جامع اطلاعات حوادث شغلی، ساماندهی 
بنگاه های اقتصادی مشکل دار و حمایت فنی و اعتباری از آنها و توانمندسازی 

نیروی کار در صنایع از طریق آموزش های مهارتی سخن گفته است.
برنامه های می دری برای تقویت معیشت کارگران و اصلاح نظام دستمزد ��

در برنامه وی پیشــنهاداتی همچون تغییر نظام دســتمزدی به کارمزدی، 
مشــارکت کارکنان در تولید از طریق واگذاری ســهام کارگری، اجرای کامل 

طرح طبقه بندی مشاغل ونظام پرداخت بهره وری، حمایت از ساخت مسکن 
ارزان کارگری از محل تسهیلات ارزان قیمت و تضمین امنیت شغلی کارگران 
به چشم می خورد.گزینه پیشنهادی تصدی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
به منظور حل مشکلات و رفع چالش های حوزه روابط کار پیشنهاداتی را هم 
مطرح کرده که افزایش توانمندی کارگران برای بهبود معیشــت آنها، پیوند 
بهره وری و مزد در بازار کار، بازنگری و به روز کردن نظام طبقه بندی مشاغل، 
گسترش و اجرای طرح طبقه بندی در راستای برقراری عدالت مزدی و منتفع 

شدن کارگران از مزایای این طرح از جمله آنهاست.
تسهیل در رسیدگی به اختلافات کارگری و کارفرمایی ��

وی قائل به الکترونیکی کردن خدمات به منظور تســریع در ارائه خدمات به 
جامعه کار و تولید اســت و تمرکز زدایی و واگذاری امور و فعالیت های قابل 
واگذاری به مردم را مورد تاکید قرار داده است.می دری بر استقرار نظام های 
حقوقی و قضایی در قالب هیاتهای تشخیص و حل اختلاف در سراسر کشور 
به منظور تســهیل در رســیدگی به اختلافات کارگری و کارفرمایی با تاکید 
برحکمیت بخشــیدن به رویه ســازش در حل اختلاف اشاره دارد.از نگاه وی 
توســعه گفت وگوهای اجتماعی دولت با شــرکای اجتماعی و با بهره گیری از 
ظرفیت بیش از 15 هزار تشــکل کارگری و کارفرمایی بهترین راهکار حل 
مشکلات موجود به شمار می رود.احمد می دری در دولت یازدهم با حکم علی 
ربیعی ـ وزیر وقت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ـ به سمت معاون رفاه اجتماعی 
وزارتخانه منصوب شد و همزمان به عنوان دبیر هیات امنای تأمین اجتماعی 
فعالیت کرد. او از ســال 1396 ریاســت کمیته آمار وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعــی را نیــز برعهده گرفت. وی 21 مرداد ماه در جلســه علنی مجلس 
شورای اسلامی به عنوان وزیر پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی در کابینه 

دولت چهاردهم معرفی شد.
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قطع آنتن آیفون های 14 و 15 قاچاق آغاز شد

تسنیم: حمیدرضا دهقانی نیا سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز در پاســخ به ســوالی در مورد اقدامات انجام شــده در 
خصوص قطع آنتن آیفون های رجیســتر نشده گفت: با توجه 
بــه پیگیری های جدی ســتاد مرکزی مبارزه بــا کالا و ارز از 
اپراتورها و سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی اقداماتی 
در این راستا صورت گرفته است و اخیراً شاهد نتایج آن هستیم.
وی افزود: البته اقدامات مورد نظر در این خصوص هنوز تکمیل 
نشده است و همچنان در حال پیگیری هستیم تا موارد مورد 

نظر به طور کامل به مرحله اجرا برسد.
دهقانی نیــا در مورد آمار واردات 500 میلیون دلار آیفون 14 
و 15 قاچاق که توسط یکی از انجمن های تخصصی اعلام شده 
است، گفت: این دسته از آیفون ها رجیستر نمی شود. در نتیجه 
آماری از آن وجود ندارد. انجمن های صنفی نیز آمار کشور را 
احصا و اعلام نمی کنند و چنین مسئولیتی نیز ندارند. بنابراین 

نباید در حوزه های غیرمربوط دخالتی داشته باشند.

قانون افزایش سن بازنشستگی شامل کارگران 
ساختمانی نمی شوند!

تسنیم: شرایط آن ها اصلًا مناسب نیست؛ از بسیاری از مزایای 
قانونی محروم می شــوند. رکود بازار، امنیت شغلی شــان را به 
شــدت تهدیــد می کند و قادر به تأمیــن زندگی روزمره خود 
نیستند، چه برسد به اندیشه کردن درباره پس انداز و پیشرفت! 
دربــاره کارگران روزمزد و به خصوص کارگران ســاختمانی 
صحبت می کنیم؛ زحمتکشانی که معمولاً نیازشان به کار برای 
تأمین معاش، دســتمایه سوءاســتفاده هایی می شود که خود 
معلول علل دیگری اســت. این روزها تقریباً مُد شــده است که 
کارفرمایان، برای گریز از پرداخت حق و حقوق قانونی به کارگر 
و طفره رفتن از دادن حق بیمه، نیروی کار به صورت روز مزد 

استخدام می کنند.
مشکلات کارگران ساختمانی صرفاً به حقوق و دستمزد ختم 
نمی شــود، بیمه و مســائل مشــکلات آن یکی از اصلی ترین 
دغدغه های این قشر است که همواره با وعده و وعید مسئولان 

پیش رفته اما درست نشده است.
عبــاس گــودرزی، نماینده مردم بروجرد و عضو کمیســیون 
اجتماعی مجلس شــورای اســلامی با اشاره به اینکه حدود 1 
میلیون و 200 هزار کارگر ساختمانی در کشور داریم که حدود 
500 هزار نفر از ایشان در نوبت برای اخذ سهمیه بیمه کارگر 
ساختمانی هستند؛ گفت: در حال حاضر منابع کافی برای بیمه 
همــه این کارگران وجود نــدارد، یک اصلاحی هم در همین 
راستا در قالب ماده 5 قانون بیمه کارگران ساختمانی در مجلس 
یازدهم صورت گرفت که متأسفانه دچار افراط و تفریط شدیم. 
یعنی در مقطعی بیش از حد معمول اضافه شد، برای جبران 
مجدد برگشــتیم و حد آن را بســیار پایین آوردیم این باعث 
می شود که بیمه به کارگر ساختمانی و زحمتکش ما نرسد و 
امروز در صف های طولانی دریافت خدمت بیمه از ســازمان 

تأمین اجتماعی باشند.
عضو کمیسیون اجتماعی گفت: هرچند کار گارگران ساختمانی 
جزو مشاغل سخت و زیان آور نیست؛ اما دسته و رسته هایی از 
کارگران ساختمانی در شرایط سخت سخت و زیان آور هستند 
و در سنین بالا توان انجام کار ندارند؛ لذا باید آن ها را از بحث 

قانون افزایش سن بازنشستگی مستثنی کنیم.
این عضو کمیســیون اجتماعی مجلس تصریح کرد: ضرورت 
دارد دولــت حتمــاً یک لایحه برای اصلاح ماده 5 قانون بیمه 
کارگران ســاختمانی تســلیم مجلس شورای اسلامی کند. از 
طرف دیگر هرچند کار گارگران ساختمانی جزو مشاغل سخت 
و زیان آور نیست؛ اما دسته و رسته هایی از کارگران ساختمانی 
در شرایط سخت و زیان آور هستند و در سنین بالا توان انجام 
کار ندارنــد؛ لــذا بایــد این ها را از بحث قانون افزایش ســن 

بازنشستگی مستثنی کنیم.
گودرزی تأکید کرد: نباید شــرایط آن کارگر ســاختمانی که 
ســروکارش دائم با بیل و کلنگ و کار ســخت اســت، با دیگر 
کارگران و کارمندان یکسان دیده شود، دولت باید تدبیر کند 
و در قالــب اصلاحیــه قانون برنامه هفتم توســعه این موارد را 

اعمال و تسلیم مجلس کند.

 مبلغ جدید یارانه نقدی در دولت پزشکیان 
اعلام شد

اقتصادآنلاین: مبلغ یارانه نقدی از دو ســال گذشــته تا کنون 
افزایش یافته است. همچنین، از اسفند ماه سال گذشته، تاریخ 
واریز یارانه ها از بیســتم هر ماه به تاریخ های بیســت و پنجم و 

سی ام هر ماه منتقل گردیده است.
براساس جدول زمانبندی پرداخت یارانه ها، یارانه دهک های 
اول تا سوم در تاریخ 25 مرداد و یارانه دهک های چهارم تا نهم 

در 30 مرداد واریز خواهد شد.
مبلغ یارانه در دولت پزشــکیان هنوز تغییری نداشــته است و 
دهک های اول تا سوم مبلغ 400 هزار تومان یارانه و دهک های 

چهارم تا نهم 300 هزار تومان یارانه دریافت می کنند.

لزوم سرمایه گذاری برای رشد ۸ درصدی 
اقتصاد

ایســنا: بهمــن عبداللهی رئیس اتاق تعــاون در جمع وزیران 
پیشــنهادی وزارت امور اقتصادی و داریی، جهاد کشاورزی و 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی، در اتاق تعاون اظهار کرد: برای 
رشد 8 درصدی اقتصادی نیاز به سرمایه گذاری است که آن هم 
به ثبات قوانین، نقدینگی و پیش بینی پذیری اقتصاد نیاز دارد.

وی گفت: قرار بود 25 درصد ســهم اقتصاد در اختیار بخش 
تعــاون باشــد امــا این عــدد بین 6 تا 7 درصد اســت. از کل 
واگذاری های دولتی طی 17 ســال خصوصی سازی، 3 درصد 
به بخش تعاون و کمتر از 15 درصد به بخش واقعی خصوصی 

واگذار شده است.

 پوست موز 
زیر پای 
وزرای 
صمت

 ا تـابک در گرداب خودرو 
می افتد؟

گروه اقتصــادی: در حالی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
منتظر تعیین سکاندار جدید خود است که به نظر می رسد 
مشــخص نیست دقیقاً تشــنه چیست؟ وزارتخانه ای که 
نه تنها طی دوره قبل که حداقل یک دهه اخیر، نام خود را 
صرفاً عجین با »خودرو« دانسته و وزرای آن خود را متصور 
به وزیر خودرو بودن، می دیدند، نه مجموعه صنعت، معدن 
و تجارت که دغدغه های بســیاری در حوزه های مختلف 
دارد؛ امــا اکنــون با معرفی محمد اتابــک به عنوان وزیر 
پیشــنهادی دولــت چهاردهــم، با توجه بــه اینکه وی 
فعالیت های معدنی در کارنامه خود دارد، باید دید فضا به 
نفــع معــدن و صنایع معدنی می چرخد یا او هم به گرداب 

خودرو خواهد افتاد؟
شرایط حال حاضر وزارت صنعت، معدن و تجارت نشان 
می دهــد که به کارگیری وزیری راه بلد و دغدغه مند برای 
تمام مسائل صنعت، معدنی و بازرگانی کشور را می طلبد؛ 
وزیری که این نکته را جا بیاندازد و خودرو نیز مقید به آن 
باشــد که »صنعت« فقط خودرو نیســت؛ موضوعی که از 
قضا در بسیاری موارد طی حداقل یک دهه اخیر »پوست 
مــوزی« زیــر پای وزرا شــده و سرنوشــت آن ها را عزل، 
اســتیضاح، سرپرســتی و تغییر کشــاند. به گونه ای که 
اردیبهشــت ماه سال 1399، رئیس جمهور وقت )حسن 
روحانــی( تصمیم به برکنــاری »رضا رحمانی« از وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گرفت و »حسین مدرس خیابانی« 
قائم مقام وزیر معزول را به جای او و در سمت سرپرستی 
این وزارتخانه منصوب کرد. مدرس خیابانی سه ماهی در 
وزارت صمت به عنوان سرپرســت فعالیت داشــت اما به 
وزیری صمت نرســید و صندلی وزارت صمت ساختمان 
سمیه را به »علیرضا رزم حسینی« واگذار کرد. رزم حسینی 
تا پایان آن دولت دوازدهم )حدوداً یکسال( سکاندار وزارت 
صمت بود، اما با روی کار آمدن دولت سیزدهم جای خود 

را به »سیدرضا فاطمی امین« داد.
صنعت خودرو و عملکرد آن نیز اما دقیقاً پوست موزی شد 
که زیر پای فاطمی امین رفت و منجر به دو دوره استیضاح 
وی شــد که در دور دوم، مجلس در اردیبشــهت ماه سال 
1402، پس از کمتر از یکسال فعالیت فاطمی امین، دیگر 
به وی رأی اعتماد نداد و او را اســتیضاح کرد.پس از کنار 
گذاشــتن فاطمی امین از وزارت صمت، »ســید مهدی 
نیازی« به عنوان سرپرســت وزیر صمت دولت سیزدهم 
معرفی شد؛ اما او نیز همچون مدرس خیابانی به سکانداری 
وزارتخانه در جایگاه وزیر نرسید و در نهایت مجلس اواخر 
خرداد ماه ســال با گزینه عباس علی آبادی به عنوان وزیر 
صنعــت، معــدن و تجارت موافقت کرد و به او رأی اعتماد 

داد.این مرور رفت وآمدها به وزارت صمت طی چهار سال 
اخیر نشــان می دهد که وزارت صنعت، معدن و تجارت 
ســامان خوبی نداشــته و از یک بی برنامگی عجیب رنج 
می برده است؛ بنابراین انتظار جامع صنعت، معدن و تجارت 
کشور و فعالان این حوزه ها این است که دولت سکانداری 
وزارت صمت دولت چهاردهم به شخصی سپرده شود که 
برنامه منسجم و راهبردی برای این وزارتخانه اصلی و مهم 
کــه بخش عمــده ای از فضای اقتصاد کشــور را به خود 
اختصاص می دهد و از ســوی دیگر، ارتباط تنگاتنگی با 

معیشت مردم دارد، داشته باشد.
محمد اتابک گزینه مناسبی برای وزارت صمت است؟ ��

سید محمد اتابک، گزینه پیشنهادی دولت چهاردهم برای 
وزارت صنعت، معدن و تجارت است که با مدرک کارشناس 
ارشد مهندسی عمران از دانشگاه میشیگان آمریکا، سابقه 
فعالیت معدنی دارد و جزو فعالان بخش خصوصی است.
وی ریاســت هیات مدیره انجمن ســیمان، مدیر عاملی و 
نایب رئیســی شرکت ســیمان تهران، عضویت و ریاست 
هیات مدیره شرکت های مختلف از جمله سرمایه گذاری 
بانک مسکن، شرکت صدرا و چندین شرکت تولیدی را در 
کارنامه دارد؛ همچنین نایب رئیس اتاق بازرگان و معاونت 
اقتصادی بنیاد مستضعفان هم در سوابق او دیده می شود.

همانطور که اشاره شد، عمده فعالیت سید محد اتابک در 
حوزه معدن و صنایع معدنی بوده و مدیرعاملی هلدینگ 
صنایع معدنی کاوه پارس که مالکیت شرکت های سیمانی 
از جمله تهران، ایلام و هگمتانه و ...، چهار شرکت فولادی 
همانند کاوه جنوب کیش، یک شرکت آلومینیومی و دو 
شرکت معدنی و آهک و هفت شرکت خدمات مهندسی 
را هم در کارنامه اجرایی خود ثبت کرده است.روز دوشنبه 
29 مرداد ماه( در جلســه علنی مجلس شــورای اسلامی، 
بررســی برنامه های ســید محمد اتابک صورت گرفت و 
نماینــدگان موافــق و مخالف او به بیان دیدگاه های خود 
پرداختند.تعدادی از نمایندگان مجلس که موافق گزینه 
پیشنهادی مسعود پزشکیان برای وزارت صمت هستند، 
معتقدند که اتابک از بزرگترین شــخصیت های فعال در 
زمینه صنعت، معدن و تجارت است که برخلاف نظر عده ای 
همیــن کــه تاکنون در بدنه دولت نبوده و فعالیت اجرایی 
دولتی نداشته، نقطه قوت اوست؛ چراکه در راستای عمل 
به منویات رهبر معظم انقلاب که شــعار امســال را جهش 
تولیــد با مشــارکت مردم خوانده، مــردم همین بخش 
خصوصــی، کشــاورزان، تجار و صنعتگران هســتند که 
می توانند کارشناسانه امور را پیش برند.آن ها معتقدند که 
اتابک از جمله مدیران موفق است که توانسته مگاپروژه های 

کشور را اجرا کرده، صنعت سیمان را به خودکفایی برساند 
و فناوری صنعت فولاد در کشور را بومی سازی کند. مبارزه 
با بحران های وزرات صمت از عهده هر کسی برنمی آید و 
برای وزارت صمت به وزیری با کارنامه و برنامه مناسب و 
دارای اراده و تــوان لازم بــرای تحقق برنامه ها نیاز داریم؛ 
مدیری که اهل صنعت و آشنا به حوزه های معدن و تجارت 
باشد و بتواند ارتباط موثری بین بخش خصوصی و دولتی 
در حوزه صنعت برقرار کند که این ویژگی ها در سید محمد 
اتابک دیده می شود.نماینده دیگری در مجلس معتقد است 
که از جمله مشکلات کلی حوزه صنعت، معدن و تجارت، 
فقدان استراتژی توسعه صنعت، معدنی تجاری و فناوری 
الزام آور، کم بودن جذابیت برای جذب سرمایه سطحی و 
کاهش مزیت تولید، ناترازی زنجیره های تولید در کشور 
اســت که تنها کســی می تواند مشــکلات و چالش های 
مدیریتی آن را حل کند که مستقل و در تصمیم گیری های 
سازنده و تحول گرا، متخصص باشد و اعتقاد به تعهد و تغییر 
داشته باشد. قدرت برخورد و مبارزه با مفاسد و رانت ها را 
داشــته باشــد، مرد میدان عمل و آشنا با صنعت تولید و 
تجارت باشد؛ این درحالیست که محمد اتابک زمانی پروژه 
اکباتــان را تکمیل کرده و توســعه داکــه پس از انقلاب، 
هیچکــس باور نداشــت که ما می توانیــم با تکنولوژی و 
مهندســی خود از عهده آن برآییم.در مقابل اما مخالفان 
محمد اتابک برای گزینه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
معتقدند که وزارت صمت نیاز به فردی دارد که با تمامی 
بخش های حوزه صنعت، معدن و تجارت آشنایی داشته 
باشد و بتواند برای چالش های پیش رو برنامه مدون و دقیقی 
داشــته باشد. وزارت صمت نهادی سیاست گذار است که 
وزیر آن هم بایســتی فردی آشــنا و مستقل باشد نه اینکه 
برای اجرای امور نیاز باشــد از دیگران مشــورت و کمک 
بگیرد.بطــور مثــال روح الله ایزدخــواه- نماینده تهران، 
اسلامشــهر، پردیس، ری و شــمیرانات- تاکید دارد که 
علیرغم اینکه رئیس جمهور منتخب در صحبت های خود 
از اســتفاده از کارشناســان صحبت کردند اما بنده محمد 
اتابک را به هیچ عنوان کارشــناس حوزه سیاســت های 
صنعتــی نمی دانــم. وی یک روز هــم در وزارت صمت یا 
اداره های صمت استانی نبوده و در حوزه تجارت که یکی 
از چالش های جدی صنعت و معدن ماست، نیز هیچگونه 
ســابقه ای ندارد. وی در بخش ســیمان سابقه بنگاه داری 
داشــته و اگر در این بخش کارآمد اســت، از او در سازمان 
ایمیدرو استفاده کنند.این نماینده مخالف وزیر پیشنهادی 
صمت معتقد است که مسئله خودرو یک مورد فراصنعتی 
است که با 10 دستگاه مقررات گذار طرف هستیم. فردی 

که یک روز در این وزارتخانه کار نکرده، چطور می خواهد 
این کار را پیش ببرد؟ اگر وی وزیر پوششــی باشــد و وزیر 
اصلــی افراد دیگر باشــند و تصمیمــات را آن ها بگیرند و 
معاونان را آن ها بچینند، نمی توان امیدی داشت.یکی دیگر 
از مخالفان وزیر پیشنهادی صمت، برنامه های محمد اتابک 
را فاقد اولویت می داند و معتقد اســت که برنامه های وزیر 

پیشنهادی صمت در بین دیگر وزرا، ضعیف ترین است.
اتابک چه قول هایی داد؟ ��

دیروز )سه شــنبه(، گزینه پیشــنهادی وزارت صمت، در 
جریان جلسه علنی مجلس در ارائه برنامه های خود برای 
این وزارتخانه، گفت: برنامه های خود را مطابق با اســناد 
بالادستی و سند هفتم توسعه تدوین کرده ام و فرصت ها، 
تهدیدها و سیاست گذاری در صنایع و امور تجاری را هم 
در نظــر گرفته ام.اتابــک تاکید دارد که هدف خود را برای 
تحقق اســناد و چشــم انداز پیش روی، کسب جایگاه اول 
صنعتی گذاشته که به راحتی هم قابل دسترس نیست و 
در سطح منطقه رسیدن به این جایگاه تلاش بسیاری را 
می طلبد.وزیر پیشنهادی صمت بر لزوم مشارکت راهبردی 
در زنجیره هــای ارزش منطقــه ای و جهانی تاکید دارد و 
ضمن اشاره به چالش های پیش رو این حوزه، تاکید کرد: 
از جمله مهمترین این چالش های می توان به پایین بودن 
سهم بهره وری، چالش تأمین منابع مالی، ناپایداری روند 
نزولی تشکیل سرمایه ثابت و ناخالص در کشور اشاره کرد. 
مدتی است که میزان استهلاک از سرمایه گذاری ناخالص 
داخلی بالاتر رفته است. این درحالیست که مشکلات تأمین 
پایدار، مشکلات ساختار نظام سیاست گذاری و بی ثباتی 
مقــررات در محیــط کســب و کار، غیرقابل پیش بودن 
متغیرهــای اقتصــادی و عدم اجرای صحیــح قانون در 
بخش های مختلف سبب شده که وزارت صنعت، معدن و 
تجــارت چابکی لازم را نداشــته باشــد؛ بنابراین نیاز به 
چالاک سازی بیشتر وجود دارد.اتابک معتقد است که این 
مشکلات با همدلی و هماهنگی های در نظر گرفته شده، 
قابــل حل خواهد بود. همچنین لازم اســت مشــارکت 
راهبردی در زنجیره های ارزش منطقه ای و جهانی دنبال 
شود.آنچه که از اعلام برنامه های گزینه پیشنهادی وزارت 
صمت، مشــخص شــد این بود که تاکنون وی چالش ها و 
مشکلات پیش روی حوزه صنعت، معدن و تجارت کشور 
را مــورد واکاوی قــرار داده و قصــد دارد بــرای رفع آن ها 
برنامه هایی را پیش بینی و اجرا کند.حال باید منتظر ماند 
تا ببینیم در جلســه امروز مجلس شــورای اســلامی، 
نمایندگان مردم به محمد اتابک برای ســکانداری وزارت 

صمت اعتماد خواهند کرد یا خیر؟

بازتاب

محمود ســیادت، رئیس اتاق مشــترک ایران و افغانستان در مورد 
وضعیت تجارت دو کشور ایران و افغانستان به مهر، گفت: در ابتدای 
ورود طالبان به دولت افغانســتان، تجارت با این کشــور به شــدت 
کاهش یافت اما در ســه ســال گذشــته و به مرور روابط تجاری دو 

کشور با رشد مواجه شد.
ســیادت ادامــه داد: طی 3 ماهه ســال 1403، صــادرات ایران به 
افغانســتان 517 میلیون دلار بود که حکایت از رشــد 31 درصدی 

دارد.
وی افــزود: بــه طور معمول میانگین صادرات ایران به این کشــور 

نزدیــک به 2 میلیارد دلار اســت کــه قطعاً در صورتی که تبادلات 
تجاری دو کشــور طبق برنامه ها به نتیجه برســد، ظرفیت افزایش 

صادرات تا 10 میلیارد دلار نیز وجود دارد.
ســیادت در ادامه گفت: افغانســتان دچار تحول اساســی شــده و 
سیاست های بسیاری در این کشور تغییر کرده و فرصت های زیادی 
ایجاد شــده اســت. اخیراً نیز نشســتی با طرف افغانی برای بررسی 

فرصت های تجاری دو کشور برگزار کرده بودیم.
وی افزود: در گذشته، ایران کالای نهایی و ساخته شده به افغانستان 
صادر می کرد اما در حال حاضر با تعرفه هایی که طالبان بر کالاهای 

مشــابه ســاخت داخل اعمال کرده احتمال حذف یا کمرنگ شدن 
کالاهای ایرانی از بازار افغانستان وجود دارد.

سیادت ادامه داد: بنابراین با توجه به شرایط موجود و  با وضع عوارض 
بر واردات کالای نهایی از سوی افغانستان، حفظ بازار و تداوم تجارت 
با این کشور منوط به سرمایه گذاری مشترک است.وی تصریح کرد: 
در این راســتا باید به ســمت ســرمایه گذاری و یا سرمایه گذاری 
مشترک با این کشور برویم و بخشی از تولید را در افغانستان انجام 
دهیم. این تصمیم بسیار حساس است و برای حفظ بازار افغانستان، 

باید هر چه سریع تر در این خصوص برنامه ریزی کنیم.

رشد ۳1 درصدی صادرات به افغانستان

اتابک تاکید 
دارد که هدف 

خود را برای 
تحقق اسناد و 

چشم انداز 
پیش روی، 

کسب جایگاه 
اول صنعتی 

گذاشته که به 
راحتی هم قابل 

دسترس 
نیست و در 

سطح منطقه 
رسیدن به این 
جایگاه تلاش 

بسیاری را 
می طلبد



تکذیب ورود زائران پاکستانی مبتلا به 
»آبله میمونی« به ایران

تسنیم: دبیر کمیته بهداشت و درمان اربعین استان سیستان و بلوچستان 
گفت: با نظارت دائم و تلاش های شبانه روزی تیم های بیماریابی حوزه 
بهداشت، تاکنون هیچ موردی از ورود بیمار و زائر مبتلا به آبله میمونی 

از طریق مرزهای جنوب شرقی گزارش نشده است.
علی عبدالرزاق نژاد اظهار داشت: از روز گذشته نیز برخی اخبار مبنی 
بر ورود زائران پاکستانی مبتلا به ویروس آبله میمونی در فضای مجازی 
منتشــر شــد که صحت نداشته و تنها سه نفر مشکوک به این بیماری 
بوده اند که در ورودی مرز توســط همکاران ما شناســایی و اجازه تردد 

به داخل کشور به آنها داده نشد.
دبیر کمیته بهداشت و درمان اربعین استان سیستان و بلوچستان ادامه 
داد: از این سه نفر و برخی از همراهان آنها تست های لازم گرفته و در 
آزمایشــگاه مرجع ســلامت آزمایش های لازم انجام و ســپس توسط 

متخصصین عفونی نیز مورد ارزیابی و بررسی قرار گرفت.
به گفته عبدالرزاق نژاد، پس از بررسی های دقیق علمی و آزمایشگاهی 
خوشبختانه ابتلای این زوار به آبله میمونی مورد تأیید قرار نگرفت و 

جای نگرانی وجود ندارد.
وی تاکید کرد: این اطمینان را به شهروندان هم استانی و مردم عزیز 
ایران اســلامی می دهیم که ســربازان سفیدپوش و همیشه بیدار نظام 
سلامت در استان سیستان وبلوچستان همواره هوشیار و آماده هستند 

و در بحث سلامت عمومی جامعه هیچ مماشاتی نخواهند داشت.

وزیر پیشنهادی علوم در جلسه رأی اعتماد: 
فهمیدن حرف نسل Z مهم است

ایسنا: حسین سیمایی صراف در جلسه علنی نوبت دیروز مجلس و در 
جریان بررسی صلاحیت وزرای پیشنهادی کابینه چهاردهم، در دفاع 
از برنامه های خود گفت: قدرشــناس همه وزرای آموزش عالی از ابتدا 

تا انتها هستم و امیدوارم میراث دار خوبی باشم.
به گفته سیمایی صراف، نمایندگان مجلس با جدیدت پیگیر مسائل 
کشور و حوزه های انتخابیه هستند و چالش های حوزه آموزش عالی را 
پیگیری و بسترهای قانونی خوبی برای رفع برخی چالش ها ایجاد کردند 
که نمونه آن قانون برنامه هفتم، قانون جهش تولید دانش بنیان و قانون 

جهش تولید مسکن است.
وزیر پیشنهادی علوم، تحقیقات و فناوری با بیان اینکه مجلس بودجه 
خوبی برای بخش فرهنگی درنظر گرفته است، گفت: بنا بر یک پیمایش 
و خوداظهاری، دانشجویان نیازمند خدمات مربوط به سلامت روان و 

اجتماعی هستند که البته امری پر هزینه است.
وزیر پیشــنهادی علوم گفت که گسســت بین نســلی و فرهنگی رو به 
گسترش است؛ مهم است حرف یکدیگر و حرف نسل Z را بفهمیم که 
این یک واقعیت است.وی ادامه داد: دانشگاه پسا ارتباطات را نمی توان 
با دســت فرمان قبلی اداره کرد. باید عالم به زمان باشــیم تا در گرداب 
اشــتباهات فرو نیفتیم اما برای رفع این چالش ها چه راهبردها و چه 
راهکارهایی وجود دارد؟ برای فائق آمدن بر این چالش ها اولویت های 

راهبردی وجود دارد که به بعضی از آنها اشاره می کنم.

بازتاب
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 تعلیق سه شرکت هوایی به دلیل گران فروشی 
بلیت اربعین

ســخنگوی سازمان هواپیمایی کشــوری از تعلیق سه شرکت خدمات مسافرت 
هوایی آرتیمان ایده کیش، سپید پرواز توس و بال پرواز سپاهان به مدت یک ماه 

تقویمی درپی گران فروشی بلیت توسط سازمان هواپیمایی خبر داد.
جعفر یازرلو سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری از تعلیق سه شرکت خدمات 
مسافرت هوایی آرتیمان ایده کیش، سپید پرواز توس و بال پرواز سپاهان به مدت 
یک ماه تقویمی توسط این سازمان خبر داد و گفت: در راستای اعمال اختیارات 
قانونی مندرج در ماده 5 قانون هواپیمایی کشــوری مصوب 1328 و نظارت بر 
فعالیت های هواپیمایی کشوری به منظور حفظ مصالح عمومی و با استناد به مفاد 
مصرحه در ماده 16 قانون هواپیمایی کشوری و به دلیل عدم رعایت ماده 30 آئین 
نامه نظارت بر تأســیس و فعالیت دفاتر خدمات مســافرت هوایی، جهانگردی و 
زیارتی و با اســتناد به ماده 31 آئین نامه اخیرالذکر، پروانه فعالیت شــرکت های 
خدمات مسافرت هوایی آرتیمان ایده کیش، سپید پرواز توس و بال پرواز سپاهان 
از تاریــخ 1403/05/28  بــه دلیل عرضه بلیت / نمایش نرخ بلیت هواپیما در بازه 

زمانی اربعین بالاتر از نرخ های تعیین شده به مدت یک ماه تقویمی تعلیق شد.

شکست در طرح پیش فروش بلیط قطار
عدم تناسب میان تعداد قطار و نیاز مردم به خرید بلیط قطار باعث شده تا مردم 
در همان نخســتین ســاعات بازگشایی سامانه فروش بلیط با کمبود بلیط مواجه 
شوند.چند وقتی است که طرح پیش فروش بلیط های قطار باعث بروز مشکلاتی 
برای مسافران شده است، به خصوص در ایام پیک سفرها و مناسبت هایی نظیر 
ایام اربعین یا عید نوروز و ولادت ها و شهادت هایی که چند روزی کشور تعطیل 
می شود کمبود بلیط قطار بیشتر خودنمائی می کند.رئیس هیات مدیره انجمن 
صنفی دفاتر ســفر هوایی گردشــگری و زیارتی اســتان تهران با گلایه از طرح 
پیش فروش بلیط ها که باعث نارضایتی مردم شده است، به ایلنا گفت: لغو سفرها 
یکی از مواردی است که به کرات تکرار شده و باعث ایجاد بحران نیز شده است، 
اما تا مادامی که عرضه و تقاضا با هم همخوانی نداشته باشد و میزان عرضه کمتر 
از تقاضا باشد، این مشکلات نیز وجود دارد.رفیعی شاد، ادامه داد: در واقع استفاده 
از کلمه پیش فروش نیز اشتباه است و در تمام دنیا سامانه خرید بلیط از یک ماه 
پیش از موعد باز می شود و تقاضا به مقدار معقول است و مردم می توانند بلیط را 
قبل از تاریخ سفرشان خریداری کنند. اما در ایران تقاضای خرید بیش از تعداد 
بلیط است و در همان دقایق ابتدایی بازگشایی سامانه فروش بلیط ها را می فروشند 
و بســیاری از مردم موفق به خرید بلیط نمی شــوند.او گفت: تنوع وســایل حمل و 
نقل عمومی باعث ایجاد رقابت شده است و فرد انتخاب می کند که با کدام شرکت 
و با چه وسیله ای به سفر برود اما در ایران به دلیل تحریم ها و مشکلاتی که بوجود 
آمده اســت، تنوع خدمات مســافرتی بســیار کم شده و مسافر به محض ورود به 

سامانه به اجبار تنها امکانی که داشته باشد را انتخاب می کند.

بازتاب
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»نقش اقتصاد« از وضعیت بد بازار 
اجاره بها گزارش می دهد

در همین رابطه روز گذشــته اکو نیوز 
نوشــت: بررسی آگهی های اجاره خانه 
منتشــر شده در پلتفرم های معاملات 
مسکن نشان می دهد برخی از موجران 
اتاق خواب هایی با سرویس و آشپزخانه 

مشترک اجاره می دهند.
اجــاره برخی از ایــن آگهی ها نه تنها 
غیرمنطقی است بلکه به لحاظ کیفیت، 
زیبایــی، امکانات، رفاه و امنیت نیز در 
سطح پایینی قرار دارند و می توان گفت 
که غیرقابل ســکونت است و یا تصاویر 

با اطلاعات آگهی همخوانی ندارد.
بــرای مثال، در محلــه منیریه، برای 
سوئیتی قدیمی با 30 مترمربع زیربنا، 
بــدون اتاق و پارکینگ با 300 میلیون 
تومان رهــن و 5 میلیون تومان اجاره 
ماهانه آگهی شــده است؛ اما در آگهی 
قید شده که ساخت بنا برای سال 1400 
است.در ولنجک نیز، برای واحدی 20 
متری اما با ظاهر و امکانات به روز، بدون 
پارکینــگ، آسانســور و انباری، 350 
میلیون تومان رهن و 10 میلیون تومان 
اجاره ماهانه در نظر گرفته شده است.

آگهی دیگر مربوط می شود به واحدی 
با 30 مترمربع زیربنا بر روی پشــت بام 
در محلــه تهرانپــارس شــرقی که در 
اطلاعات آن قید شده که این واحد، در 
مســاحت 100 مترمربــع زیربنا قرار 
گرفتــه و رهن آن، 100 میلیون تومان 
و اجاره ماهانه آن 4 میلیون و 500 هزار 
تومــان اســت.برخی از ایــن اتــاق و 
سوئیت ها در بالکن و یا زیرهم کف این 
ساختمان های قدیمی قرار گرفته اند؛ 
سوئیت 15 متری زیر هم کف در محله 
خاک سفید، با 100 میلیون تومان رهن 
و یک میلیون تومان اجاره ماهانه آگهی 
شده است.همچنین، یکی از نکات مورد 
توجه رهبــر معظم انقلاب برای رونق 

اقتصاد کشــور و بهبود وضعیت تولید 
»رونق بخش مسکن« است و در همین 
زمینه ایشان بر استفاده از ظرفیت این 
بخش تأکید کردند و فرمودند که رشتهٔ 
مسکن از جمله رشته های کارآفرین در 
کشــور به شــمار می رود؛ خود تولید 
مســکن صنایع زیــادی را به خدمت 
می گیــرد و بــه کار می انــدازد؛ یعنی 
کارآفریــن و تولید آفرین اســت. البته 
ناگفته نماند، رهبر انقلاب اسلامی بارها 
نســبت به تأمین مســکن تمام اقشار 
مختلــف جامعــه تأکیــدات ویژه ای 
داشتند و به افرادی که از بار مسؤولیت 
فراری بودند، تذکرات جدی می دادند.

مســکن از اسفندماه ســال گذشته با 
افزایش قیمت روبه رو شده است و تداوم 
این روند تا به امروز موجب دلسرد شدن 
بســیاری از مســتأجران شد و با رشد 
مجدد قیمت مسکن در ابتدای امسال 
همراه با نزدیک شــدن به فصل جا به 
جایی آنها موجب تشدید کابوس کرایه 
نشین ها شد؛ زیرا با تداوم افزایش قیمت 
مسکن نرخ های پیشنهادی اجاره بها با 
میزان قــدرت پرداختی مردم، فاصله 
گرفت.بــا کاهش قدرت خرید مصرف 
کننده نهایی و افزایش قیمت مسکن، 
انتظــار خروج از رکود در کوتاه مدت و 
خرید خانه برای قشــر مستأجر جامعه 
رؤیا خواهد شد و از سوی دیگر در آینده 
نزدیک شــاهد رونق معاملات تهاتری 
رهن و اجاره خواهیم بود؛ البته از سوی 
دیگر ســید ابراهیم رئیســی، رئیس 
جمهوری شــهید در مناظره انتخاباتی 
خود، ساخت 4 میلیون مسکن طی 4 
ســال اول دولت سیزدهم را وعده داد 
که براساس آخرین آمار اعلامی از سوی 
وزارت راه و شهرســازی، هم اکنــون 2 
میلیــون 700 هزار واحد از پروژه های 

نهضت ملی در حال ســاخت است.در 
خصــوص پروژه نهضت ملی، کیانوش 
گودرزی رئیس اتحادیه صنف مشاوران 
املاک تهران با اشــاره به تأثیر عرضه 
واحدهای نهضت ملی به بازار مســکن، 
اعــلام کرد: اگر 2 میلیون و 700 هزار 
واحد نهضت ملی مسکن به بازار مسکن 
عرضه شــود، بی شک موجب کاهش 
قیمت می شــود و از سوی دیگر مسیر 
خانه دار شدن مستأجران هموار خواهد 
شد.با توجه به افزایش قیمت مسکن از 
آخرین ماه پایانی سال گذشته و تداوم 
آن تا به امروز موجب شده عده زیادی 
از مســتأجران از بــازار خرید و فروش 
مسکن به بازار اجاره بها کوچ کنند و به 
نظر می رسد، قانون تعیین نرخ اجاره بها 
در بازار مسکن چهارچوبی برای کنترل 
قیمت مســکن ایجاد نکرده و مهرداد 
بذرپــاش وزیــر راه و شهرســازی در 
راستای تعیین نرخ اجاره بها اعلام کرده 
بود که متوســط سقف اجاره بها با رقم 
25 درصد در شــورای عالی مسکن به 
تصویب رسید و بر اساس ماده 7 قانون 
ســاماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره 
بها دولت مکلف شده تا در استان هایی 

کــه تورم بالای 30 درصد اســت، نرخ 
رشــد اجاره بها را تعیین کند.براساس 
ایــن گــزارش، داوود بیگی نژاد نایب 
رئیــس اتحادیه املاک در گفت وگو با 
خبرنگار مهر با بیان اینکه تعیین سقف 
اجاره بها تأثیری در بازار مسکن نخواهد 
داشــت، گفت: با اجرای این روش تنها 
کار قــوه قضائیه افزایش پیدا می کند، 
زیرا قوانینی که در کشور وضع می شود 
باید بین آحاد جامعه قابلیت اجرا داشته 
باشد؛ به طور مثال اگر مالک و مستأجر 
بین خودشــان توافق کنند، توافق آنها 
قطعاً مورد تأیید نیست و از سوی دیگر 
بــه توافق افراد نیز در زمینه مســکن 
خدشه وارد شده است.رئیس اتحادیه 
صنف مشاوران املاک تهران ادامه داد: 
البتــه ناگفته نماند، طی یک ماه اخیر 
کشور در شرایط انتخاباتی قرار داشت 
و تــا بــه امروز هم گزینــه وزارت راه و 
شهرسازی مشــخص نشده تا بتوانیم 
سیاست های مسکنی دولت چهاردهم 
را بررسی کنیم اما طبق وضعیت حاکم 
در کشــور، قدرت خریــد ملک عموم 
مســتأجران کاهش پیــدا کرده و بازار 

خرید مسکن در تاریکی قرار دارد.

فاطمه دیانی
روزنامه نگار

رونق فروش حواله خودرو 

باز هم حواله فروشی خودرو در فضای مجازی رونق 
گرفته است اما نکته جالب توجه مربوط به افزایش 
آگهی های ثبت شــده برای طرح جوانی جمعیت 

آن هم برای خودروی جدید »ری را« است!
نگاهی به سایت های ثبت آگهی در فضای مجازی 
و البتــه کانال های تلگرامی نشــان می دهد که از 
دیروز، آگهی های فروش حواله خودرو در این فضا 

مانند گذشته رواج پیدا کرده است.
در ایــن بین نکته جالب توجه افزایش آگهی برای 
فروش حواله خودروی »ری را« به خصوص مربوط 
به طرح جوانی جمعیت با ســهم 50 درصدی در 
تحویل خودرو و بدون نیاز به مسدود کردن 230 

میلیون تومان است؛ یعنی متقاضیان طرح حمایت 
از خانواده و جوانی جمعیت مشــمول هیچ یک از 
شــروط مربوط به ثبت نام در قرعه کشــی نبوده و 
صرفــاً باید فرزنــد دوم یا مابعد آن ها متولد تاریخ 
1400/08/28 بــه بعــد باشــد.بنابراین طبیعتاً 
بیشترین میزان حواله فروشی مربوط به این گروه 
می شــود آن هم بــرای »ری را« خودرویی که به 
عنوان یک محصول جدید شناخته می شود و هنوز 
حتــی میــزان تولید این خودرو به صورت دقیق از 
ســوی تولیدکننده اعلام نشده است.این میزان از 
حواله فروشــی در حالیســت که ایران خودرو نیز 
رســماً در اطلاعیــه خود اعــلام کرده که فقط در 
صورت تخصیص خودرو به فرد، موظف اســت تا 
محصــول مورد نظــر را تحویل دهد و در غیر این 

صــورت هیچ تعهدی نخواهد داشــت با این حال 
شاهد رونق حواله فروشی در سایت های اینترنتی 
و کانال های تلگرامی هستیم.با این حال جست و 
جویی در فضای مجازی نشان می دهد که قیمت 
حواله هــای خودروی ری را حتی تا 450 میلیون 
تومان نیز اعلام شده که قطعاً مشتریان زیادی نیز 
از ســوی دلالان به خود جــذب خواهد کرد.بازار 
خودرو از اواســط ســال 97 دچار نابسامانی شد و 
قیمت خودرو در بازار آزاد به نســبت قیمت های 
مصوب کارخانه به شدت افزایش یافت. این افزایش 
قیمــت خودرو به حدی بود که برخی از خودروها 
بــا دو برابــر قیمت مصوب کارخانه در بازار آزاد به 
فروش می رســیدند. در نتیجه افزایش شکاف بین 
قیمــت مصوب و آزاد خودرو، بســیاری از افراد با 

انگیزه نوسان گیری و حفظ دارایی های سرمایه ای 
خود به خیل متقاضیان دریافت خودرو از کارخانه 
پیوستند به طوری که متقاضیان واقعی خودرو در 
تنگنــا قرار گرفتند و برخــی از آن ها برای تأمین 
خــودروی مــورد نیاز خود مجبور به رجوع به بازار 
آزاد و خرید خودرو به قیمت های بالا شدند که این 
امــر در کنار اثر روانــی افزایش قیمت ها، موجب 
افزایش نارضایتی مردم از بازار خودرو شــد.پس از 
افزایش شــکاف قیمت خودرو در کارخانه و بازار، 
دولت و شورای رقابت برای مدیریت بازار خودرو و 
رســاندن تعداد محدودی خودرو به متقاضیان پر 
تعداد، روش قرعه کشی را در دستور کار قرار دادند 
تا به این روش مشــکل عدم تناســب بین عرضه و 

تقاضا بازار خودرو را حل کنند.

بــازار اجاره بها به روزهای پرچالشــی 
رســیده است افزایش بی رویه قیمتها 
در ایــن بــازار به معضلــی بزرگ برای 

مستاجران تبدیل شده است.
بــه گــزارش »نقش اقتصــاد«، طی  
سالهای اخیر وضعیت اسفبار بازار اجاره 
بها نه تنها باعث حاشــیه نشینی مردم 
شــده بلکه در شهرهای بزرگ همچون 
پایتخت وضعیت اجاره به پشــت بام و 

انباری و اشتراکی ختم می شود.
مســکن یکی از اساســی ترین مسائل 
زندگی اســت که مستقیماً با معیشت 
مردم گره خورده اســت؛ دولت ها وقتی 
بر سر کار می آیند باید نسبت به تأمین 
مســکن تمام اقشــار مختلف جامعه 
برنامه جدی داشــته باشند؛ به عبارت 
دیگــر، یکی از مهمتریــن محورهای 
زندگی بشــریت حول مســاله مسکن 
عنوان شده، زیرا با توجه به اهمیت بازار 
مسکن در کشور ارتباط مستقیم با رفاه 

زندگی مردم دارد.

از میان 21 عضو 
شورای شهر، 10 
عضو مخالف 
زاکانی هستند؛ 
اعضایی که 
مشخصاً حامی 
محمدباقر 
قالیباف بوده و به 
نظر می رسد 
تلاش آنها برای 
برکناری زاکانی 
نیز بی ربط به 
اختلافات قالیباف 
و زاکانی نباشد. 
مخالفان زاکانی 
تهدید کرده اند 
که اگر در برکناری 
زاکانی به 
بن بست برسند، 
به صورت 
دسته جمعی از 
شورای شهر 
استعفا خواهند 
داد

ماندگاری 
شهردار 
پرحاشیه؟!

باوجود انتقادها برکناری شهردار 
تهران به محاق رفت

مسجد سازی کار مومنان و افراد متقی و 
دارای نیت پاک و خالص و با مال طیب و 
حلال و بدون شبهه است. در زمین غصبی 
و با نیت بهره برداری سیاســی و تجاری و 

گنج یابی نمی توان مسجد ساخت.«
بهانــه ایــن بخش از کارزار به ســاخت و 
سازهای پرحاشــیه شهرداری تهران در 
پارک های محبوب تهران خصوصاً پارک 
قیطریه و لاله برمی گردد. حصارکشی ها 
برای ســاخت مسجد و فضاهای فرهنگی 
در ایــن دو پارک بــا واکنش های منفی 
زیادی روبه رو شده بود. هرچند در ظاهر 
این پروژه ها مسکوت مانده اما خبری هم 

از برداشته شدن حصارها نیست.
البتــه فقط این موضــوع نبود که پیکان 
انتقادات تند را روانه صاحب ســاختمان 
بهشت می کرد، پای یک قرار مبهم هم در 
میــان بود. شــهرداری تهران مدتی قبل 
قــراردادی بــا یک شــرکت چینی برای 
واردات اتوبوس های برقی امضا کرده بود، 
ابتدا عنوان شــد که این قرارداد محرمانه 
است. اما به مرور اطلاعاتی از این قرارداد 
منتشر شد که نشان می داد مبلغ قرارداد 
2 میلیارد یورو اســت و این شرکت هیچ 
تخصصی در زمینــه خودروهای برقی و 
حمل و نقل پاک ندارد و آن طورکه از متن 
این قــرارداد برمی آید تضمین های لازم 
وجود ندارد و در صورت بروز اختلاف راه 
حل های حقوقی مناسب پیش بینی نشده 

است.
البته موضوع این قرارداد به ظاهر محرمانه 
به جلسه شورای شهر تهران هم رسید و 
کار چنــان بالا گرفــت که زمان صحبت 
زاکانی برخی از اعضا جلســه شــورا را به 

اعتراض ترک کردند.
کارزار جواب کارزار ��

کارزار علیــه زاکانی البته بی جواب نماند،  
طرفداران زاکانی هم دســت به کار شدن 
و کارزاری بــرای ادامــه مدیریــت او در 
شــهرداری تهران تشکیل دادند، در متن 

این کارزار خطاب به شــورای شهر تهران 
نوشته شده است: »با توجه به فعالیت های 
مفید و ارزشمند برادر انقلابی )جناب دکتر 
زاکانی( در شهر تهران بزرگ، خواهشمند 
اســت که تحت تأثیر القائات و فشارهای 
گروه ها و افراد با گرایش خاصی سیاســی 
جهت تغییر ایشــان قرار نگیرید، و ملاک 
انتخاب مســئولیت در رأس شــهرداری 
تهران را، فقط و فقط تخصص و توانمندی 
و کارآمــدی و ایمــان و انقلاب گری قرار 

بدهید!«
پاسخ چمران پایان ماجرا بود؟ ��

در تــب و تــاب ایــن کارزارها در آخرین 
جلســات شورای شهر تهران در روزهای 
آخــر تیر ماه بحث برکناری زاکانی علنی 
شد، تا جایی که مهدی اقراریان، از اعضای 
شورای شهر تهران اعلام کرد که برکناری 
شــهرداری تهران در دستور کار برخی از 
اعضای شــورای شهر قرار دارد و گزینه ها 
از داخــل شــهرداری و برخی از مدیران 

دولت شهید رئیسی است.
در همیــن خصــوص روزنامــه ایران در 
گزارشی نوشت: از میان 21 عضو شورای 
شــهر، 10 عضو مخالف زاکانی هستند؛ 
اعضایــی که مشــخصاً حامی محمدباقر 
قالیباف بوده و به نظر می رسد تلاش آنها 
بــرای برکنــاری زاکانی نیــز بی ربط به 
اختلافــات قالیبــاف و زاکانی نباشــد. 
مخالفان زاکانی تهدید کرده اند که اگر در 
برکناری زاکانی به بن بســت برســند، به 
صورت دســته جمعی از شــورای شــهر 

استعفا خواهند داد.
با همه این اظهارنظرها و اختلافات، مهدی 
چمران در جلسه 15 مرداد شورای شهر 
رسماً در پاسخ به این پرسش که با توجه 
به شرایط پیش آمده و حواشی هفته های 
گذشــته در شورای شهر تهران و تهدید 
برخی از اعضای شــورای شــهر تهران به 
اســتعفا و استیضاح شــهردار تهران آیا 
زاکانی تا پایان این دوره از مدیریت شهری 

در شــهرداری تهران باقی خواهد ماند یا 
خیــر گفــت: البته این موضــوع را بنده 
نمی توانم پیش بینی بکنم. قاعدتاً شرایط 
به گونه ای اســت که فکر می کنم همین 
مسیر را تا پایان دوره دنبال کنیم تا آقای 
زاکانی در شهرداری تهران به فعالیت خود 
ادامه بدهد اما صرفه و صلاح شورای شهر 

تهران نیز بسیار مهم است.
رییس شورای شهر گفت: قطعاً ما مطالبات 
و تذکرات اعضای شــورای شهر تهران به 
صــورت ویژه پیگیری و دنبال می کنیم و 
هر جا ایرادات و اشکالاتی باشد آنها را به 
شــهرداری تهران گوشــزد می کنیم تا با 
پاسخ به ابهامات و سؤالات، مشکلی پیش 

نیاید.
هر دم در هوس جای دیگر نباشد... ��

علیرضا زاکانی که در جریان مناظره های 
انتخابات ریاســت جمهــوری 1400 به 
واسطه شدت مواضعش، به تانک انقلاب 
مشهور شده بود، حالا که همه این مسائل 
را پشت ســرگذرانده،  عصر روزیکشنبه 
نشســتی با حضور خبرنگاران رسانه های 
مختلف برگزار کرده و گویا در آن نشست 
درباره قرارداد شــهرداری تهران با چین 

توضیحاتی داده است.
 بــا همه این حرف ها علیرضا زاکانی،  چه 
نشســت خبری با تأخیــر چندین ماهه 
بگــذارد، چه نشســت نگذارد، چه در آن 
جلســه خبرنگاران به پاسخ سؤالات خود 
رســیده باشند، چه نرسیده باشند، اما در 

حافظه شهروندان تهرانی انتقاداتی جدی 
پابرجاست.

گواه این موضوع صحبت های مهم نرگس 
سلیمانی در جلسه شورای شهر در تاریخ 
24 تیر ماه اســت، آنجایی که ســلیمانی 
می گوید: از وقتی وارد شــورا شدیم شهر 
تغییر قابل توجهی نداشته و حمل و نقل 
عمومی، جمع آوری پسماند، اختلال در 
مدیریــت امور شــهری و ارتباط مردم با 
شــهرداری همچنان وضعیت مناســبی 

ندارد.
رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای 
اسلامی شهر تهران با بیان اینکه استفاده 
از حلقه تنگ دوستان در شهرداری یکی 
دیگر از مســائل موجود است، یادآور شد: 
جهت گیری غلط شــهرداری در استفاده 
از کمیسیون ها همچون کمیسیون ماده 
پنج نیز از دیگر مسائل است و بارها گفتم 
که این کمیسیون قلک شهرداری نیست. 
در برخی موارد بدون وجود امضا و اجماع 
لازم، مصوبات کمیسیون ماده پنج را غیر 

قابل اجرا می کند.
سلیمانی با اشاره به مقبولیت و مشروعیت 
به عنوان دو اصل اساسی در جایگاه شهردار 
تهران، گفت: وقتی مقبولیت از بین می رود 
مشــروعیتی باقی نمی ماند. اصلاح امروز 
منتج به نتیجه نخواهد شد. شهر نیازمند 
عطاری دانا و خاموش است تا در سکوت 
تــلاش کند بدون هیاهو هر دم در هوس 

جای دیگر نباشد.

wwwnaghsheeghtesadonline.ir

جامعه

معاون پرستاری وزارت بهداشت:
برخی از چالش های حوزه پرستاری نیاز به مداخله 

سران قوا دارد

معاون پرســتاری وزارت بهداشــت گفت: واقعیت این است که در حوزه 
پرســتاری با چالش های جدی روبرو هســتیم که در مرز نقطه جوش و 
بحران است. اگر مجموعه دولت و سایر قوا یعنی قوه مقننه و قوه قضاییه 
دست به دست هم ندهند، می تواند یک مشکل عمومی و اجتماعی ایجاد 

کند. برخی از این چالش های این حوزه نیاز به مداخله سران قوا دارد که 
بتوانند تصمیم سریع و عاجل بگیرند و امیدوارم این موضوع به سرعت 

اتفاق افتد تا مردم آسیب نبینند.
عباس عبادی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا در پاسخ به این سؤال که آیا 
پرداخت مطالبات پرســتاران شــروع شده است، گفت: بر اساس گزارش 
معاونت توســعه وزارت بهداشــت مقداری مبالغ به دانشــگاه های علوم 
پزشکی اختصاص داده اند و برخی دانشگاه ها، شروع به پرداخت مطالبات 
پرســتاران کرده اند، اما شــمولیت آن همه بخش ها را فرا نگرفته اســت. 

امیدواریم طی روزهای آینده همه دانشــگاه ها بر اســاس منابعی که به 
آن ها تخصیص داده شده و یا تخصیص داده خواهد شد، پرداخت مطالبات 

پرستاران را شروع کنند.
معاون پرســتاری وزارت بهداشــت در خصوص نتیجه جلسه دبیرخانه 
شورای امنیت کشور برای حل مشکلات پرستاران گفت: در جلسه اول 
دبیرخانه شــورای امنیت کشــور قرار بر این شــد که چالش های حوزه 
پرســتاری را در عرض 48 ســاعت احصا کنیم و در جلســه دوم گزارش 

دهیم.

گــروه اجتماعــی: همین که ســر و صداهای 
انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری 
به پایان رسید، کارزاری برای برکناری علیرضا 
زاکانی شــهردار تهران و البته پرحاشیه ترین 
نامــزد این انتخابات به راه افتاد. زاکانی که در 
مناظره های انتخاباتی در پاســخ به مســعود 
پزشکیان، رییس جمهور منتخب، وقتی که از 
او پرسید »تا آخر می مونی دیگه؟« پاسخ داد: 
»حتمــاً حتماً حتماً، می مانــم و نمی گذارم 
شــماها رییس جمهور شــوید.« و نماند مورد 
غضــب منتقدان عملکردش در شــبکه های 

اجتماعی و رسانه های رسمی قرار گرفت.
در متن کارزار مذکور نوشــته شده بود: »زبان 
حال مردم تهران خطاب به ایشــان این است 
که ما را به خیر تو امید نیست شر مرسان! اگر 
نمی توانی پارک های جدیدی برای رفاه مردم 
بســازی و ســرانه ناچیز فضای سبز را توسعه 
دهی، لااقل دســت از ســر پارک های موجود 
بــردار و به فضای ســبز آنها دســت درازی و 

درختان را قطع نکن.



پول بانک ها به صندوق توسعه بازار سرمایه 
روانه می شود

در پــی صــدور مجوز بانک مرکزی، چراغ واریز پول بانک ها، به 
صندوق توســعه بازار ســرمایه روشن شد.به دنبال درخواست 
بانک ملت از بانک مرکزی، برای تزریق پول به صندوق توسعه 
بازار سرمایه، با هدف حمایت از بورس، در نهایت بانک مرکزی 
با درخواست بانک ملت موافقت و مجوز واریز نقدینگی به این 
صندوق را صادر کرد.در نشست فوق العاده هفته گذشته شورای 
عالــی بورس، بانک مرکزی از تزریق منابع شــبکه بانکی برای 

حمایت از بازار سرمایه خبر داده بود.

آمار چک ها در تیرماه 14۰۳ نشان می دهد
مبلغ چک های برگشتی به بیشترین رقم از 

فروردین ماه 1۳۹۹ رسید

تعداد و مبلغ چک های برگشتی در تیرماه امسال، جهشی شدید 
را تجربــه کردنــد و به ترتیــب بالاترین رقم در 35 ماه و 51 ماه 

اخیر را رقم زدند.
بانــک مرکــزی که ماهانه، آمار و ارقام چک های مبادله ای را از 
طریــق وب ســایت رســمی خــود به روزرســانی می کند، در 
جدیدترین گزارش خود از این آمار، داده های مبادلات چک تا 

پایان تیرماه 1403 را منتشر کرد.
بررســی این گزارش حاکی از آن اســت که اگرچه تعداد و مبلغ 
چک های مبادله شــده در تیرماه نســبت به خردادماه کاهشی 
شده، سهم چک های برگشتی از کل چک ها افزایش یافته است. 
طوری که نســبت مبلغ چک های برگشــتی به کل چک های 
مبادله ای به بیشــترین حد خود از فروردین ماه 1399 رســیده 
و نســبت تعداد چک های برگشــتی به کل چک ها نیز بالاترین 

رقم از مرداد 1400 به این سو را ثبت کرده است.
استفاده از چک کاهشی شد ��

با اســتناد به گزارش بانک مرکزی، در تیرماه ســال جاری بیش 
از 8,6 میلیون فقره چک مبادله شــده که این رقم 0,5 درصد 
کمتر از تعداد چک های مبادله ای خردادماه اســت. مبلغ این 
چک هــا نیز پــس از افت دو درصدی در تیرماه، به حدود 645 

هزار میلیارد تومان رسید.
این در حالی است که مقایسه رقم چک های مبادله ای در تیرماه 
امســال با دوره مشــابه ســال گذشته حاکی از آن است که آمار 
این چک ها نظر تعداد 832 هزار فقره و از نظر مبلغ، 162 هزار 

میلیارد تومان رشد پیدا کرده است.
آمار چک های برگشتی اوج گرفت ��

آمارهای بانک مرکزی همچنین نشان می دهد در تیرماه امسال 
حدود 912 هزار فقره چک به ارزش بیش از 100 هزار میلیارد 
تومان چک برگشت خورده اند. در نتیجه، نسبت تعداد چک های 
برگشــتی به کل چک ها معادل 10,6 درصد بوده و این نســبت 
از نظر مبلغی نیز 15,7 درصد ثبت شــده اســت. به علاوه این 
نســبت ها در مقایســه با خرداد سال جاری به ترتیب 0,6 واحد 

درصد و 0,5 واحد درصد افزایش یافته اند.
از طرفی، مقایسه آمار چک های برگشتی تیرماه سال جاری با 
تیرماه 1402 نشــان دهنده رشــد آمار پاس نشدن چک ها به 
میزان 1,8 درصد از نظر تعداد و سه درصد از نظر مبلغ آنهاست.

به این ترتیب، با اوج گیری رقم چک های برگشتی که از ابتدای 
ســال 1403 آغاز شــده است، نســبت تعداد و مبلغ چک های 
برگشــتی به کل چک ها در تیرماه امسال، به ترتیب به بالاترین 

رقم در 35 ماه و 51 ماه اخیر رسیدند.
کدام استان ها بیشترین چک برگشتی را ثبت کردند؟ ��

بررســی آمار چک ها به نفکیک اســتان های کشور از سلطه سه 
اســتان تهران، اصفهان و خراســان رضوی بــر مبادله چک ها 
حکایت دارد. طوری که این سه استان به ترتیب 30,9 درصد، 
10,8 درصــد و 7,2 درصــد از آمار تعداد چک های مبادله ای را 
بــه خــود اختصاص داده اند. به عبــارت دیگر حدود نصف کل 
چک ها در این ســه اســتان مبادله شــده اند. به علاوه، با در نظر 
گرفتن مبلغ چک های مبادله شــده نیز این ســه استان 61,5 

درصد کل این رقم را تصاحب کرده اند.
از سوی دیگر، با ملاک قرار دادن آمار تعداد چک های برگشتی 
سه استان کردستان، کهگیلویه و بویراحمد و آذربایجان غربی، 
بیشــترین چک برگشــتی و اســتان های گیلان، خوزستان و 

کرمانشاه کمترین چک های برگشتی را ثبت کردند.
با در نظر گرفتن مبلغ چک های برگشتی نیز خوش حساب ترین 
استان ها، یزد، خراسان شمالی، قزوین و لرستان بودند و مردم 
اســتان های البرز، گیلان، خوزســتان و بوشهر، کمترین چک 

برگشتی را ثبت کردند.

باجه خبر

رئیــس مرکز نظارت بر صندوق های ســرمایه 
گذاری ســازمان بورس و اوراق بهادار پیشنهاد 
کاهش ســقف اهرم صندوق های اهرمی از 2 به 

1.5 را شفاف سازی کرد.
علــی اکبر ایرانشــاهی رئیس مرکــز نظارت بر 

صندوق های ســرمایه گذاری سازمان بورس و 
اوراق بهادار در گفت و گو با »صدای بورس« در 
رابطه با پیشنهاد کاهش ضریب اهرم صندوق های 
اهرمــی پرداخــت و گفت: کاهش ســقف اهرم 
صندوق های اهرمی از 2 به 1.5 را به هیئت مدیره 
ســازمان پیشــنهاد شده اســت تا تصویب باید 
فرآیند خاص خود را طی کند ضمن آنکه مطابق 
اساســنامه صندوق هــای اهرمی در صورتی که 
ضریب اهرم صندوق بیشــتر از حد تعیین شده 

باشــد، صرفاً امکان صدور واحد عادی )افزایش 
اهرم بیشتر( برای صندوق وجود ندارد.

وی ادامــه داد: الزامــی بــه کاهــش ضریــب 
صندوق هــای اهرمی نیســت، اما صندوقی که 
ضریب اهرمی اش بالاتر از حد مجاز باشد اجازه 
واحد صدور عادی نخواهد داشــت، صندوق ها تا 
ضریــب اهرمــی 1.5 اجازه صدور واحد عادی را 

دارند.
رئیــس مرکز نظارت بر صندوق های ســرمایه 

گــذاری ســازمان بــورس و اوراق بهادارافزود: 
کاهــش ضریب اهرمی بــه 1.5، به معنای الزام 
صندوق هــا به ابطال واحدهای عادی نیســت و 
صرفاً اجازه صدور واحدهای عادی به صندوق های 

با ضریب اهرمی بالای 1.5 داده نمی شود.
ایرانشــاهی گفت: در صورتی که ضریب اهرم به 
5/1 کاهش یابد الزامی به مدیر صندوق به منظور 
کاهش ضریب اهرمی وارد نخواد شــد اما اجازه 
صــدور واحد عادی جدیــد برای مدیر صندوق 
وجود نخواهد داشت کما اینکه به دلیل کاهش 
ارزش ســهام موجــود در پرتفوی صندوق های 
اهــرم برخــی صندوق ها به بالاتــر از 2 درصد 

رسیدند.\

مدیرعامل شرکت مشاور سرمایه گذاری آرمان 
آتــی به ابلاغیه ســازمان بــورس در خصوص 
صندوق های درآمد ثابت اشــاره کرد و گفت: با 
توجه به انتشــار بســیار اوراق دولتی بانرخ های 
منتشره پایین، فشار بسیاری بر بازار اوراق شکل 

گرفته است.
آرش مجاهــد در گفتگوبــا »صدای بورس« در 
رابطه با ابلاغیه اصلاح میزان حد نصاب سرمایه 
گذاری در ســپرده بانکــی و اوراق درآمد ثابت 
توضیح داد و به جزئیات و مســائل این ابلاغیه 
اشاره کرد و گفت: در اسفند ماه سال 1402 دو 
ابلاغیــه بــه شــماره ثبــت 12020268 و 
12020270 بــرای صندوق های درآمد ثابت 

توسط سازمان بورس منتشر شد.
وی ادامــه داد: طبق مفاد ابلاغیه 12020268 
ســقف مجاز ســرمایه گذاری در سپرده بانکی 

بــرای صندوق های درآمد ثابت از 40 درصد به 
50 درصــد افزایش پیــدا کرد، همچنین طبق 
مفــاد ابلاغیــه 12020270 که حداقل میزان 
ســرمایه گــذاری در اوراق دولتــی توســط 
صندوق هــای درآمــد ثابت از 25 درصد به 20 

درصد کاهش پیدا کرد.
مدیرعامل شرکت مشاور سرمایه گذاری آرمان 
آتی اظهار داشت: اگر روند تغییرات نصاب سپرده 
و اوراق صندوق هــای درآمــد ETF و صدوری 
ابطالی را بررسی کنیم، متوجه خواهیم شد که 
میانگیــن نصاب این صندوق هــا از 33 درصد 
سپرده در طی مدت 6 ماه به 41 درصد رسیده 

و حدود 8 درصد معادل 50 همت سپرده جدید 
صندوق های درآمد ثابت افزوده شده است.

وی افزود: پس از این ابلاغیه، نصاب اوراق دولتی 
از میانگیــن 55 درصــد بــه 49 درصد کاهش 
داشــت، که نشــان دهنده فــروش اوراق برای 
سپرده گذاری بانکی در صندوق ها بود. در طی 
ایــن مدت 6 ماهه میزان دارایی تحت مدیریت 
صندوق های درآمد ثابت از 560 همت به 630 
همت رسید که بیانگر ورود منابع جدید به این 

نوع صندوق ها است.
مجاهــد تصریح کرد: با پایــان مهلت قانونی 6 
ماهه صندوق های درآمد ثابت و برگشت به روال 

قبلی این ابلاغیه، از شهریور ماه سال جاری باید 
31 همــت از ســپرده های صندوق های درآمد 
ثابت ابطال شــود. این کار موجب خواهد شــد 
مدیران این صندوق ها بخش زیادی از این منابع 

را به اوراق دولتی اختصاص دهند.
مدیرعامل شرکت مشاور سرمایه گذاری آرمان 
آتــی، گفت: حدود 15 الی 20 همتی که دولت 
برای اوراق خود کسر دارد، از این طریق تأمین 
خواهــد شــد همچنین بخشــی از این منابع 
صندوق هــای درآمــد ثابت جذب بازار ســهام 
خواهد شد. با توجه به انتشار بسیار اوراق دولتی 
بانرخ های منتشره پایین، فشار بسیاری بر بازار 
اوراق شــکل گرفته است. سرعت این تغییرحد 
نصاب صندوق های درآمد ثابت، کند خواهد بود 
و تمایلی برای خرید این اوراق به دلیل نرخ سود 

پایین از سوی مدیران نیست.

معاملات بازار سهام  دیروز تحت تأثیر شایعه کاهش 
ســقف اهرم در صندوق های اهرمی بســته شد و 

شاخص های بورسی پس از سه روز منفی شدند.
معامــلات  دیروز ســهام در خــلاف جهت کندل 
معاملاتی روز دوشنبه بسته شد و در پایان بورس 
دیــروز، شــاخص کل با کاهش پنــج هزار و 486 
واحدی که معادل 0,27 درصد این شاخص است 

روبه رو شــد. بر این اســاس، شاخص کل در پایان 
معامــلات دیروز در ســطح دو میلیون و 32 هزار 
واحدی ایســتاد.در طــرف دیگر، قیمت معاملات 
سهم های کوچک بازار سهام نیز کاهش پیدا کرده 
اســت؛ به طوری که شاخص هم وزن بازار در پایان 
بورس دیروز896 واحد که معادل 0,14 درصد این 

شــاخص اســت کاهش ارتفاع داد و به سطح 638 
هزار واحد رســید.گفتنی اســت تابلو بورس اوراق 
بهادار تهران در روز گذشته ، حجم معاملات را 4,7 
میلیارد برگه ســهم و ارزش معاملات خرد )سهام، 
حق تقدم و صندوق های سهامی( را دو هزار و 73 

میلیارد تومان نشان می دهد.

ورود و خروج پول حقیقی ��
تــراز پول حقیقی در ســهام، مانند روز معاملاتی 
گذشــته، دیروزمنفی بــود. به طوری که در پایان 
بــورس دیروز حــدود 207 میلیــارد تومان پول 
حقیقی از بازار ســهام خارج شــده است. موضوع 
دیگــری که باید عنوان کرد اینکه تا لحظه تنظیم 
این گزارش حدود 6 میلیارد تومان پول حقیقی از 

صندوق های درآمد ثابت خارج شده است.

انتشار خبر پردردسر صندوق های اهرمی؛
اهرمی ها باید واحدهای خود را ابطال کنند؟

مدیرعامل شرکت مشاور سرمایه گذاری آرمان آتی بررسی کرد:

چالش جدید صندوق های درآمد ثابت 

دنده عقب بازار سهام!
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اما با این حال، 
گفته می شود 
که بورس وارد 
شرایط 
اورژانسی و 
اضطراری شده 
است. این را 
می شود از 
اظهارات اخیر 
مدیر نظارت بر 
بورس های 
سازمان بورس 
و اوراق بهادار 
مشاهده کرد. 
درست است 
که بازار سرمایه 
ما وارد فضای 
اورژانسی شده 
است، اما باید 
این بیمار را به 
شکل های 
مختلف احیا 
کنیم.

لی
 ما

زار
با

تالار شیشه ای 
لزران تر 
ازهمیشه

دلیل عدم اقبال مردم به بازار 
سرمایه چیست؟

در این شرایط اما سهامداران و فعالان بازار سرمایه 
بسیار نگران هســتند. بهنام صمدی، کارشناس 
بازار ســرمایه در واکنش به وضعیت ریزشــی بود 
در مقابــل تکان تقاضــا در بازارهای دیگر، بهنام 
صمــدی، کارشــناس بازار ســرمایه عنوان کرد؛ 
شــایعه 13 صفر راه می اندازنــد، مردم را به بازار 
می کشــانند تا طلا بخرند، خودرویی ها با لاتاری 
چند صد همت پول را بلوکه می کنند، کریپتویی ها 
با هر شیوه ای جذاب تر شدند، آن زمان در بورس، 
با 2 درصد رشد، مقاومت برای سهم ها و شاخص 
کل می تراشــند و رییس بورس هم از ورود پول 

اظهار نگرانی می کند.
نتیجه نشست اضطراری چه بود؟ ��

با این وجود، همین هفته گذشته در روز سه شنبه 
و در روزهایی که سراســر بازار ســهام قرمز بود، 
شورای عالی بورس یک نشست اضطراری برگزار 
شــد و رییس کل بانک مرکزی در این نشســت، 
وعده هایــی برای حمایت از بازار ســرمایه مطرح 

کرد.
محمدرضا فرزین بعد از پایان این جلسه با اشاره 
به وضعیت نابسامان بازار سرمایه، از حمایت نظام 
بانکی از این بازار خبر داد. او با اشــاره به اقدامات 
جدید حمایتی بانک مرکزی از بورس و سهامداران 
خــرد، به تمهیــدات لازم این بانک جهت تأمین 
مالی و تســریع در طرح های توســعه شرکت های 

بورسی اشاره کرد.
امــا 3 اقــدام مهم بانک مرکــزی برای حمایت از 
بــورس این گونه اعلام شــد: تضمین 360 همت 
اوراق تأمیــن مالی توســط بانک های عامل برای 
انتشــار اوراق تأمین مالی ریالی جهت طرح های 
توســعه و تأمین ســرمایه در گردش شرکت های 
بورسی، انتشار 2 میلیارد یورو اوراق صکوک ارزی 
برای طرح های توســعه شرکت های بورسی علی 
الخصــوص در حــوزه پتروشــیمی و معدن و نیز 
اعطای 1.5 میلیارد یورو وام ارزی برای شرکت های 
بورسی که درآمد ارزی و طرح های زودبازده داشته 
باشــند تــا از این طریق بــه افزایش صادرات آنها 

منجر شود.
اما با این حال، گفته می شود که بورس وارد شرایط 
اورژانســی و اضطراری شده است. این را می شود 
از اظهارات اخیر مدیر نظارت بر بورس های سازمان 
بورس و اوراق بهادار مشاهده کرد. او در تازه ترین 

اظهارنظر گفت: درســت است که بازار سرمایه ما 
وارد فضای اورژانسی شده است، اما باید این بیمار 

را به شکل های مختلف احیا کنیم.
بنــا به گفته قــادر معصومی خانقاه، قطعاً اگر قرار 
است اتفاقات خوبی در حوزه بازار سرمایه رخ دهد، 
بایــد در حوزه فاکتورهای بنیادی شــرکت. ها و 
شاخص هایی که در حوزه شرکت ها است، رخ دهد.
وی تاکید کرد: اگر جریان نقدی وارد بازار نشود، 
احتمال دارد که بازار دچار بحران های عمیق تری 
شود و شاید نتوانیم تاب آوری مثبتی در این حوزه 

داشته باشیم.
مدیر نظارت بر بورس های سازمان بورس و اوراق 
بهــادار بیــان کرد: همه ما بــه بحث های بنیادی 
اقتصــاد اعتقاد داریم و کســری ها و ناترازی های 
انرژی را می دانیم ولی این بحث ها تکرار مکررات 

است.
وی یادآور شــد: درســت است که بازار سرمایه ما 
وارد فضای اورژانســی شــده است، بلکه باید این 
بیمــار را به شــکل های مختلــف احیا کنیم. این 
بحران ها در کشــورهایی چون چین و آمریکا نیز 
دیده شــده اســت و آنها نیز این فضا را مدیریت 

کرده و می کنند و خواهند کرد.
بــه گفته معصومی خانقاه، وقتــی قیمت گذاری 
دســتوری صورت می. گیرد، مجبور می شویم به 
دلیل کاهش تولید دو برابر سرمایه قیمت گذاری 

دستوری را صرف واردات کنیم.
وی افزود: اگر مفاهیم اصلی در اقتصاد ما حل شد 
نیــازی به صندوق توســعه بــازار نداریم. با همه 

موضوعات بنیادی موافق هستیم، ولی یک جایی 
لازم اســت که حاکمیت به میدان بیاید و پول را 
به این بازار تزریق کند. بانک مرکزی با تعیین نرخ 
بهره به شــکل کاملًا مســتقیم روی بازار سرمایه 
اثرگذار است. هیچ کس نمی تواند این امر را انکار 
کند.معصومی گفت: اقداماتی که روی میز شــورا 
گذاشته شد، تقسیم بندی شده بود. آنچه که قرار 
بود ســازمان بورس انجام دهد، شامل استفاده از 
ظرفیت صندوق های حمایتی از نوع تبعی و تأمین 
مالی بود. همچنین در حوزه تأمین مالی قرار بود 
از صندوق هایی با درآمد ثابت که مورد تأیید بانک 

مرکزی است استفاده کنیم.
وی با اشاره به درخواست هایی که از بانک مرکزی 
صورت گرفته اســت، تاکید کرد: از بانک مرکزی 
ســه خواسته داشــتیم. نخســت، تجهیز منابع 
صندوق توســعه بازار ســرمایه بود. از دیگر سوی 
بخشــی از نقدینگــی بازار از ایــن جهت تأمین 
می شود. تلاش در جهت کاهش رانت بین تفاوت 
دلار نیما و آزاد، از دیگر خواســته های ما از بانک 
مرکزی است. همچنین در حوزه نرخ بهره و انتشار 
نرخ دولتی از بانک مرکزی درخواســت بازنگری 
کردیم که امیدواریم با تجهیز منابع این نرخ ها را 
تعدیــل کننــد.وی متذکر شــد: بــا وجود همه 
تلاش هــای ما و قــول و قرارهایی که با نهادهای 
مختلف داشته ایم، کماکان مجوزی از سمت بانک 
مرکزی صادر نشــده اســت و پولی به سمت این 
صندوق ها و موارد دیگر واریز نشــده اســت. البته 

امیدوار به انجام این امر هستیم.

مریم فکری
روزنامه نگار

 چرا بورسی ها همچنان به بازار سرمایه پشت 
کرده اند؟ در حالی که در چند روز گذشته تنها 
به واسطه یک شایعه، شاهد هجوم مردم برای 
خرید طلا و سکه در بازار و موج تقاضا در این 
بازار هستیم، اما در طرف مقابل با وجود وعده 
و تصمیمات تازه دولتی، اما همچنان این بازار 
در شــرایط ســکون و حتی در جهت منفی 

حرکت می کند.
آخرین گزارش ها از وضعیت بازار ســرمایه از 
روند ریزشــی شــاخص کل حکایت دارد؛ به 
طــوری که در مرز 2 میلیــون واحد در حال 
حرکت است و تنها یک تکان کوچک، شاخص 
را بــه کانــال یک میلیــون و 900 هزار واحد 

خواهد انداخت.

 آگهی موضوع ماده ی 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

۱- آقای جوهر مرادی  فرزند محمود و ۲- خانم فرشته خاطری فرزند محمود) هر کدام نسبت به 
سه دانگ مشاع از شش دانگ یک باب ساختمان(  ، درخواست رسیدگی به قولنامه ی عادی خود 
و صدور سند مالکیت  را از پلاک ۱۳۴ فرعی از ۱ اصلی جوانرود  واقع در بخش ۱۳ کرمانشاه }که 
از مالکین اولیه ی پلاک ۱۳۴ فرعی  از ۱ اصلی جوانرود خریداری نموده{ تقدیم اداره ی ثبت اسناد 
و املاک شهرستان جوانرود نموده است و پرونده ای تحت کلاسه ی ۱۳۰ و ۱۳۱ سال ۱۴۰۳  تشکیل 
و به هیات  موضوع قانون فوق الذکر ارجاع و هیات موضوع قانون مذکور پس از رســیدگی برابر 
رای شــماره ی ۱۴۰۳۶۰۳۱۶۰۰۷۰۰۱۲۹۱  مــورخ ۱۴۰۳/۰۵/۰۷ و  ۱۴۰۳۶۰۳۱۶۰۰۷۰۰۱۲۹۳ مورخ 
۱۴۰۳/۰۵/۰۷ حکم به صدور سند مالکیت ششدانگ یک باب ساختمان ) هر کدام نسبت به سه 
دانگ مشــاع( به مســاحت ۱۲۱.۱۶  متر مربع به نام ۱-آقای جوهر مرادی فرزند محمود و۲- خانم 
فرشته خاطری فرزند محمود) هر کدام نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان(  

صادر نموده است و نام مالکین اولیه ی پلاک مزبور وراث برزو بیگ سلیمی  می باشند.
 لذا مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده  روز  آگهی می گردد تا چنانچه شخص یا اشخاصی  نسبت 
به مورد تقاضا اعتراض داشته باشند از تاریخ انتشار نوبت اول این آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را کتبا به این اداره تسلیم نمایند  تا به دادگاه ارسال گردد معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ 
تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم 
دادخواســت را به اداره ی ثبت محل تحویل دهد بدیهی اســت پس از انقضاء مدت مقرر اداره ی 
ثبت برابر مقررات سند مالکیت مورد تقاضا را به نام ۱-آقای جوهر مرادی فرزند محمود و ۲- خانم 
فرشته خاطری فرزند محمود) هر کدام نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان(  

صادر خواهد نمود.
صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر احتمالی به دادگاه نیست. 

تاریخ انتشارنوبت اول: ۱۴۰۳/۰۵/۳۱
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۶/۱۷ 

رئیس اداره ی ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود- شهریار خدری  

آگهی  موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

آگهی نظریه هیات حل اختلاف قانون تعیین تکلیف مستقر در حوزه ثبتی آرادان
۱- برابر رای شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۲۹۱۲۶۰۰۲۲۲۵ مورخه ۱۴۰۳/۰۵/۰۹صادره از هیئت قانون تعیین 
تکلیف تصرفات مالکانه و بلامعارض محمد تقی مولایی فرزند محمد کاظم در ششدانگ یک قطعه 
باغ محصور با حق استفاده از مقررات قانون آب بر طبق نحوه ملی شدن آن به مساحت ۲۱۲۴/۴ 
مترمربع تحت قسمتی از پلاک ۵۹۰ فرعی از ۸۶ اصلی واقع در ارادان بیع نامه عادی تقسبم نامه 

موروثی بصورت مع الواسطه موضوع پرونده کلاسه ۱۴۰۲۱۲۶۰۰۰۴۱۷ محرز گردیده است.
۲- برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۲۹۱۲۶۰۰۲۲۳۲ مورخه ۱۴۰۳/۰۵/۰۹صادره از هیئت قانون تعیین 
تکلیف تصرفات مالکانه و بلامعارض محمد کاظم مولایی فرزند محمد تقی در ششدانگ یک قطعه 
باغ محصور با حق استفاده از مقررات قانون آب بر طبق نحوه ملی شدن آن به مساحت ۲۲۹۸/۶ 
مترمربع تحت قسمتی از پلاک ۵۹۰ فرعی از ۸۶ اصلی واقع در ارادان بیع نامه عادی تقسبم نامه 

موروثی بصورت مع الواسطه موضوع پرونده کلاسه ۱۴۰۳۱۲۶۰۰۰۴۱۵ محرز گردیده است.
۳- برابر رای شــماره ۱۴۰۳۶۰۳۲۹۱۲۶۰۰۲۲۲۷ مورخه ۱۴۰۳/۰۵/۰۹ صادره از هیئت قانون 

تعیین تکلیف تصرفات مالکانه و بلامعارض محمد تقی مولایی فرزند کاظم در ششدانگ یک 
قطعه باغ محصور با حق استفاده از مقررات قانون آب بر طبق نحوه ملی شدن آن به مساحت 
۱۱۶۰/۶۰؛متر مربع تحت قسمتی از پلاک ۵۹۰ فرعی از ۸۶ اصلی واقع در آرادان بیع نامه عادی 
تقسیم نامه موروثی بصورت مع الواسطه موضوع پرونده کلاسه   ۱۴۰۲۱۲۶۰۰۰۴۱۴ محرز گردیده 

است.
۴- برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۲۹۱۲۶۰۰۱۵۸۸ مورخه ۱۴۰۳/۰۳/۲۹صادره از هیئت قانون تعیین 
تکلیف تصرفات مالکانه و بلامعارض محمد کاظم مولائی فرزند محمد کاظم در ششــدانگ یک 
قطعه باغ محصور با حق اســتفاده از مقررات قانون اب بر طبق نحوه ملی شــدن آن به مساحت 
۱۰۱۶/۵ مترمربع تحت قســمتی از پلاک ۵۹۰ فرعی از ۸۶ اصلی واقع در آرادان بیع نامه عادی 
تقســبم نامه موروثی بصورت مع الواسطه موضوع پرونده کلاسه ۱۴۰۲۱۲۶۰۰۰۴۱۱ محرز گردیده 

است.
لذا در اجرای مقررات ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی فاقد سند مراتب به منظور 
اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور 
ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواســت به مراجع قضایی نموده و گواهی مربوطه را به اداره تسلیم نمایند 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق سند مالکیت صادر خواهد 

شد.شناسه  آگهی: ۱۷۶۶۹۸۲
تاریخ انتشار نوبت اول:  ۱۴۰۲/۰۵/۳۱ -  تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۶/۱۵

محمد جلالی- رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان آرادان  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۲۹۰۱۲۰۰۳۴۴۸- مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۰۳هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک گرمسار تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم ســید مهدی قندالی فرزند علیرضا  به شــماره شناسنامه ۲ کدملی 
۴۶۰۹۸۳۲۳۲۱صادره از گرمسار در ششدانگ یک قطعه باغ محصور به مساحت ۳۷۰۴/۲۰متر مربع  پلاک 
۳ فرعی از ۱۲ اصلی واقع در فرور شهرستان گرمسار با حقابه طبق مقررات قانون توزیع عادلانه آب و نحوه 
ملی شــدن آن خریداری از مالک رســمی آقای/ خانم نعمت اله صادقی محرز گردیده است. لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب  در دو  نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور 
ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. شناسه آگهی:  ۱۷۷۳۸۶۸
تاریخ انتشار نوبت اول:  ۱۴۰۳/۰۵/۳۱ -  تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۶/۱۷

حسین چلوئی - رئیس ثبت اسناد و املاک گرمسار   

آگهی مفقودی
برگ سبز سواری پراید تیپ سایپا ۱۴۱ ای رنگ نوک مدادی به شماره شاسی ۱۴۸۲۲۸۶۲۳۲۶۵۸ وشماره 
موتور ۲۲۰۹۹۲۶وشــماره پلاک ۱۱۷ ج۹۸ /۵۴ به مالکیت عباس هاتفی اردکانی مفقود گردیده و از درجه 
یزد  اعتبار ساقط میباشد.  



موکب »شین« واجرای برنامه های فرهنگی وآیینی 
برای  زوار اربعین

نقش اقتصاد- ایلام- براری: مدیر 
کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
اســتان ایلام با اعــلام اینکه 
موکب "شــین " روزانه میزبان 
بیــش از 80 هنرمندایلامــی 
اســت گفت: این هنرمندان در 
رشــته های مختلف به اجرای 

برنامه های هنری – فرهنگی می پردازند.در ادامه معاون هنری و سینمایی 
اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی اســتان ایلام به تشریح فعالیت های 
موکب هنرمندان ایلام و ایران"شین"پرداخت و گفت: موکب هنرمندان 
"شــین" از 25 مرداد ماه فعالیت خود راآغاز کرده و به مدت 10 روز با 
اجرای برنامه های متنوع فرهنگی در راستای ترویج فرهنگ عاشورایی، 

پذیرای زائران اربعین حسینی است.
حســن اســدی اظهار داشت: موکب هنرمندان در دومین سال متوالی با 
همکاری و همراهی دستگاه های فرهنگی و هنری استان ایلام از جمله 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، استانداری ایلام، اداره کل کتابخانه های 
اســتان، انجمن ســینمای جوان، انجمن هنرهای نمایشــی، تجسمی و 

خوشنویسان تا پایان اربعین برقرار خواهد بود.
اسدی در پایان به اعزام یک تیم 23 نفره عکاسان استان ایلام به مهران 
برای ثبت لحظات ماندگار پیاده روی اربعین در قالب عکس اشاره کردو 
گفت: انشــالا بعد اربعین و آماده ســازی عکســها داوری خواهند شد و به 

نفرات برترجوایزی اهداء می شود.

بهسازی معابر روستایی به همت پالایشگاه گاز 
شهید هاشمی نژاد

نقش اقتصاد- مشــهد- ابراهیم 
بای: بهسازی معابر روستایی به 
همت پالایشــگاه گاز شــهید 
هاشمی نژادشرکت پالایش گاز 
شهید هاشــمی نژاد با اهتمام 
جدی در عمل به مســئولیت 
اجتماعی، نقش مؤثری در رونق 

و شکوفایی اقتصادی و اجتماعی در منطقه دارد.سیدمصطفی میرمحمدی، 
رئیس کارگروه مسئولیت اجتماعی پالایشگاه شهید هاشمی نژاد، درباره 
فعالیت های تازه این مجموعه گفت: بهســازی معابر روســتایی منطقه با 
بررسی مشــکلات روستاهای هم جوار پالایشگاه به منظور رفع نیازهای 
موجود و همســو با عمل به مســئولیت اجتماعی انجام شــد.وی افزود: 
عزیزانمان در روســتاهای هم جوار پالایشــگاه شایسته بهترین خدمات 
هســتند و یکی از اقدام های جدی پالایشــگاه، ارائــه خدمات عمرانی، 
بهداشتی و آموزشی در این منطقه است.رئیس کارگروه مسئولیت های 
اجتماعی پالایشگاه شهید هاشمی نژاد تصریح کرد: روکش آسفالت معابر 
روستای نوبنیاد برای حدود 2 هزار مترمربع از معابر این روستا در تازه ترین 
پروژه مسئولیت های اجتماعی، با اعتبار 5 میلیارد ریال به منظور افزایش 
رفاه اجتماعی این عزیزان انجام شد.میرمحمدی در ادامه با تأکید بر نقش 
مهم پالایشگاه گاز شهید هاشمی نژاد در این خطه مرزی و اجرای پروژه های 
متعدد در قالب مسئولیت اجتماعی، بیان کرد: طرح های مختلف در حوزه 
مسئولیت اجتماعی این مجتمع تعریف و به منظور خدمت رسانی به مردم 

منطقه اجرا شده است.

استفاده از همه ظرفیت ها برای ارائه خدمات به 
زائرین اربعین حسینی

نقش اقتصاد- خوزستان- حسین 
عســکری گراوند: مدیر عامل 
شرکت گاز استان خوزستان در 
بازدیــد ســرزده از موکب این 
شرکت در پایانه مرزی چذابه، 
ضمن بررسی روند عبور زائرین، 
بر ارائــه خدمات با کیفیت به 

زائرین اربعین حسینی تاکید کرد. نادرقلی زری میدانی عنوان کرد: شرکت 
گاز استان خوزستان از همه ظرفیت ها برای ارائه خدمات به زائرین استفاده 
می کند. وی گفت: با توجه به گرمای هوا و سختی طاقت فرسای مسیر 
پیاده روی اربعین، زیرساخت های لازم جهت ارائه خدمات با کیفیت به 
زائرین در موکب گاز خوزستان پیش بینی شده است. گفتنی است موکب 
شرکت گاز خوزستان روبروی عمودهای 49 و 50 در پایانه مرزی چذابه 
ضمن ارائه خدمات بهداشــتی و اســکان، روزانه ســه وعده غذایی گرم و 

پذیرایی میان وعده، بین زائرین عتبات عالیات توزیع می کند.

14 پروژه آماده افتتاح و بهره برداری و 1۳ پروژه 
آماده کلنگ زنی در چهارمحال و بختیاری

نقــش اقتصــاد- چهارمحال و 
بختیاری- زهــرا مصطفوی: به 
گزارش پایگاه خبری وزارت راه 
و شهرســازی )چهارمحــال و 
بختیــاری(، خدایــار باقری 
مدیرکل راه و شهرسازی استان 
گفت: ساخت و توسعه راه های 

مواصلاتی، احداث ســاختمان های اداری و غیر اداری، ســاخت مسکن و 
تأمین اراضی از جمله وظایف و مسئولیت های راه و شهرسازی می باشد.

باقری افزود: یکی از اولویت های ما در سال جاری، تکمیل پروژه های نیمه 
تمام بوده است؛ که به لطف خداوند متعال موفق شدیم در همین مدت 
چندماهه با وجود مشکلات مالی متعدد، پروژه هایی که از سال های قبل 
اســتارت خورده بود و نواقصی داشــتند را تکمیل و به افتتاح برســانیم تا 
بتوانیم رفاه بیشتری را برای مردم شریف استان چهارمحال و بختیاری 
به ارمغان بیاوریم.باقری در پایان ضمن تشکر از همکاران خود در مجموعه 
راه و شهرسازی و سایر مسئولین خاطر نشان ساخت: طی روزهای آینده 
پروژه هایی که در هفته دولت در استان چهارمحال و بختیاری در حوزه 
راه و شهرسازی افتتاح و یا کلنگ زنی خواهد شد؛ اطلاع رسانی می شود.

فولاد خوزستان بالاتر از تمامی رقبای فولادی و معدنی خود ایستاد

نقــش اقتصاد- چهارمحال و بختیاری- زهرا مصطفوی: مهندس ســلیمیان در 
خصوص بهینه مصرف برق تشریح ذیل را داشتند: بهینه سازی مصرف انرژی 
برق و ارتباط آن با گاز طبیعی مسئله ای است که اهمیت زیادی در مدیریت 
منابع انرژی و حفاظت از محیط زیســت دارد.کاهش هزینه ها: بهینه ســازی 
مصرف انرژی برق می تواند به کاهش قابل توجهی در هزینه های انرژی منجر 
شود. استفاده بهینه از برق به معنای کاهش میزان مصرف و در نتیجه کاهش 
صورت حســاب های برق اســت. این موضوع به ویژه در صنایع بزرگ و در 
خانه های خانوارها اهمیت دارد.حفاظت از منابع طبیعی: انرژی برق معمولاً 
از منابع فسیلی مانند زغال سنگ، نفت و گاز طبیعی تولید می شود. بهینه سازی 
مصرف برق به کاهش نیاز به تولید بیشتر برق و در نتیجه کاهش مصرف این 
منابع کمک می کند. این موضوع به نوبه خود به حفظ منابع طبیعی و کاهش 
تأثیرات منفی زیست محیطی ناشی از استخراج و استفاده از این منابع کمک 
می کند.کاهش آلودگی محیط زیست: تولید برق از منابع فسیلی به انتشار 
گازهای گلخانه ای و آلودگی های هوا منجر می شــود. با بهینه سازی مصرف 
بــرق، نیاز به تولید برق کمتر شــده و بنابرایــن میزان آلاینده های تولیدی 

کاهش می یابد. این موضوع به کاهش تغییرات اقلیمی و بهبود کیفیت هوای 
مناطق مختلف کمک می کند.افزایش پایداری شبکه برق: مصرف بهینه برق 
به کاهش فشار بر روی شبکه های توزیع و تولید برق کمک می کند. این امر 
می تواند منجر به افزایش پایداری و قابلیت اعتماد شبکه برق شده و از بروز 
خاموشی های ناخواسته جلوگیری کند.تولید برق از گاز طبیعی: سهم زیادی 

از تولید برق از گاز طبیعی به عنوان یکی از منابع مهم انرژی مورد استفاده 
قرار می گیرد. گاز طبیعی نسبت به زغال سنگ و نفت آلودگی کمتری ایجاد 
می کند و در نتیجه تولید برق با استفاده از آن کمتر به تغییرات اقلیمی آسیب 
می زند. با این حال، کاهش مصرف برق می تواند به کاهش نیاز به تولید برق 
از گاز طبیعی منجر شــود.اثرات متقابل بر بازار انرژی: کاهش مصرف برق 
می تواند تأثیرات مثبت بر بازار گاز طبیعی داشته باشد. کاهش تقاضا برای 
بــرق می توانــد به کاهش تقاضــا برای گاز طبیعی به عنوان منبع تولید برق 
منجر شــود. این موضوع می تواند به کاهش فشــار بر روی قیمت های گاز 
طبیعی و افزایش ثبات در بازار انرژی کمک کند.نتیجه گیری: بهینه سازی 
مصرف برق نه تنها به کاهش هزینه ها و حفظ منابع طبیعی کمک می کند، 
بلکه نقش مهمی در کاهش آلودگی محیط زیست و افزایش پایداری شبکه 
برق دارد. ارتباط این بهینه ســازی با گاز طبیعی نیز به مدیریت بهتر بازار 
انرژی و کاهش وابستگی به منابع فسیلی کمک می کند. اتخاذ استراتژی های 
مؤثر در این زمینه می تواند به نفع محیط زیست و اقتصاد جهانی باشد و به 

دستیابی به اهداف پایدار در مدیریت انرژی کمک کند.

نقش اقتصاد- خوزستان- حسین عسکری گراوند: بررسی میزان فروش ماهانه 
شــش شــرکت فولادی نشان می دهد که میزان فروش آن ها در تیرماه سال 
جاری به بیش از 44 هزار و 845 میلیارد تومان رسیده است.بررسی عملکرد 
تیرماه 1403 شــش شــرکت فعال در صنعت فولاد کشور خبر از آن می دهد 
که مجموع درآمد آن ها در طی مدت زمان مورد گزارش به بیش از 44 هزار 
و 845 میلیارد تومان رســیده اســت، این عدد در مقایسه با تیرماه سال قبل 

افزایش 8 درصدی داشته است.
شش شرکت بورسی فولاد خوزستان، فولاد مبارکه اصفهان، شرکت معدنی 
و صنعتــی چادرملــو، معدنی و صنعتــی گل گهر، فولاد کاوه جنوب کیش و 
ذوب آهن اصفهان در تیرماه امســال بیش از 44 هزار و 845 میلیارد تومان 
از محصولات خود را به فروش رسانده اند که در مقایسه با تیرماه سال گذشته 
رشــد حدوداً 8 درصدی را در این صنعت مشــاهده می کنیم، اما با این حال 
فولاد خوزســتان با افزایش حدوداً 34 درصدی درآمد ماهانه خود نســبت به 

تیرماه سال 1402 بیشترین افزایش درآمد را میان رقبای خود به ثبت رسانده 
اســت. به گونه ای که مبلغ فروش ماهانه شــرکت به 5 هزار و 618 میلیارد 
تومان رسیده در حالی که این مبلغ در دوره مشابه سال قبل 4 هزار و 207 

میلیارد تومان بود. علاوه بر این شــرکت معدنی و صنعتی گل گهر در طی 
مدت زمان مورد گزارش درآمد ماهانه خود را نسبت به تیرماه سال گذشته 
حدوداً 32 درصد افزایش داد و از 4 هزار و 909 میلیارد تومان در تیرماه سال 
گذشته به 6 هزار و 486 میلیارد تومان در تیرماه سال جاری رسیده است و 
بدیــن ترتیب در جایگاه دوم بیشــترین افزایش درآمــد ماهانه قرار گرفت. 
همچنین درآمدهای فولاد مبارکه اصفهان در این مدت افزایش 11 درصدی 
داشــته و درآمدهای ذوب آهن با رشــد 3 درصدی همراه بوده، اما میزان 
درآمدهــای فــولاد کاوه جنوب کیــش و چادرملو به ترتیب با افت 28 و 31 
درصدی همراه بوده است. فولاد خوزستان با سرمایه ثبت شده 190 میلیاردی 
که با نماد فخوز در بازار سرمایه شناخته می شود در طی 4 ماه ابتدایی سال 
1403 به میزان 26 هزار و 520 میلیارد تومان از محصولات خود را به فروش 
رسانده که در مقایسه با دوره مشابه سال قبل رشد حدوداً 3 درصدی داشته 

است.

 تصفیه خانه پساب نمکزدایی و ایجاد 5۰۰ شغل
 غیر مستقیم

نقش اقتصاد- خوزستان- 
حســین عسکری گراوند: 
مدیر عامل شرکت بهره 
گاز  و  نفــت  بــرداری 
آغاجــاری طرح تصفیه 
پالایش پساب نمک زدایی 
را یکی از پروژه های مهم 
زیست محیطی شرکت 
آغاجاری بر شــمرد که 

پس از حدود 50 سال با فعالیت ویژه کارشناسان در یکسال و نیم گذشته به 
ثمر رسید و منجر به عقد قرارداد شد.

جواد تقی زاده بیان کرد: بامشارکت یک شرکت دانش بنیان به وسیله سرمایه 
گذار خارج از ســازمان این طرح اجرا خواهد شــد به گونه ای که شــرکت ملی 
مناطق نفتخیز جنوب نیز متعهد می شود که آب مازاد در واحد نمک زدایی 
را به این شــرکت تحویل داده و در قبال آن آب شــیرین را برای اســتفاده در 

صنعت دریافت کند.
مهندس تقی زاده عنوان کرد: از جمله مزایای مهم این طرح می توان به رفع 
معضل زیســت محیطی پساب های صنعتی واحدهای نمک زدایی در وزارت 
نفت، تولید اشــتغال پایدار و مســتقیم در حدود 200 شــغل مستقیم و 500 
شــغل غیــر مســتقیم، بازچرخوانی آب حاصل از عملیــات تغلیظ به واحد 

نمک زدایی و خودکفایی آب ورودی واحدهای نمک زدایی اشاره کرد.

سختگیری پارک علم و فناوری قزوین مانعی برای 
دانش بنیان های کشاورزی

نقــش اقتصــاد- قزوین: 
رئیــس ســازمان جهاد 
کشــاورزی قزوین اظهار 
کرد: یکی از اهداف جهاد 
قزوین جذب  کشاورزی 
دانش بنیان ها و نخبگان 
این حوزه اســت؛ هرچند 
کــه در طی ســال های 
گذشــته تلاش هایی در 

این خصوص صورت گرفته اما به دلیل برخی سختگیری های پارک علم و فناوری، 
متأسفانه تبدیل شرکت های فناور به شرکت های دانش بنیان در حوزه کشاورزی 
ســخت بوده به طوری که در 6 ســال گذشته تعداد شرکت های دانش بنیان در 
حوزه کشــاورزی همان ســه شــرکت باقی مانده است.این مســئول ادامه داد: 
اشتغالزایی به بخش کشاورزی تحمیل شده درحالی که جهاد کشاورزی وظیفه 
اشــتغال را ندارد، ســال گذشــته بستر برای اشتغال 16 هزار و 115 نفر در تمام 
بخش های کشاورزی محقق شد و 28 هزار و 920 میلیارد ریال اعتبارات دولتی 
به این موضوع اختصاص داده شــده اســت.وی خاطرنشان کرد: سالانه بیش از 
700 تن انواع گیاهان دارویی در سطح یک هزار و 271 هکتار اراضی کشاورزی 
استان تولید و روانه بازار می شود و تاکنون 250 نوع گیاه دارویی در استان قزوین 
شناسایی شــده که غالب گیاهان دارویی در مناطق الموت، آبیک، آوج، بوئین 

زهرا و مناطق مشابه که تغییر اقلیمی در آن زیاد نباشد، کشت می شود.

رعایت نکات بهداشتی برای افراد مبتلا به بیماری های 
زمینه ای در پیاده روی اربعین

لرســتان:   اقتصاد-  نقش 
معاون بهداشت دانشگاه 
علوم پزشــکی لرستان 
گفــت: افــراد مبتلا به 
بیماریهــای زمینــه ای 
مانند دیابت، فشارخون و 
بیماری هــای قلبــی و 
عروقــی بایــد نــکات 
بهداشتی را در پیاده روی 

اربعین رعایت کنند.مریم کوشکی )30 مردادماه( در جمع خبرنگاران، با تاکید 
بر اینکه گروه های مختلف زائران در پیاده روی اربعین باید نکات و توصیه های 
بهداشتی را رعایت کنند، اظهار کرد: رعایت نکات بهداشتی و خود مراقبتی برای 
افراد دارای بیماری های زمینه ای مانند دیابت، فشــارخون و مشــکلات قلبی و 
عروقی در پیاده روی اربعین ضروری اســت.وی ادامه داد: همراه داشــتن کارت 
شناسایی بیمار و داروهای مورد نیاز به مقدار کافی و همچنین مصرف به موقع 
داروها باید مورد توجه قرار گیرد.معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی لرستان 
خاطرنشان کرد: افرادی که سابقه بیماری قلبی و عروقی دارند، باید از فعالیت 
بدنی شدید و سنگین پرهیز کرده و با کوچکترین علائم مانند درد قفسه سینه 
و تنگی نفس، تعریق سرد و تهوع باید پیاده روی را قطع و استراحت کنند و اگر 
علائم رفع نشــد فوراً به پایگاه ها و مراکز بهداشــتی و درمانی که در طول مســیر 

اربعین وجود دارد مراجعه کنند.

رویداد

مردمان عزیز استان در مصرف برق صرفه جویی کنید
مدیر عامل شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری:
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مهندس مهدی 
هاشمیان که به 
منظور پیگیری 
راه اندازی 
ایرلاین رف ایر و 
حمایت از حمل و 
نقل ترکیبی در 
این نشست 
شرکت داشت، 
بر ضرورت راه 
اندازی این شبکه 
تاکید کرد و 
گفت: با توجه به 
اهمیت این امر، 
لازم است جاده 
فرودگاه به 
منطقه ویژه 
وصل شود و 
حمل نقل هوایی 
باری راه اندازی 
گردد
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 نقش اقتصاد- کرمانشــاه- اردشــیر ردگاه: مدیرکل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشاه از 
اجرایی شدن مرحله دوم بارنامه الکترونیک و اعتبار 
ســنجی از طریق ارسال رمز پیامکی یکبار مصرف 
خبر داد و گفت: این اعتبار ســنجی برای رانندگان 

پیش از صدور سند حمل انجام می شود.
ســید شــهرام کهریزی بیان کرد: این طرح با هدف 
ارائــه خدمــات بهتر به راننــدگان، صاحبان کالا، 
شرکت های حمل و نقل و نهادهای کنترلی- نظارتی 

اجرایی می شود.وی در ادامه از افزایش 21 درصدی 
جابجایی کالا توســط ناوگان حمل و نقل جاده ای 
استان کرمانشاه در سه ماهه ابتدایی امسال خبر داد 
و گفت: در این مدت 2 میلیون و 600 هزار تن کالا 
توسط ناوگان حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه 

جابجا شده است.
به گفته کهریزی تعداد حواله صادر شده در سه ماهه 
ابتدایی امســال 147 هزار و نیز تعداد بارنامه 150 

هزار نسخه می شود.

آنچنان که وی توضیح داد: مازوت، سیمان کیسه ای، 
کلینگر، ســیمان فلــه ای، پلی اتیلن، کنجاله، انواع 
بنزیــن، گندم، چغندر و گازوئیل از جمله کالاهایی 
هستند که توسط ناوگان حمل و نقل کالای استان 

کرمانشاه جابجا شده اند.
کهریــزی در پایــان گفت: بیش از 15 هزار کامیون 
حمــل و نقــل کالا و 20 هزار و 506 راننده فعال در 
حوزه حمل و نقل کالا در اســتان کرمانشــاه فعال 

هستند.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه خبرداد:

اجرایی شدن مرحله دوم بارنامه الکترونیک در استان

ضرورت راه اندازی خط هوایی رفسنجان ایرلاین و بهره وری از حمل و نقل ترکیبی
در نشست هم اندیشی مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی و مهندس هاشمیان فعال بخش خصوصی بررسی شد؛

نقش اقتصاد- کرمان- محســنی: منطقه ویژه اقتصادی با 
 تشــکیل انجمن توســعه شهرســتان و آماده ســازی
 زیر ساخت های حمل و نقل ترکیبی، موجب جذب حمایت 

بخش خصوصی شده است.
مدیرعامل منطقه ویژه در خصوص فعالیت های منتج به 
تکمیل سه ضلع حمل و نقل در این منطقه گفت: در زمینه 
حمل و نقل جاده ای برآنیم تا پایانه باربری در منطقه ویژه 
مســتقر شــود؛ حمل و نقل هوایی نیز فرودگاه رفسنجان 
فعال شــود؛ و با اقدام برای اخذ مجوز انبارهای تخصصی 
راه و شهرسازی، این سه ضلع حمل و نقل را در یک نقطه 
به اشــتراک بگذاریم.روح الله بهرامشاهی در ادامه افزود: 
فاصله منطقه ویژه اقتصادی تا فرودگاه 12 کیلومتر است 
و یــک جــاده اختصاصی از فرودگاه تا انبارهای تخصصی 
ایجاد شــود تا زمینه فعال ســازی کارگو ترمینال ها در 
فرودگاه و انبارهای تخصصی در منطقه ویژه فعال ایجاد 
شــود.وی درباره راه اندازی خط ریلی، به مصوبه سفر اول 
ریاســت جمهوری شــهید رییســی اشــاره و بیان کرد: 
رفسنجان به شبکه ریلی کشور وصل نیست و برای توسعه 
شهر، یکی از مهمترین موارد راه اندازی خط ریلی است. 
اتصــال خــط ریلی احمد آبــاد به منطقه ویژه و کرمان، با 
مشارکت مجتمع مس سرچشمه و بر اساس تفاهم مابین 
استانداری، شرکت راه آهن و مجتمع مس سرچشمه اتفاق 
می افتد.منطقه ویژه اقتصادی رفسنجان که دغدغه توسعه 

شهرستان را دارد، بر این اساس انجمن توسعه رفسنجان 
را تشــکیل داده است؛ بهرامشــاهی در مورد این انجمن 
گفت: اعضاء این انجمن اســتادان و کارشناســان ارشــد 
دانشــگاه هستند که دوازده کارگروه نیازها، ظرفیت ها و 
توانمندی ها را جمع آوری و آنالیز، و به صورت تخصصی 
پروژه های راهبردی را مطالعه می کنند و در این راستا نیاز 
به حمایت دارند.مهندس مهدی هاشــمیان که به منظور 
پیگیری راه اندازی ایرلاین رف ایر و حمایت از حمل و نقل 
 ترکیبی در این نشســت شــرکت داشــت، بر ضرورت 
راه اندازی این شبکه تاکید کرد و گفت: با توجه به اهمیت 
این امر، لازم است جاده فرودگاه به منطقه ویژه وصل شود 
و حمل نقل هوایی باری راه اندازی گردد.وی به 300 هزار 
هکتار باغ پسته در استان کرمان اشاره کرد و یکی از ویژگی 
منطقه ویژه را نزدیکی به فرودگاه و باغ های پسته عنوان 
و بیان کرد: ما باید از این فرصت استفاده و با سهولت پسته 
تازه را صادر کنیم. بر اساس این که پسته تازه زود خراب 
می شــود و حتماً باید هوایی صادر شود، این نوع صادرات 

توجیه اقتصادی دارد.
 هاشــمیان خاطرنشــان کرد: با توجه به این که دانشگاه

 ولی عصر )عج( توانســته اســت به فناوری دست یابد که 
ماندگاری پسته را تا یک ماه افزایش دهد؛ بنابراین حتی 
با هزینه حمل هوایی، باز هم صادرات پســته تازه توجیه 
اقتصــادی دارد.وی با بیــان این که 45 درصد از باغ های 

کشور در استان کرمان واقع شده اند و از طرفی استان ما 
بهشــت معادن ایران است، گفت: سرمایه گذاران مصمم 
هستند چند کارگو به رفسنجان بیاورند و از حمل و نقل 
ترکیبی جهت صادرات پســته بهره ببرند. به این ترتیب 
عملًا به بازار بزرگ بین المللی وصل می شویم.مدیرعامل 
منطقه ویژه رفسنجان به زیر ساخت های عالی برای توسعه 
منطقه ویژه اشاره کرد و گفت:طرح جامع توسعه منطقه 
ویژه مصوب شده و به سه هزار میلیارد بودجه نیاز داریم 
تا زیر ســاخت های منطقه تکمیل شــوند. هاشــمیان به 
مســئولیت های اجتماعی صنایع اشاره کرد و گفت: یکی 

از مهمتریــن وظایف مجتمع مس سرچشــمه و بهترین 
مســئولیت اجتماعی مس، توســعه منطقه ویژه است که 
موجب اشتغال زایی و فعال شدن صنعت می شود و تولید 
افزایش پیدا می کند و همچنین ســرمایه گذرای افزایش 
می یابــد. با این ظرفیــت درجه یکی که وجود دارد، امید 
می رود در دو ســه ســال آینده یک نفر بیکار نباشد و باید 

به این مسیر سرعت و جهت داد.
در پایان این نشســت، تصمیم بر این شــد که به منظور 
تحقق این اهداف، نشست های هم اندیشی و مطالبه گری 

استمرار داشته باشد.



آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر آرا صادره هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد ســند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضیان محرز گردیده است 
لذا مشخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زیر به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز 
آگهی میشود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک تسلیم و پس از اخذ 

رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نماید. 
ردیف ۱-  برابر رأی شــماره ۲۶۶۶ مورخ ۱۴۰۳/۰۲/۲۰ هیأت چهارم مالکیت آقای علی نصر اصفهانی به 
شناســنامه شماره ۱۹۳۲ کدملی ۱۲۸۴۷۸۰۱۳۹ صادره اصفهان فرزند عبدالجواد در ششدانگ یکباب 
ســاختمان به مســاحت ۸۰.۲۷ متر مربع پلاک شماره ۲۷۶ فرعی از ۱۵ اصلی واقع در اصفهان بخش ۱۴ 
حوزه ثبت ملک غرب اصفهان ثبت در دفتر املاک تأئید و محرز گردیده است . شناسه آگهی: ۱۷۶۴۳۴۲

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۵/۱۶ -  تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۵/۳۱
شهریاری - رئیس منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آرا صادره هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد ســند 
رســمی مســتقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضیان محرز گردیده 
است لذا مشخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زیر به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز آگهی میشود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اســناد و املاک تسلیم و 
پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نماید. 
ردیف ۱- برابر رأی شماره ۷۴۹۴ مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۰۳ هیأت اول مالکیت آقای محمد مهرزاد محمد حسینی 
به شناســنامه شماره ۴۲۷۵ کدملی ۱۲۸۵۰۲۸۱۶۳ صادره اصفهان فرزند مرتضی در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت ۱۸۴.۶۹ متر مربع پلاک شماره ۴۳۴ فرعی از ۴۰ اصلی واقع در اصفهان بخش ۱۴ 
حوزه ثبت ملک غرب اصفهان مع الواسطه از سید حسن مارنانی زاده اصفهانی فرزند سید احمد ثبت در 

دفتر املاک تأئید و محرز گردیده است. شناسه آگهی: ۱۷۶۳۸۹۸
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۵/۱۶ - تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۵/۳۱

شهریاری - رئیس منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی  

برابر آرا صادره هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد ســند 

رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضیان محرز گردیده است 
لذا مشخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زیر به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز 
آگهی میشود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک تسلیم و پس از اخذ 

رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نماید. 
ردیف ۱- برابر رأی شماره ۶۳۲۳ مورخ ۱۴۰۳/۰۴/۱۴ هیأت سوم مالکیت آقای جمشید خورسندی به شناسنامه 
شماره ۴۴۱۰۲ کدملی ۱۲۸۰۳۲۹۷۸۵ صادره اصفهان فرزند غلامحسین در ششدانگ قطعه زمین محصور و 
مستحدثات احداثی به مساحت ۱۸۸.۹۰ متر مربع پلاک شماره ۶۹۵ فرعی از ۱۴ اصلی واقع در اصفهان بخش 

۱۴ حوزه ثبت ملک غرب اصفهان ثبت در دفتر املاک تأئید و محرز گردیده است. شناسه آگهی: ۱۷۶۴۰۱۶
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۵/۱۶ -  تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۵/۳۱

شهریاری - رئیس منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان

آگهی  ابلاغ مفاد رأی صادره از طرف هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی املاک و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب سال ۱39۰/۰9/2۰ 

برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۰۱۰۵۷۰۰۴۰۰۸ مورخ ۱۴۰۳/۰۴/۱۷ صادره از هیات موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی ، املاک و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب ۱۳۹۰/۰۹/۲۰ مستقر در اداره ثبت 
اســناد و املاک شــهریار تصرفات مالکانه رضا علی پور اصغریان فرزند محمد علی به صورت ششدانگ 
ساختمان به مساحت ۱۷ / ۲۷ متر مربع قسمتی  از پلاک ۱۷۴ فرعی از ۱۲۹ اصلی واقع در شهریار محرز 
گردیده که برای آن پلاک ۷۸۱ فرعی از ۱۲۹ اصلی اختصاص یافته است و برابر محتویات پرونده ثبتی و 
دفتر املاک مربوطه به حکایت سوابق و پرونده ثبتی ششدانگ یک قطعه زمین یونجه زار به شماره پلاک 
۱۷۴ فرعی از ۱۲۹ اصلی واقع در قریه قاسم آباد ) به مساحت تقریبی ۳۵۰۰ متر مربع( در سال ۱۳۴۸ از 
طرف آقای علی محمد امامی تقاضای ثبت شــده اگهی های نوبتی آن منتشــر که مورد و اخواهی قرار 
نگرفته است. تحدید حدود آن در تاریخ ۱۳۵۳/۰۵/۰۷  بعمل آمده که این صورتمجلس فاقد امضاء رئیس 
وقت و شــماره اندیکاتور میباشــد و مساحت ملک در آن ۴۹۷۰ متر مربع محاسبه شده است و همچنین 
صورتمجلس تحدیدی از لحاظ مطابقت با مجاورین تایید نشده است. سپس برابر سند قطعی شماره ۴۸۰۱ 
مورخ ۱۳۵۳/۰۵/۲۹  دفترخانه ۱۷ رباط کریم پلاک مرقوم به آقای ســیفعلی امامی انتقال یافته اســت. 
خریدار باستناد دادنامه شماره ۹۵۸۱ مورخ ۱۳۵۳/۰۱/۱۸ تقاضای اسناد مالکیت رقبات مورد خریداری 
را نموده و در حین تهیه مستخرجه و تطبیق با مجاورین مشخص گردیده که پلاکهای مورد تقاضا قبلًا با 
شماره ۲۶ فرعی طبق دادنامه فرجامی به مالکیت محمد علی تصدیق مقدم درآمده و تحدید حدود آنهم 
بعمل آمده است. سپس مشارالیه پلاک مزبور را بدون تنظیم صورتمجلس تفکیکی از طریق اداره ثبت 
اسناد با حدود اظهار شده به قطعاتی تقسیم و به اشخاص منتقل نموده است و متعاقب آن صورتمجلس 
مزبور از طریق نماینده ثبت تهیه لیکن تاکنون اقرار نامه رســمی در این خصوص تنظیم نشــده است از 
جمله یکی از قطعات مفروز با حدود اظهار شده بنام علی محمد امامی انتقال و ایشان تقاضای ثبت قطعه 
مزبور را نموده و نماینده عامل نیز با توجه به صورت ریز قریه که قبلًا هم بصورت ریز توجه نشده جهت 
همین قطعات شــماره فرعی اختصاص داده شــده است و از آقای محمد علی تقاضای ثبت پذیرفته شده 

اســت بدیهی اســت با توجه به اینکه کروکی پلاک ۲۶ فرعی که از محل برداشت و ترسیم شده با نقشه 
تحدیــدی پلاکهای ۱۷۴ فرعی مطابقت دارد و بحکایت محتویات گزارش موجود در پرونده ثبتی پلاک 
۱۷۴ فرعی مجزی شده از ۲۶ فرعی میباشد سپس دفترخانه ۱۷ رباط کریم مبادرت به پرسش وضعیت 
ثبتی پلاک مذکور نموده که متصدی وقت در متن اعلامی به آن دفترخانه صراحتاً اعلام نموده که پلاک 
۱۷۴ / ۱۲۹ دارای نواقص و ابهامات متعددی میباشــد و در صورت قصد انتقال مراتب به خریدار تفهیم و 
اعلام گردد. علی ایحال  سپس برابر سند قطعی شماره ۹۳۳۳ مورخ ۱۴ / ۰۴ / ۱۳۳۷ دفترخانه ۱۷ شهریار 
)تاریخ پهلوی می باشد ( مقدار ۲۱۰ سهم مشاع از ۵۷۰۰ سهم ششدانگ پلاک ۱۷۴ فرعی از طرف آقای 
سیفعلی امامی به آقای علی کهیک وسپس برابر سند قطعی شماره ۱۰۰۵۹ مورخ ۱۳۵۷/۰۸/۰۲ دفتر خانه 
۱۷ رباط کریم مقدار ۲۱۲ سهم مشاع از ۵۷۰۰ سهم ششدانگ از طرف آقای سیفعلی امامی به آقای سید 
محسن تاجیک انتقال یافته است . لذا با توجه به توضیحات فوق الاشاره تا روشن شدن موضوع تعارض 
احتمالی اقدامی در خصوص تایید مالکیت مالکین میسور نمی باشد . نظر به این که پلاک مذکور از املاک 
جاری می باشد لذا چنانچه انتقالاتی خارج از پرونده صورت گرفته باشد ودر ضمن ملک مربوطه از مالکیت 
ســیفعلی امامی می باشــد که نامبرده در هیات حضور نیافته و هیات مقرر نموده با اعمال ماده ۳ قانون 
مذکور و ماده ۱۳ ایین نامه اجرایی آن مصوب ۱۳۹۱/۰۴/۲۵  نسبت به صدور سند مالکیت به نام منصرف 
فوق الذکر اقدام شود لذا بدینوسیله مفاد رأی صادره به نامبرده و به اشخاص ذینفع جهت اطلاع در دو 
نوبــت بــا فاصله پانزده روز آگهی می گردد که چنانچه به مفاد رأی صادره اعتراض دارند اعتراض خود را 
ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار اولین آگهی به اداره ثبت اسناد و املاک شهریار تسلیم و رسید دریافت 
دارند و در صورت عدم اعتراض ظرف مهلت مقرر این اداره نســبت به صدور ســند مالکیت برابر مقررات 

اقدام خواهد نمود. ضمناً صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.م الف ۱۱۴۸۰   
نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۵/۱۶ - نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۵/۳۱ 

مهدی ناصری -رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهریار   

آگهی  ابلاغ مفاد رأی صادره از طرف هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی املاک و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب سال ۱39۰/۰9/2۰ 

برابر رای شــماره ۰۴۴۷۷ ۱۴۰۳۶۰۳۰۱۰۵۷۰ مورخ ۳۰ / ۰۴ / ۱۴۰۳ صادره از هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی . املاک و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب ۱۳۹۰/۰۹/۲۰ مستقر در اداره 
ثبت اسناد و املاک شهریار تصرفات عبداله سلامی فرزند علی قلی به صورت سه دانگ مشاع از ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت ۷۰/۸۳ متر مربع قسمتی از پلاک ۱۹۹ فرعی از ۷۸ اصلی واقع در شهریار 
محرز گردیده که برای آن پلاک ۱۱۲۵ فرعی از ۷۸ اصلی اختصاص یافته اســت و برابر محتویات پرونده 
ثبتی و دفتر املاک مربوطه اعیان ششــدانگ یک قطعه باغ پلاک ۱۹۹ فرعی از ۷۸ اصلی از طرف آقای 
علی اصغر ملا بیرامی تقاضای ثبت شــده ، آگهی های نوبتی منتشــر و تجدید حدود به عمل آمده است 
سپس پلاک مذکور برابر صورت مجالس تفکیکی متعدد به قطعات زیادی تفکیک و به غیر انتقال گردیده 
و نسبت  به برخی قطعات سند مالکیت صادر گردیده و تعدادی از قطعات به صورت جاری و ثبت نشده 
می باشد از جمله صورتمجلس تفکیکی ۱۲۸۴۴ مورخ ۱۳۵۰/۰۶/۱۰  که برابر سند شماره ۱۲۸۳۳ مورخ 
۱۳۵۱/۰۹/۲۰ دفتر اسناد رسمی ۷ شهریار همگی اعیانی یک قطعه زمین مفروز از قطعه دوم تفکیکی به 
 مســاحت ۲۴۲ متر مربع مفروز از قطعه دوم تفکیکی ســابق از اعیانی مذکور از تفکیکی ۱۲۸۴۴ مورخ

 ۱۰ / ۰۶ / ۱۳۵۰ از طرف بشــیر ملا بیرامی افشــار به قربان جعفر لی انتقال یافت سپس برابر سند شماره 
۱۱۳۱ مورخ ۲۵۳۵/۰۳/۲۰  دفتر اسناد رسمی ۲۰ شهریار همگی اعیانی مقدار ۷۲ متر مربع مشاع از اعیانی 
قطعه دوم تفکیکی به مســاحت ۲۴۲ متر مربع مفروز از قطعه دوم تفکیکی ســابق از اعیانی مذکور از 
تفکیکی ۱۲۸۴۴ مورخ ۱۰ / ۰۶ / ۱۳۵۰ از طرف قربان جعفر لی به علی اصغر اســلامی انتقال یافت ســپس 
برابر سند شماره ۲۵۵۴۲ مورخ ۲۸ / ۱۲ / ۱۳۷۶ دفتر اسناد رسمی ۳۰ شهریار همگی اعیانی مقدار ۷۲ 
متر مربع مشاع از اعیانی قطعه دوم تفکیکی به مساحت ۲۴۲ متر مربع مفروز از قطعه دوم تفکیکی سابق 
از اعیانی مذکور از تفکیکی ۱۲۸۴۴ مورخ ۱۰ / ۰۶ / ۱۳۵۰ از طرف علی اصغر اسلامی به علی قلی اسلامی 
انتقال یافت النهایه با عنایت به اینکه ملک بصورت جاری میباشد و استعلامات متعدد از سوی دفترخانه 
در پرونده موجود می باشــد و این اداره از نقل و انتقالات احتمالی خارج از پرونده بی اطلاع میباشــد و 
مســئولیت هرگونه معامله از هر حیث بعهده متعاملین و دفترخانه میباشــد و در ضمن ملک مربوطه از 
مالکیت علی قلی سلامی میباشد که نامبرده در هیات حضور نیافته و هیات مقرر نموده با اعمال ماده ۳ 
قانون مذکور و ماده ۱۳ ایین نامه اجرایی آن مصوب ۱۳۹۱/۰۴/۲۵  نســبت به صدور ســند مالکیت به نام 
منصرف فوق الذکر اقدام شود لذا بدینوسیله مفاد رأی صادره به نامبرده و به اشخاص ذینفع جهت اطلاع 
در دو نوبت با فاصله پانزده روز آگهی می گردد که چنانچه به مفاد رأی صادره اعتراض دارند اعتراض خود 
را ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار اولین آگهی به اداره ثبت اسناد و املاک شهریار تسلیم و رسید دریافت 
دارند و در صورت عدم اعتراض ظرف مهلت مقرر این اداره نســبت به صدور ســند مالکیت برابر مقررات 

اقدام خواهد نمود. ضمناً صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
م الف ۱۱۴۷۵  

نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۵/۱۶ - نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۵/۳۱ 
مهدی ناصری-  رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهریار 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

اگهی نظریه هیات حل اختلاف قانون تعیین تکلیف مستقر در حوزه ثبتی آرادان
 ۱- برابر رای شــماره ۱۴۰۳۶۰۳۲۹۱۲۶۰۰۱۴۱۷- مورخه ۱۴۰۳/۰۳/۲۳ صادره از هیئت قانون تعیین 
تکلیف تصرفات مالکانه و بلامعارض  مژگان خالقی مقدم فرزند جعفر بصورت  از  ششدانگ یک باب 
مغازه مساحت ۲۴/۱۴ متر مربع تحت پلاک ۱۵۴  فرعی از ۱۰۵ اصلی واقع در آرادان بیع نامه عادی 
تقسیم نامه موروثی بصورت مع الواسطه از افراسیاب آزادی موضوع پرونده ۱۴۰۲۱۲۶۰۰۰۶۹۹محرز 

گردیده است.
 لذا به منظور اطلاع عموم مراتب  در دو  نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
شناسه آگهی: ۱۷۵۳۸۲۵

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۵/۱۵ - تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۳/۰۵/۳۱
 محمد جواد قنبری نیکدل- رئیس ثبت اسناد و املاک آرادان
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قول ترامپ برای نصف کردن هزینه انرژی

دونالد ترامپ وعده داد اگر در انتخابات ریاســت جمهوری پیروز شــود، در 
نخســتین ســال حضورش در کاخ سفید، با افزایش تولید، هزینه انرژی را 
نصف خواهد کرد اما هریس، باعث ســه تا چهار برابر شــدن هزینه انرژی 
می شود. ترامپ روز دوشنبه، در مراسمی در یک کارخانه تولید دفاعی در 
پنســیلوانیا، اعلام کرد اگر وارد کاخ ســفید شود، در نخستین سال ریاست 
جمهــوری خــود، برنامه آتی برای خودروهای برقی را حذف خواهد کرد و 
سیاستهای انرژی سبز را لغو می کند. ترامپ حتی به حاضران هشدار داد 
اگر هریس در انتخابات ریاســت جمهوری پیروز شــود، هزینه های انرژی، 
سه برابر و چهار برابر خواهد شد و آمریکا یک قطره نفت هم تولید نخواهد 
کرد. وی همچنین دولت بایدن را به جهاد رگولاتوری برای تعطیلی نیروگاه ها 
متهم کرد. دولت بایدن، برنامه سیاست های انرژی متفاوتی نسبت به ترامپ 
داشــته اســت و هریس خاطرنشان کرده است اگر به عنوان رئیس جمهور 

وارد کاخ سفید شود، همین خط را دنبال خواهد کرد.
از سوی دیگر، ترامپ طرفدار »نفوذ انرژی« آمریکا مانده و افزایش هر چه 
بیشتر تولید نفت و گاز را برای تبدیل آمریکا به یک کشور خودکفا و گسترش 
نفوذ بین المللی از طریق صادرات انرژی، تشویق می کند.ترامپ ماه گذشته 
در مصاحبــه ای بــا بلومبرگ، گفت: اگر پیروز شــود، تولید نفت آمریکا را 
افزایش خواهد کرد و این کالا را »طلای مایع« خواند.رئیس جمهور سابق 
آمریکا به بلومبرگ گفته بود: ما بیش از هر کس دیگری، طلای مایع داریم. 
ما به انرژی با قیمت پایین نیاز داریم. مزیتی که ما نســبت به کشــورهای 
دیگر از جمله کشورهای بسیار بزرگ داریم، این است که بیش از هر کسی 
انرژی داریم. ما انرژی واقعی داریم. انرژی کهه کار می کند. باد کار نمی کند.

بر اساس گزارش اویل پرایس، ترامپ با این ادعا که مزارع بادی و خورشیدی، 
نه برای محیط زیست خوب هستند نه انرژی با هزینه و قیمت اندک فراهم 

می کنند، گفته بود باد کار نمی کند. باد خیلی گران است.

کاهش دما، فشار شبکه برق را کم نکرد

در حالی که با کاهش دما شــاهد روند کاهشــی مصرف برق هســتیم اما 
همچنان فشار از شبکه برداشته نشده و لزوم توجه به مدیریت مصرف برق 
وجود دارد.در تابستان 1403، ایران شاهد افزایش قابل توجهی در مصرف 
برق بود که به گفته کارشناسان و مسئولین، به دلیل گرمای شدید هوا و 
افزایش استفاده از وسایل سرمایشی بوده است. بر اساس گزارش شرکت 
توانیر، اوج مصرف برق در این تابســتان به 78 هزار مگاوات رســید که در 
مقایسه با اوج مصرف سال گذشته )62 هزار مگاوات(، افزایش 12 درصدی 
را نشان می دهد.در مرداد 1403، مصرف برق در کشور به سطحی بی سابقه 
رسید و رکورد جدیدی را به ثبت رساند. طبق گزارش های منتشرشده از 
ســوی وزارت نیرو، اوج مصرف برق در این ماه به 78 هزار مگاوات رســید. 
این عدد در مقایســه با اوج مصرف مرداد ســال گذشته که 63 هزار و 800 
مگاوات بود، افزایشی 12 درصدی را نشان می دهد. بررسی ها نشان می دهد 
که عوامل مختلفی در این افزایش چشمگیر مصرف برق نقش داشته اند.از 
جمله مهم ترین این عوامل می توان به گرمای بی ســابقه هوا در اکثر نقاط 
کشــور، افزایش اســتفاده از وسایل سرمایشی و همچنین رشد جمعیت و 
صنایع اشــاره کرد. در همین راســتا، شــرکت توانیر اعلام کرد که افزایش 
مصرف برق به ویژه در مناطق جنوبی و مرکزی کشور که دمای هوا به بیش 
از 45 درجه سانتی گراد رسیده بود، مشهودتر بوده است.به دلیل این افزایش 
شدید مصرف، وزارت نیرو مجبور به اعمال برخی محدودیت ها در تأمین 
برق صنایع بزرگ و همچنین اجرای برنامه های مدیریت مصرف در بخش 
خانگی شــده اســت. این وزارتخانه همچنین از مردم خواسته تا با کاهش 
مصرف برق در ساعات اوج )12 ظهر تا 6 عصر( از فشار بیشتر بر شبکه برق 

جلوگیری کنند.
البته روز گذشــته )29 مرداد ماه(، اوج بار نیاز مصرف برق کشــور برابر 75 
هزارو 680 مگاوات ثبت شد و کل انرژی مصرفی روزانه شبکه برق کشور 
نیز حدود یک میلیون و 369 هزار مگاوات ساعت بوده که بار زیادی را به 

دوش شبکه برق گذاشته است.
با وجود نزدیک شدن به روزهای آغازین شهریور ماه و کاهش 10 درصدی 
میانگین دمای هوای کشور نسبت به اواسط مرداد ماه، مصرف برق کشور 
نســبت به مدت مشــابه حدود 5 درصد کاهش یافته اســت و در عین حال 

مدیریت مصرف برق همچنان حرف اول را می زند.

خزر
در گرداب 
دو 
ابرچالش

»نقش اقتصاد« از آلودگی و پسروی 
آب در دریای خزر گزارش می دهد؛

 

در ســال های اخیر، بســیاری از کارشناسان و صاحب 
نظران حوزه آب و مسائل زیست محیطی، هشدارهای 
جدی را در مورد شرایط نه چندان مطلوب دریای خزر 
بــه ویــژه از منظــر آلودگی آبِ این دریا )به واســطه 
فعالیت های انســانی( و همچنین پســروی آب دریای 

خزر مطرح کرده اند. 
بــه گزارش »نقش اقتصاد«؛چالش هایی که مقام های 
مسوول در کشورمان نیز به آن ها اشاره داشته اند با این 
حال، هنوز راه حل موثری برای مخاطب قرار دادن آن ها 
اندیشیده نشده است. موضوعی که البته تا حدی تحت 
تأثیر ماهیت فراملی چالش های مذکور است و همکاری 

با دیگر کشورهای حوزه دریای خزر را می طلبد. در این 
راســتا، از یک ســو، بحث آلودگی آب دریای خزر از دو 

منبع مهم مورد اشاره و تاکید بوده است.
 اول اینکه جمهوری آذربایجان فعالیت های گسترده و 
قابــل توجهــی را با محوریت صنعت نفت و گاز خود در 
آب های دریای خزر انجام می دهد و به طور خاص بخش 
قابل توجهی از آلودگی نفتی این کشور، وارد آب های 

سرزمینی کشورمان می شود. 
در این رابطه، "محمد ابراهیم رئیسی" کارشناس حوزه 
آب در گفتگو با خبرگزاری ایلنا گفته است که: "جهت 
گردش آلودگی در دریای خزر خلاف جهت عقربه های 
ساعت است و این یعنی اینکه اگر هنگام برداشت نفت 
آذربایجان، آلودگی نفتی وارد دریا شود به طور طبیعی 
وارد ســواحل ایران می شــود". این مساله ای است که 
ایران در قالب مذاکرات دوجانبه با جمهوری آذربایجان 
بایســتی به آن معطوف شــود و تدبیری برای مخاطب 
قــرار دادن ایــن چالش اندیشــیده شــود. جدای از 
فعالیت های نفتی و گازی جمهوری آذربایجان در دریای 
خزر که بحث آلودگی آب این دریا در آب های سرزمینی 
کشــورمان را تشدید می کند، باید توجه داشته باشیم 
که توســعه ســاخت و ســازها در مجاورت ساحل در 
شهرهای ساحلی مختلف کشورمان نیز در نوع خود بر 

شدت آلودگی آب دریای خزر افزوده است.
 در حقیقت، عدم تعبیه زیرساخت های لازم و کافی در 
حوزه دفع درستِ فاصلاب سبب شده تا این مواد وارد 
آب دریای خزر شــوند و چالش آلودگی در این دریا را 
تشــدید کنند. از این رو، هر چه ســریعتر بایستی برای 
حل این مشــکل بزرگ که ســلامت آب دریای خزر و 
البته آبزیان آن را تهدید می کند، تدابیر جدی اندیشیده 
شود. جدای از این ها، برخی کارشناسان حوزه محیط 
زیست به این نکته نیز اشاره دارند که روند گرم شدن 
هــوای کــره زمین که در کشــورمان ایران نیز به نحو 
ملموســی حــس می شــود و در عین حــال، افزایش 
سدسازی و بهره برداری بی رویه از منابع آب زیرزمینی 
هــم در تقویت یک روند نگــران کننده دیگر در مورد 

دریای خزر مؤثر بوده و آن پسروی آب این دریا است. 
در این راستا، "حمید علیزاده لاهیجانی" عضو هیات 
علمی پژوهشــگاه ملی اقیانوس شناسی و علوم جوی 
در موضع گیری گفته اســت که سطح آب دریای خزر 
ظرف 2 ســال تا 45 ســانتی متر کاهش یافته اســت. 
موضوعی که البته تحت تأثیر متغیرهای مختلف نظیر 
کاهش آبدهی به دریای خزر از منشــأ روســیه است با 
این همه، باید توجه داشته باشیم که پسروی آب دریای 
خــزر در نوع خود ایجاد کننده چالش های جدی برای 
کشورمان خواهد بود. به عنوان مثال، این پسروی سبب 
خواهد شــد تا بنادر ایجاد شده در سواحل خزر آسیب 
بینند و در خشکی قرار بگیرند و یا شاهد شکل گیری 
برخی کانون های گردوغبارِ تازه در کشــورمان باشیم. 
موضوعی که به زعم محمد ابراهیم رئیسی کارشناس 
حوزه آب، به عینه در خلیج گرگان قابل مشاهده است.

 

این موضوع می تواند برای استان های شمالی کشورمان 
نظیر مازندران و گیلان کاملًا هزینه زا و خســارت بار 
باشــد. از این رو، اینطور به نظر می رســد که در دولت 
چهاردهم، جدای از اتخاذ ابتکارها و تلاش های یکجانبه 
جهت مخاطب قرار دادن مشکلات و چالش های جدی 
دریای خزر که می توانند برای ایران آســیب زا باشاند، 
نوعــی دیپلماســی منطقه ای نیز با جدیــت باید در 
دستورکار باشد و از طریق همکاری با دیگر کشورهای 
مجاور با دریای خزر، برای حل مشکلاتِ مرتبط با این 
دریا چاره اندیشــی هــای لازم صورت گیرد. تردیدی 
نیســت که انفعال در این رابطه، صرفاً موجب انباشتی 
شدن بحران و رسیدن آن به نقطه ای می شود که دیگر 
امکان ارائه گزینه های مختلف برای حل موضوع از بین 
خواهد رفت و صرفاً باید به برخی گزینه های جبری و 

البته توام با هزینه های گزاف تن بدهیم.

سامان سفالگر
روزنامه نگار

سطح آب 
دریای خزر 

ظرف 2 سال تا 
45 سانتی متر 

کاهش یافته 
است. موضوعی 

که البته تحت 
تأثیر متغیرهای 

مختلف نظیر 
کاهش آبدهی 

به دریای خزر از 
منشأ روسیه 
است با این 

همه، باید توجه 
داشته باشیم 

که پسروی آب 
دریای خزر در 

نوع خود ایجاد 
کننده 

چالش های 
جدی برای 
کشورمان 

خواهد بود.

سرمایه گذاری 1۸۰ میلیارد دلاری 
عربستان در اقتصاد سبز

وزیر امور خارجه عربســتان سعودی اعلام کرد 
این کشور 180 میلیارد دلار برای توسعه اقتصاد 

سبز سرمایه گذاری می کند
عربســتان سعودی با سرمایه گذاری قابل توجه 
در اقتصاد سبز، به دنبال تحقق اهداف چشم انداز 
2030 و دســتیابی به پایداری است. این کشور 
با اجرای طرح های متنوع و سرمایه گذاری های 
کلان، در تلاش است تا نقش مهمی در دستیابی 
به اهداف جهانی مرتبط با تغییرات آب و هوایی 

ایفا کند و به عنوان یک رهبر در حوزه انرژی های 
تجدیدپذیر مطرح شود.

فیصــل آل ابراهیــم، وزیر اقتصاد و برنامه ریزی 
عربســتان ســعودی، در مجمع سیاسی برای 
توسعه پایدار 2024 در نیویورک اعلام کرد که 
عربســتان ســعودی بــا بیــش از 80 طرح و 
ســرمایه گذاری بیــش از 180 میلیارد دلار به 
دنبال توســعه اقتصاد ســبز است. این طرح ها 
شــامل تمام جنبه های اقتصادی می شــوند و 
تمرکز اصلی آنها بر مردم و بهبود کیفیت زندگی 
اســت. این تلاش ها همسو با اهداف چشم انداز 
2030 عربســتان بــوده و بــه دنبال کشــف و 
بهره برداری از پتانســیل های نهفته این کشور 

هستند.

تأکید بر پایداری و بهبود کیفیت زندگی ��
آل ابراهیــم تاکید کرد که پیشــرفت پایدار به 
ایجــاد و بهره بــرداری از فرصت ها برای بهبود 
اســتانداردهای زندگی و ارتقای کیفیت زندگی 
بســتگی دارد. وی همچنین به اهمیت توسعه 
سیســتمی بــرای اولویت بندی سیاســت ها و 
راه حل های بهینه اشاره کرد که کشورها را قادر 
می ســازد بر روی مؤثرترین سیاست ها تمرکز 
کننــد و حداکثــر تأثیــر را در کوتاه ترین زمان 
ممکن برای بیشترین تعداد افراد به دست آورند.

مشارکت در مجمع سیاسی بلندپایه ۲۰۲۴ ��
به نقل از zawya، هیأت ســعودی در مجمع 
سیاسی بلندپایه سال 2024 که از 8 تا 18 ژوئیه 
در مقر ســازمان ملل متحد در نیویورک برگزار 

می شود، شرکت کرده است. این مجمع با شعار 
ترویج دستور کار 2030 مرتبط با توسعه پایدار 
و رفع فقر در پرتو بحران های متعدد برگزار شد.

عربستان سعودی با سرمایه گذاری های کلان و 
اجرای طرح های متنوع در حوزه اقتصاد ســبز، 
بــه دنبــال تحقق اهداف چشــم انداز 2030 و 
دســتیابی به پایداری است. این کشور با تمرکز 
بــر بهبــود کیفیــت زندگی و بهره بــرداری از 
پتانســیل های نهفته، نقش مهمی در دستیابی 
به اهداف جهانی مرتبط با تغییرات آب و هوایی 
ایفــا می کند. اقدامات و برنامه های عربســتان 
ســعودی نشان دهنده تعهد جدی این کشور به 
توسعه پایدار و کاهش انتشار گازهای گلخانه ای 

است.

محمد امین سامنی
روزنامه نگار

رویداد

آمار صادرات چهارماهه 1403 نشان می دهد صادرات زنجیره فولاد نسبت 
به مدت مشابه در سال گذشته کاهش یافته است. مهرداد اکبریان، رئیس 
انجمن سنگ آهن، اعلام کرد تنها در دو ماه اول سال جاری، این کاهش 
75 درصــد بــوده اســت.بنا بر گزارش منتشرشــده از ســوی انجمن 
تولیدکنندگان فولاد، آمار صادرات چهارماهه 1403 زنجیره فولاد کشور 
نشان می دهد صادرات آهن و فولاد کاهش 14 درصدی معادل تقریبی 
600 هزار تن به ارزش حدود 270 میلیون دلار پیدا کرده اســت.درباره 
میــزان کاهــش صــادرات فولادی ها و دلایل این کاهــش، تجارت نیوز 
گفت وگویی با مهرداد اکبریان، رئیس انجمن ســنگ آهن، ترتیب داده 

است که در ادامه می خوانید.
میزان کاهش صادرات چقدر بوده است؟ ��

رقم کاهش صادرات بســیار بیشــتر از 14 درصد اعلامی است. صادرات 
فولاد فقط در فروردین و اردیبهشــت 1403 نســبت به دو ماه اول ســال 

1402، حدود 75 درصد کاهش یافته است.
علت سقوط صادرات فولاد چیست؟ ��

علت این کاهش عمدتاً مشکل نرخ ارز مبادلاتی بوده است. کل زنجیره 
فولاد مکلف شده ارز حاصل از صادرات را تحویل نیما بدهد.این موضوع، 
اقلام صادراتی را به حاشیه برد. اقلام صادراتی نسبت به قیمت های خارجی 
مبلغ بالایی ندارند و این صادرات با ســود بســیار کم انجام می شــود. در 

برخی مواقع نیز صادرات انجام شدنی نیست، چراکه به ضرر تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان تمام می شود.

راهکار شما برای رفع این مشکل چیست؟ ��
زنگ خطر این بحران از سوی بسیاری از کارشناسان به صدا درآمده بود 
و راهکار ارائه شــده نیز تک نرخی شــدن ارز بود. در روزهای گذشــته 
بخشــنامه ای صادر شــده که صادرکنندگان زنجیره فولاد می توانند ارز 
حاصل از صادرات را صرف مایحتاج خود کنند یا آن در زنجیره به چرخه 
درآورند. این حرکتی رو به جلو محســوب می شــود اما خیلی دیر انجام 

شده و ماه های زیادی از دست رفته است.
از طرف دیگر، این اقدام زمانی رخ داده که افت شدید قیمت فولاد، صنایع 
معدنی و ســنگ آهن در همه دنیا از جمله چین اتفاق افتاده و صادرات 
فعلًا صرفه اقتصادی ندارد. امید است این بخشنامه مقدمه ای برای اقدامات 
بهتر باشــد، اما در چنین شــرایطی، این اقدام به صادرات کمک خاصی 

نخواهد کرد؛ چراکه قیمت های جهانی بسیار پایین است.
آیا قطعی برق نیز بر روند کاهش صادرات اثرگذار بوده است؟ ��

قطعی برق به صورت غیرمســتقیم بــه موضوع کاهش صادرات مربوط 

می شود. این موضوع که صادرات کاهش پیدا کرده، عمدتاً مربوط به نوع 
رفتار دولت نسبت به صادرات و موانع صادراتی از جمله مشکلات گمرک، 
بانک مرکزی و وزارتخانه های متعدد است. اما قطعی برق به طور مستقیم 

بر کاهش تولید اثر گذاشته است.
قطعی برق چگونه بر صنایع فولادی اثر گذاشته است؟ ��

بسیاری از کارخانه ها کمتر از ظرفیت اسمی تولید می کنند و علت اصلی 
آن قطعی برق و گاز است. ناترازی انرژی، موجب شده بسیاری از صنایع 
با ظرفیت های بســیار ناچیز کار کنند و در مواقعی زیان ده شــده اند. این 
ناترازی به طور ویژه بر فولاد اثر گذاشته است. کارخانه فولاد با توجه به 
اینکه کوره فعال دارد، همیشه باید روشن باشد و اگر خاموش شود، ضرر 
سنگینی به تولیدکننده وارد می کند و هدررفت انرژی را بسیار بالا می برد.

زیان مالی تولیدکنندگان در این زمینه چقدر برآورد می شود؟ ��
صنایع فولادی وقتی به علت نبود برق یا گاز مجبور به خاموشی شوند، 
متحمل خســارات فراوانی خواهند شــد. به طور میانگین اگر تولید هر 
کارخانه زیر 70 درصد اســمی قرار بگیرد، زیان ده محســوب می شود. در 
حــال حاضــر کارخانه هایی وجود دارند که با ظرفیت 40 الی 50 درصد 

کار می کنند.
این کارخانه ها در واقع فقط حفظ حیات می کنند و به امید این هستند 
که شــاید اوضاع در ماه های آینده بهتر شــود. اما متاســفانه همیشه در 
تابستان مشکل برق در کشور وجود داشته و در زمستان هم به این بحران 

مشکل گاز نیز اضافه خواهد شد.

صادرات فولاد ایران طی ۲ ماه ابتدایی سال ۷5 
درصد کاهش یافت 

صادرکنندگان فولاد در چاه زیان

سارینا سیف
روزنامه نگار
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مانع توسعه صنعتی ایران

قیمت گذاری دســتوری خودرو باعث شده تعادل بازار به هم بریزد 
و یک بازار رانتی ایجاد و یک عده رانت خوار شــوند. ایران خودرو و 
سایپا حدود 200 همت با قیمت گذاری دستوری ضرر کرده اند که 
بیش از دو و نیم برابر این مبلغ به جیب کســانی که از ایران خودرو 
و ســایپا خرید کرده اند رفته اســت. برآورد من توزیع بیش از 500 
هــزار میلیارد تومان رانت اســت، ضمــن این که حداقل 20 تا 30 
درصــد خریداران دلال بوده اند. قیمت گذاری دســتوری علاوه بر 
صنعت خودرو به اقتصاد کشور ضربه زده و باعث شده پول از بخش 
شفاف اقتصادی به بخش غیرشفاف برود و آثاری چون سقوط بورس 
را به دنبال داشته باشد. این نوع قیمت گذاری باعث ایجاد بازار رانتی، 
به هم ریختن اطلاعات عرضه و تقاضا و به تبع آن برنامه ریزی اشتباه 
می شود و همه چیز غلط پیش می رود، به طوری که سامانه فروش 
متمرکز ایجاد و بعد هم پول مملکت در پارکینگ ها حبس می شود. 
قیمت گذاری دستوری تولید داخل را نابود کرد و جدا از 200 همت 
زیانی که بر اساس آمار رسمی است، یک ضربه بزرگ تر خوردیم و 
آن هم این بود که امروزه صنعت خودرو علی رغم تمام زحمت هایی 
که دست اندرکاران داخل این صنعت می کشند به یک صنعت منفور 
تبدیل شــده و ســرمایه گذاری در آن حداقلی و سرمایه گذار از آن 
فراری است؛ امروز به جایی رسیده ایم که مردم و مسئولین راه حل 
نجات را واردات خودرو می دانند و این ضربه به نظر من بزرگ تر از 
آن 200 هزار میلیارد تومان زیان است. این رقم را می توان جبران 
کرد، اما از دســت رفتن ســرمایه اجتماعی و تصویر ذهنی جامعه از 
صنعت خودروی کشــور بزرگترین ضربه ای بود که قیمت گذاری 
دســتوری و مدیریت دولتی ســر خودروسازی آورد. آنقدر بدبخت 
شــده ایم که راه حل نجات خودمان را واردات خودروی دســت دوم 
می دانیم. در شــصت ســال گذشته هیچ وقت ملت ایران به چنین 
جایــی و بــه این حد از ذهنیت منفی نســبت به یکی از مهم ترین 
صنایع کشــور نرسیده بود. این استاد دانشگاه گفت: ایران خودرو و 
ســایپا حتی در وضعیت فعلی، از اکثریت صنایع که در ایران ادعا 
دارند پیشرفته تر هستند. با قاطعیت می گویم صنعت خودرو ایران 
جزء پیشرفته ترین صنایع ما است و بخاطر قیمت گذاری دستوری 
و سیاســت گذاری های غلــط دولتی هــا، نماینــدگان مجلس و 
دخالت هــای آن هــا به این روز افتاده اســت.نه تنها قیمت گذاری 
دستوری غلط است که همان قیمت گذاری دستوری را هم درست 
اجرا نکردیم تا آخر خردادماه اکثر قیمت های ایران خودرو براساس 
اطلاعات شهریور ماه 1401 بود، در حالی که اگر در این مدت نص 
صریــح دســتورالعمل را هم اجرا می کردنــد و به موقع قیمت ها را 
به روزرســانی می کردنــد، باز وضع بهتر از ایــن بود.قیمت گذاری 
دســتوری نه تنها به صنعت خودرو بلکه به مســیر توسعه صنعتی 
کشــور ضربــه زدتبعــات ضربه به مســیر توســعه صنعتی ایران 
جبران ناپذیر اســت. دولت چهادهم لازم نیســت کار خاصی انجام 
دهد، فقط کار اشتباه نکند. مسئولان دولت قبلی می گفتند که ما 
قیمت گذاری دستوری را برمی داریم ولی اتفاقی رخ نداد. پیشنهاد 
من این است به جای این که به دنبال حذف قیمت گذاری دستوری 
باشــیم که در شــرایط فعلی سیاســی امکان پذیر نیســت، همین 
قیمت گذاری دستوری را درست و در زمان تعیین شده اجرا کنیم. 
این کارشــناس حوزه صنعت و بازار خودرو اضافه کرد: آرزوی من 
این است که مسئولان، اصولی رفتار کنند و اجازه دهند اقتصاد آزاد 
باشــد، اما واقع بینانه و براســاس اوضاع سیاســی کشور می گویم، 
متاسفانه آزادسازی قیمت خودرو به عنوان یک مسئله امنیتی مانند 
قیمت بنزین مطرح است و به این راحتی قابل حل نیست؛ حالا که 
آزادســازی قیمت ها ممکن نیست، حداقل قیمت گذاری دستوری 
خودرو صحیح اجرا شود و سلیقه ای نباشد. خودروسازی ما توانمند 
است و ایران خودرو و سایپا همچنان قوی اند. توقع ما این است که 
قیمت گذاری، درست و به موقع اجرا شود و در عوض دست مدیران 
صنعتی ما را برای اصلاحات درون ســاختارهای خودروســازی و 
زنجیــره تأمیــن باز بگذارنــد و اجازه بدهند که مواد اولیه و قطعات 
براســاس رقابت خریداری شــود. قیمت گذاری دستوری و سامانه 
فروش اجازه نمی دهد که بازار خودرو رقابتی شود و به تعادل برسد. 
درست است که در خودروهای زیر یک میلیارد تومان کمبودهایی 
داریم، اما در خودروهای بالای یک میلیارد تومان تنوع زیادی داریم. 
اگر قیمت گذاری دســتوری نباشــد و قیمت آزاد باشــد، به راحتی 
رقابت سنگینی بین خودروسازان ایجاد می شود و برعکس وضعیت 
فعلی، خودروســازان باید به دنبال مشــتری بدوند. قیمت گذاری 
دستوری یک شمشمیر دو لبه است که از یک طرف تولید داخلی 
زیــر یــک میلیارد تومان را نابــود کرد و از طرف دیگر بازار تضمین 

شده ای برای خودروهای بالای یک میلیارد تومان به وجود آورد.

خبر خوب برای شرکت ها؛ 
جزئیات جدید از رفع تعهدات ارزی اعلام شد

در راستای جهش صادارت دانش بینان و فناورانه جزئیات جدید از 
رفع تعهدات ارزی شرکت ها اعلام شد.

طبق اعلام وزارت صمت، با پیگیری مشترک »وزارت صنعت، معدن 
و تجارت« و »معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری« و با همکاری ویژۀ »کارگروه بازگشت ارز حاصل از صادرات 
بانــک مرکــزی )با محوریت ادارۀ رســیدگی به تعهدات صادراتی و 
وارداتی بانک مرکزی(« و طبق مصوبۀ بیست و یکمین جلسۀ کارگروه 
فــوق، مهلــت بازگشــت ارز حاصل از صادرات برای شــرکت های 
صادرکنندۀ ذیل اولین بستۀ کدتعرفه های دانش بنیان و فناوری های 
راهبردی )ارسالی مشترک توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت و 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری( به 

8، 12 و 15 ماه افزایش یافت.
همچنین درصد معافیت رفع تعهد ارزی شرکت های فوق، به میزان 
20 درصد تعیین شد. شرکت های صادرکنندۀ صنایع پیشرفته، فناور 
و دانــش بنیــان  می توانند از طریق ارتباط با دفتر فناوری و نوآوری 
وزارت صمت و دفتر سیاســتگذاری و آینده نگاری معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، نسبت به ارائۀ هرگونۀ 
بازخــورد آتــی در مورد اجرای هر چه بهتر ابزار حمایتی فوق اقدام 

کنند.

امیرحسن کاکایی
کارشناس خودرو 

گره کور بنزین در ایران

در حــال حاضــر مصرف روزانه بنزین بــه 127 میلیون لیتر و گازوئیل به 110 
میلیون لیتر در روز رسیده است بعبارت دیگر هرروز هم مصرف بنزین و گازوئیل 
بیشــتر می شــود و از سوی دیگر نمی توان انتظار داشت که تولید افزایش قابل 
توجهی داشته باشد این یعنی هر روز مسئله حادتر می شود.در بودجه امسال 
پیش بینی شــده که 6 میلیارد دلار برای واردات بنزین کنار بگذاریم اگر با این 
فرمان جلو برویم 3 تا 4 سال آینده تمام درآمد نفتی کشور را باید صرف واردات 
سوخت مایع کنیم و این در حالی است کشوری هستیم که همه چیز به درآمدهای 
نفتی بســتگی دارد، ســؤال اینکه اگر قرار باشــد همه این درآمد صرف واردات 
فرآورده های نفتی شــود، چگونه می توانیم بقیه هزینه های کشــور را تأمین 
کنیم؟ماجرای بنزین در حال تبدیل به یک ابربحران و گره کور اســت و کاری 
هم نمی توان کرد اکنون کنترل میزان مصرف سوخت خودروها را رها کرده ایم، 
از یک طرف مرزها را می بندیم و اجازه نمی دهیم صنعت خودرو مجبور به رقابت 
با نمونه مشــابه خارجی شــود و از ســوی دیگر دائم هم فراخوان ثبت نام خرید 
خودرو منتشر می شود یعنی به همان میزان که خودرو روانه بازار می کنیم به 
همان میزان هم فاصله خودروهای داخل با فناوری های روز دنیا بیشتر می شود.
متوســط مصرف ســوخت خودروهای ایران تقریباً دو برابر دنیا است و این قابل 
قبول نیست، در حالی که اگر فرض کنیم یک شبه خودرهای ما استاندارد دنیا 
شــوند مصرف نصف می شــود.در حال حاضر قیمت گازوئیل در افغانستان 51 
هزار تومان و در ایران 300 تومان اســت، این رویه یعنی اینکه اجازه می دهیم 
قاچاق ادامه پیدا کند.از طرفی20 تا 40 میلیون لیتر در روز ســوخت از کشــور 
قاچاق می شــود، ما نباید شــرایط را به این شــکل رها کنیم.اگر دولت بنا ندارد 
بنزین را خصوصی ســازی کند حداقل اجازه دهد به صورت موازی اشــخاص و 
بخش خصوصی وارد شوند و بنزین را با قیمت بالا وارد و با نرخ بالاتر و خدمات 
بهتر توزیع کنند، چه بسا عده ای حاضرند بنزین را با نرخ بالاتر حتی لیتری تا 
10 هزار تومان و کیفیت بهتر خریداری کنند، کماینکه اکنون برخی اشخاص 
از خودورهای سوخترسان سیار بنزین مورد نیاز خود را تأمین می کنند. یعنی 
بیشتر از قیمت بنزینی که در جایگاه های دولتی دریافت می کنند حق الزحمه 
پرداخت می کنند. ما اصرار داریم همه چیز تمام و کمال دست دولت باشد اما 
اگر دولت کنار برود و قیمت به ســمت آزاد شــدن برود اوضاع به روال بهبود را 
طی خواهد کرد.نمی توانیم صنعت خودروســازی را رها کنیم و انتظار داشــته 
باشــیم مصرف خودبه خود کاهش یابد، این روند افزایشــی اســت و بدون شک 
ماجــرای بنزیــن روزبــه روز بدتر می شــود.واقعاً باید به ســمت این برویم که 
خودروسازان را مجبور کنیم کیفیت را افزایش دهند و این بدون رقابت با نمونه 
خارجی غیرممکن اســت، با این فرمان جلو برویم هر روز معضل بنزین حادتر 
می شود.قیمت بنزین ایران با کشورهای همسایه هیچگونه همخوانی ندارد، باید 
به اقتصاد آزاد اعتقاد پیدا کنیم و این از بدیهیات است و غیر از این راهی نداریم.
تمام تمرکز ما روی تولید اســت که غیرعملی اســتاکنون بخشــی از بنزین را با 
کاهش کیفیت و بخشی را با توقف تولید دیگر فراورده ها و تولید بیشتر بنزین 
تأمین می کنیم و این اشکال دارد چون درواقع درآمد ارزی را کاهش می دهیم، 
علاوه بر این بیش از 3 ماه است که بنزین سوپر در پمپ بنزین ها موجود نیست 
و این بدان معناســت که کیفیت را پایین می آوریم.حتی اگر شــرایط هم وجود 
داشت که تولید را افزایش دهیم باید تمرکز را از تولید به سمت مصرف ببریم 

تا بتوانیم بنزین را به سمت مسیر درست هدایت کنیم.

مدیرکل بهزیســتی استان تهران گفت: هدفمندی 
یارانه ها با قانونی که در مجلس تصویب شده باید به 
سمتی برود که عدالت در توزیع یارانه ها اتفاق بیفتد 
کــه اگر این عدالت اتفــاق بیفتد به نفع مددجویان 

اجتماعی است.
 محمد نصیری مدیر کل بهزیستی استان تهران در 
گفتگو با »نقش اقتصاد« درباره نظام پرداخت یارانه ها 
گفت: نظام پرداخت یارانه مبتنی بر قانون یعنی قانون 
هدفمنــدی یارانه ها اســت که هرســال این قانون 
مصوبات جدیدی را در مجلس شورای اسلامی دارند 
و به واسطه آن هم سازمان هدفمندی یارانه ها شکل 

گرفته است.
وی افــزود: هــر گونه تصمیمی قانونی برای افزایش، 
کاهــش و یا تغییــر رویکرد در اجرای نظام پرداخت 
یارانه ها در اختیار مجلس است. دولت می تواند ریل 
گذاری کند و پیشــنهاد دهــد آن چیزی که از روح 
قانــون بــر می آید و رویکــرودی که دولت جدید در 
شعارهای ورودی اش دارد این است که حمایت بیش 
و پیش از اقشار آسیب پذیر و اجرای واقعی هدفمندی 

یارانه ها است.
مدیرکل بهزیســتی استان تهران ادامه داد: اگر قرار 
اســت سوبسید یا منفعتی یا یارانه ای پرداخت شود 
این به مخاطب نهایی پرداخت شود و آن افزایش پیدا 
کند. یارانه ای ســازمان بهزیســتی در حوزه انرژی 
می دهــد، جامعه هدف بهزیســتی معلولین اند که 
جزوی از اقشار این جامعه هستند و یکی از مهمترین 
معضلات آنها هم حمل و نقل است. سؤال اینجا است 
که چقدر معلولین از این یارانه استفاده می کنند. در 
کنار آن فردی که چند ماشین در خانه دارند و از این 

یارانه سوخت استفاده می کنند.
نصیری گفت: هدفمندی یارانه و سیاستی که دکتر 
پزشــکیان انجــام داده و روح قانونی که در مجلس 
تصویب شــده اســت باید براساس آن این مسیر را به 
ســمتی ببریم که عدالت در توزیع یارانه ها باشد که 

اگــر ایــن عدالت اتفــاق بیفتد به نفــع مددجویان 
اجتماعی است.

وی درباره این که با تغییر دولت یارانه های سازمان های 
بهزیستی و کمیته امداد حذف می شود یا ادامه دارد 
گفت: پرداخت یارانه قانون است و ارتباطی به تغییر 
دولتهــا نــدارد. آن چیزی که از صحبت ها و گفتمان 
پزشکیان برداشته شده حمایت بیشتر از جامعه هدف 
دستگاه های حمایتی است.مدیرکل بهزیستی استان 
تهران افزود: آن چیزی که ما به عنوان خدمتگذاران 
جامعه هدف در ســازمان بهزیســتی از آمدن دکتر 
پزشکیان برداشت کرده ایم این است که روح جدیدی 
را بر تارک سازمان و مجموعه مددجویان برای افزایش 
مدل های حمایتی و عدالت در پرداخت است.نصیری 
ادامه داد:  افزایش مدلهای حمایتی در سطح مجلس 
در حال انجام است و نحوه پرداخت در دست مجلس 
است.وی درباره این که قوه قضاییه چگونه می تواند 
به تنهایی برای تأمین نیازهای اقشار کم بهره جامعه 
مثــل بهزیســتی و کمیته امــداد کمک کند گفت: 
چندســالی است که شــروع شده و باید توسعه پیدا 
کند. مهم ترین موضوعی که در حوزه مددجویان است 
بحث ناآگاهی آنها از حقوقشان و عدم امکان دفاع از 
حقوقشــان، زمانی که مورد ظلم قرار می گیرند که 
البته مرکز مشــاوران قــوه قضاییه که زیر نظر خود 
معاونت حقوقی قوه قضاییه شــکل گرفته اســت در 
حال حاضر معاضدت رایگان مددجویان بهزیستی و 
کمیته امداد را انجام می دهند. این مراکز مشــاوران 
نیاز به توسعه دارند تا بتوانند آگاهی بخشی و شناخت 

بیشتری را برای افرادی که در این قضیه وجود دارند 
انجام دهند.مدیرکل بهزیســتی افزود: بخش دیگر 
جامعه هدف ســازمان بهزیســتی معلولین اســت. 
دسترسی، مناسب سازی و رعایت حقوق آنها است. 
به عنوان مثال فردی که نابینا یا ناشنوا است می خواهد 
در دادگاه حاضر شود آنها نیازهای خاصی دارند. باید 
فضا را برای احقاق حقوق یک فرد معلول مناســب 
سازی کنیم که البته در همه دستگاه ها این کار باید 
انجام شود. نصیری ادامه داد: بخش دیگر جامعه هدف 
سازمان بهزیستی حوزه کودکان است. حوزه کودک 
دو بخش دارد بخش دادســتانی به مفهوم تعیین و 
تکلیــف کــه احــکام آن را بدهد و بخش دیگر بحث 
نگهداری و حمایت که سازمان بهزیستی متولی آن 
است. که البته در این حوزه نیازمند راه اندازی محاکم 
و جایگاه دوستدار کودک است چرا که فضای کودکان 
نباید مانند فضای دادگاه های عمومی و جاههای دیگر 
باشد.وی گفت: نکته بعدی این است که قضاتی که 
می خواهند در این حوزه تصمیم بگیرند باید قضاتی 
باشند که علاوه بر تخصص باید با موضوع و آموزش 
حوزه مشاوره کودک و روانشناسی آنها آشنا باشند. 
کــه البتــه در این زمینه اتفاقاتی خوبی افتاده که در 
ســند تحول قوه قضایی این موضوع آمده اســت که 
امیدواریم این سند اجرایی شود. مدیرکل بهزیستی 
درباره مناسب سازی وسایل نقلیه معلولین گفت: ما 
تفاهم نامه ای را با شرکت سایپا درباره مناسب سازی 
خودروهــای داخلی امضا کرده ایم که با هزینه های 
کمتری این خودروها تولید شود. البته صنعت خودرو 
ما از تعهدات خود فعلًا عقب اســت.وی گفت: اگر با 
سیاســت هایی که دولت در واردات خودرو در پیش 
گرفته، امیدواریم شرایط بوجود بیاید که بتوانیم در 
موضوع معلولین موفق شویم.نصیری با بیان این که 
خودروهــای مناســب معلولین فقــط خودروهای 
اتوماتیک نیســت گفــت: صندلی، نحوه قرارگرفتن 
فرمــان و دکمه های راهنما و همچنین نحوه ورود و 
خروج از ماشین و دسترسی به صندوق عقب همه از 

مؤلفه های مناسب سازی است.
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سوتی باورنکردنی اپل ممنوعیت خرید محصولات ۳ شرکت  اعلام همه گیری وبا در سودان
درحالی کــه حــدود یک ماه تــا رونمایی احتمالی از 
آیفون هــای جدیــد باقــی مانده اســت، در اتفاقی 
کم ســابقه، پوســترهای تبلیغاتی منتسب  به آیفون 
SE4 و آیفون 16 پرو مکس فاش شدند.پوستر آیفون 
SE4 حکایــت از ارتقای طراحی قابل توجهی دارد. 
گوشــی جدید اپل افزون بر بهره مندی از تراشــه ی 
پرچــم دار A18، احتمالاً صفحه نمایش 6٫1 اینچی 

 Face ID مشــابه آیفون 14 خواهد داشــت که در قســمت بالایی از سیستم
میزبانی می کند.بر اســاس گزارش زومیت، قیمت آیفون SE4 در بازار چین 
 SE4 احتمــالاً 4199 یــوان )حدود 599 دلار( خواهد بود. پنل جلویی آیفون
ظاهراً شباهت زیادی به آیفون 14 دارد. تصویری از پنل پشتی فاش نشده است؛ 

اما انتظار می رود شاهد یک دوربین مشابه نسل قبلی باشیم.

مرکز مدیریت راهبردی افتا، خرید محصولات امنیت 
 )Eset, Wallix, symantec( سایبری شرکت های
و استفاده از آنها در سیستم ها و سامانه های دستگاه های 
اجرایی دارای زیرساخت حیاتی کشور را ممنوع کرد.
بر اســاس مقررات اعتبارسنجی تجهیزات و خدمات 
شــبکه ملی اطلاعــات و همچنیــن ممنوعیت ارائه 
محصولات امنیتی فاقد مجوزهای لازم، هرگونه خرید 

 Eset,( از محصولات امنیتی برندهای )تجهیزات و یا تمدید گواهی )لایســنس
Wallix, symantec( ممنوع شده است.بر اساس اسناد بالادستی و مقررات 
امنیت سایبری کشور، در صورت به کارگیری محصولات فاقد مجوز، تبعات حقوقی 
و امنیتی ناشــی از صدمات احتمالی مانند سوءاســتفاده احتمالی در زمان بروز 

حملات سایبری به زیرساخت های کشور، بر عهده همان دستگاه است.

وزیر بهداشــت سودان پس از هفته ها بارندگی شدید 
در این کشورِ جنگ زده، همه گیری وبا را اعلام کرد.

»هیثم ابراهیم« در این ویدئو گفت: ما به دلیل شرایط 
آب و هوایی و آلودگی آب آشامیدنی، همه گیری وبا را 
اعلام می کنیم.او گفت این تصمیم با همکاری مقامات 
ایالتی، آژانس های ســازمان ملل و کارشناسان پس از 
کشــف باکتری وبا توسط آزمایشگاه بهداشت عمومی 

گرفته شده است. این کشور مدت هاست که با درگیری های نظامی دست و پنجه 
نرم می کند. این درگیری یکی از بدترین بحران های بشردوستانه در جهان را به 
وجــود آورده اســت کــه بیش از 25 میلیون نفر - بیــش از نیمی از جمعیت - با 
گرسنگی شدید روبرو هستند.همچنین هفته ها این کشور شاهد بارش های سیل 

آسا بوده است.

یادداشت

اینفوگرافیک سرمقاله

گپ

هاشم اورعی
کارشناس انرژی

زینب فدایی
روزنامه نگار

مدیرکل بهزیستی استان تهران  در گفتگو با »نقش اقتصاد«:

عدالت در توزیع یارانه ها را باید در دستور کار قرار دهیم

چالش های پیش روی تکمیل زنجیره ارزش افزوده

چالش هایی در تکمیل زنجیره ارزش افزوده  وجود دارد به چند دسته تقسیم 
می شــوند؛ یکی از آنها چالش های ســاختاری اســت که مربوط به ضعف در 
بخش فنی و مهندسی است دیگری در بخش دانش فنی و تجهیزات، قیمت 
گذاری خوراک پتروشــیمی های گازی و مایع چالش هایی وجود دارد و در 
نهایت بخشی مربوط به چالش های نهادی و عرضه داخلی محصولات می شود 
و تناقضاتی که در سیاســت های بازرگانی و مالیاتی وجود دارد می تواند بر 

روی توسعه زنجیره ارزش تأثیر گذار باشد
بخشی که مربوط به سرمایه گذاری می شود را می توان در زمره چالش های 
سیاســی و چالش هــای مربوط به تحریم قــرار داد که رقبای خارجی اجازه 
حضور ما را در بازار ندهند و سرمایه گذاران خارجی را جذب کنند و صنعت 
پتروشیمی ما را محدود کنند.به همین علت وجود سرمایه گذاری خارجی 
به تنهایی نمی تواند بحث تکمیل زنجیره ارزش را حل کند زیرا در مســائل 
ساختاری نیازمند تغییراتی در سیاست گذاری داریم به عنوان مثال در برخی 
از مواقع باید تخفیفی برای خوراک قائل شویم و در حوزه های فنی مهندسی 
شرکت هایی که گواهی نامه می دهند را در حوزه های داخلی تقویت کنیم.

در کارکرد بورس باید تغییراتی ایجاد شود و ابزار محور بودن جایگزین عرضه 
محور شود در این صورت می توانست تأثیر بهتری داشته باشد و یا معافیت های 
مالیاتی کالاهای واسطه ای صنعت پتروشیمی و.... این عوامل دست به دست 
هم می دهند برای تکمیل زنجیره ارزش پتروشیمی و سرمایه گذاری خارجی 
به تنهایی کافی نیست. ما به نهاد رگولاتوری قوی نیاز داریم که هماهنگی 
بیشتری بین وزارت نفت و صمت وجود داشته باشد و در حوزه تحریم ها هم 
شاید بتوانیم با یک دیپلماسی اقتصادی و فعال کردن بیشتر بازارهای فعلی 
نظیر چین بتوانیم در این کار بیشــتر شود.بیشــتر محصولات پتروشیمی در 
زمره محصولات پر تقاضا اســت و محصولاتی اســت که اگر قرار باشــد که 
مشــکلات ناشــی از تحریم را برای ما حل کند مربوط به همین محصولات 
اوره ای متانولی آمونیاک و … است محصولاتی هستند که ظرفیت بالایی 
دارند و توسعه محصولات پایین دستی برای عبور از تحریم ها راحت تر است 
به همین علت می توانیم بر روی این بخش ســرمایه گذاری کنیم و نتیجه 

خوبی به دست آوریم.

»آلن دلون« در ملک شخصی 
دفن می شود

آلن دلون، ستاره افسانه ای سینمای فرانسه، بنا 
به خواسته اش در ملکش شخصی خودش واقع 
در دوشی در جنوب پاریس به خاک سپرده شود.

مراسم تشییع پیکر این بازیگر 88 ساله در ملک 
شخصی وی در مراسمی خصوصی و در کلیسایی 
که مخصوصاً برای همین منظور ساخته شده و 
در نزدیکی محل دفن سگ هایش انجام خواهد 

شد اما زمان آن دقیق اعلام نشده است.

شــبکه تلویزیونی بی اف ام تی  فرانسه از احتمال 
برگزاری یک مراســم عمومی در روزهای دیگر 
خبر داده تا به طرفداران این بازیگر فرصتی برای 
ادای احترام ارائه دهد، این در حالی اســت که 
آلن دلون به صراحت گفته بود که دوست ندارد 
برای او مراسم ملی برگزار شود، مشابه آنچه که 
برای دوست نزدیک او ژان پل بلموندو رقم خورد.

 La République du« روزنامــه محلــی
Centre« گــزارش داده، مقامــات به دلایل 
ایمنــی یک منطقه پرواز ممنوع موقت در بالای 

امــلاک وســیع دلون اعمــال کرده اند. از زمان 
درگذشت وی، افراد زیادی از ملک دیدن کرده 
اند و با گذاشتن گل در ورودی خانه به این بازیگر 
ادای احتــرام کردند. منطقه پرواز ممنوع تا 31 
مرداد ســاعت 22:00 به قوت خود باقی اســت. 
آلــن لــن دلون که بــازی در بیش از 80 فیلم از 
جمله چندین شــاهکار سینمایی را در کارنامه 
دارد، اولین بار در ســال 1960 و زمانی که 25 
سال داشت با بازی در فیلم »ظهر بنفش« توسط 

»رنه کلمنت« کارگردان فیلم کشف شد. 

بازتاب

امین کاوه 
کارشناس انرژی 

پرفروش ترین خودروها در کشورهای جهان ��


